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Z G O D O V I
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V sako  leto  svečano proslavljam o 29. novem ber, Dan repub
like. To liko  bolj svečano, vseb insko  g loblje in  p o m em b n e jše  pa  
je  praznovan je  Dneva repub like  letos, ko  slavim o petin trideset-  
letn ico  zgodovinskega zasedanja  A ntifašističnega  sveta  narodn• 
osvobod itve  Jugoslavije  v Jajcu, AVNO J. V em o, da naro  
slavije  n iso  n ikd a r priznali okupac ije  in  razkosanja  
K o so na pobudo K o m u n ističn e  partije  Jugosljptif&;, 
n izira ti odpor p ro ti fa šističn im  zavojevalcgnšff 
ja lcem , n i bil cilj sam o izgnati o k u p a t o i r j ^ ^ ^ ^ M ^ ^ t l H t i  tud i 
pogoje bodoče, nove Jugoslavije, n jen ih  na-

* so predstav-
dno odločitev &\ 

m m  poralnih sprem em - 
dtičrio republiko . J®  d m g d

rodov in  narodnosti. 29. novem ber  
n ik i vseh  naših  narodov in  narod  
ko ren itih  po litičn ih , d ružbenoeh  
bah iz buržoazne m onarh ije  v  d>

Po II . zasedanju  A VN O J pa je  resnica o ciljih  in žrtvah  naše  
borbe zm agovito  prodrla  v  svet.

N a izm učen ih  obrazih zborovalcev v  Jajcu  je  bilo lahko spo
z n a t i  po tom ce km ečk ih  uporn ikov  iz 16. sto letja , ju nakov iz 

ihmjvstaj, ilindenskih  revolucionarjev in  črnogorskih  ne- 
ibodnjakov, p lem en itih  d a lm a tin sk ih  duhov pre

dene raje iz B osne in H ercegovine in o jekle
ni predelov naše dom ovine. V  zborovalcih  

m i duh  vse naše zgodovine, k i je  zdaj, 
ipbil svobodnega razmaha. Šele zdaj 

%p pre tek lo stjo , s tu jo  nadvlado, z 
neenakopravnostjo , z  večsto letno  
Sevalci in  p ijavkam i. O benem  s 

se polagft^n trfy(fuZ$W’odarski in  družbeni tem e lji za 
W:cAh) ž j f j ^ i j e ,  novd  .V. rše j §i‘o $ w seb in i.

je  b i l  u teleš  
p o  to lik ih  ste 
se prične obrh 
neslogo in  razdr 
aostalostjo , obr< tčw j

zasedanje AV N O J n i gradilo le fn p d e js tv ih ,  ko t -sta kapitu lacij#
I ta lije  in  o krep itev  p a r f iz c m s k p č ^ s k »  v .p h iv o  a r m g ^ m ^ ^ A g
tu d i na sk lep ih  Prvega z p s e d ln jp 'AVNOJ;26. ■.■■>■/  ,7, ■ : . \ .  ' §¡¡¡1^ zasedanju  AVNOJ^ v Ja jcu  so, na predlog  sloven
m e stu  B ihaču. že prvo  zasedanje s i  ¡e v a m r e č m ^ m i m ^ ^ ^ m  
narodno osvobod itev  in  r jo  socialno p ieo b rczb o  d u a \  e
na novih  so c ia lis tičn ih ‘tem e ljih  M edtem , Ko se  
zaradi sovražn ikove o fenzive n iso  m ogli udi 
S loven ije  in  M akedonije, p a  sp M i  na drugem  
našega prvega s o c M is t i č n e e M ^ Š i b ^ m i i i l i a s t o p M i ^  ju g e d b ^  
va n sk i narodi. Ta dan je  ponhem ben tt{i&jraJ 
dve le ti po tem  Z B o d o v in skem ^^^ ^ ^ ^ ^ ^ l ^ & f  tw ejspfK  no
vem b ra  1945 U stavodajna s k u p ^ M g S ^ ^ ^ ^ M d e k l t ^ a j a ^ m t  
glasila F ederativno lju d sko  repub liko  |
razvoj jugoslovanske družbe sta  oifa  da tu m #  ^ ^ 6 .  t l .  1942 til 
29. 11. 1943 — odločilnega pom ena. \n t ffa š is U v 4 i b lok v  sv e tu  
je  sprevidel, ka kšno  je  de jansko  s ta n je ,v  zasedeni Jjtopjsbtvrjf? 
kd o  se resnično bori na stran i zaveznikovv& ittO  
n je m  vzeli na znan je  zgodovinske, sk lep e  I 
izda ja lsk i in  pobegli vladi odvzam ejo  pravice zasti!mmikm!*&* ~ 
va n ske  narode, da je  prepovedan povra tek  kra lju  Pe 
A V N O J je  posta l vrhovn i organ oblasti z zakonoda  
cam i, česar niso m ogli doseči na p rvem  z a s e d a n j J  v  
B ih a ču  leto  poprej, k e r  sve t še n i bil p repričan  v  resn ičnost 
c iljev  naše borbe in  je  celo S o v je tska  zveza nasprotovala  tak i 
o d ločitv i.

fo\ ar Ha z Lh fir.slov maršala, k o t prizna- 
'm jm m š^ ^ š b S ^ k i te t iu  r o v e  Jugosltn%e. 
ji/ ‘r 5 j?. 1 j , jr
m m  P otrdili so od lok Zbora odposlancev slovenskega naroda v  

u v i  S lovet i/čdda P rim orja  svobodni Sloveniji.

/ 0 ^ s š i Š J.pMMciie  oblasti je  bil postavljen  
M ^ ^ d ^ 4 t 4 ^ t e l ^ ^ a & ^ ^ ^ Leoslaviie — NKOJ.

\ g »  V /
tem i bili d b lim č n o  u zakon jen i osnovni organi

skeO M astk jitičŠO . se '1‘dism i m ed  dotedanjo  borbo, nam reč
tem  sm o  si de jansko  pričeli gra

matično, lju d sko  državo«, kako r je  oka- 
I I . zasedanja AVN O J tovariš E dvard

p  novo, r&fira&ta 4  
lie? izit a l fp re je le

¿/¡¡afkls&fe-f&Fbdpravi gospodarske, po litične in  ku ltu rn e  za- 
^ m e e n a k o s t i  so bile pravzaprav zahteve po odločni 

družben ih  odnosov. N eposredno v  zvezi s tem  je  na- 
iM jfrazvoj in  uveljav itev  družbenega sam oupravljan ja  ko t  

ob like naše socialistične dem okracije. Prav v tem  sm i
slu  je  29. n ovem ber p ra zn ik  n o v e  v s e b i n e  v  našem  živ ljen ju  
in  vsako  leto  nov m ejn ik .vsestra n skeg a  razvoja naše socialistične  
dežele.



GIBANJE PROIZVODNJE V SLOVENSKIH ŽELEZARNAH
Delavski svet Slovenskih železarn je na svoji seji dne 19. oktobra 

1978 na Ravnah med drugim obravnaval 9-mesečno poslovanje in 
sprejel sklepe za pospeševanje proizvodnje v zadnjem četrtletju le
tošnjega leta. Pri tem je ugotovil, da slovenska javnost ni vedno 
objektivno seznanjena z rezultati dela delovnih organizacij te ¡sestav
ljene organizacije združenega dela.

Znano je, da so Slovenske železarne po osvoboditvi v Jugoslaviji 
bile najpomembnejši proizvajalec jekla. Leta 1946 so za Obnovo in 
industrializacijo porušene dežele izdelale 146.000 ton jekla ali 71 % 
celotne jugoslovanske proizvodnje. V zadnjih treh desetletjih je pro
izvodnja jekla v drugih republikah sicer rastla hitreje, do leta 1975 
pa je tudi proizvodnja železarn Jesenice, Ravne in Štore porastla na
795.000 ton ali za 5,4krat. To pa ne pomeni, da je v Jugoslaviji in 
Sloveniji odpravljena ¡deficitarnost na področju jekla. Poraba je rast
la hitreje in je leta 1977 iznašala v SFRJ 240 kg, proizvodnja pa le 
150 kg surovega jekla na prebivalca. Razumljivo je zato, da so jugo
slovanski porabniki v veliki meri odvisni od uvoza, kar velja tudi za 
slovensko kovinsko predelovalno ¡industrijo. Probleme pri oskrbova
nju s tem- reprodukcijskim materialom zato ni možno prevaliti le na 
domače proizvajalce ijelkla, zlasti če se neobjektivno prikazuje v jav-_ 
nosti.

Potrošnja nekaterih asortimanov v Sloveniji raste hitreje od na
črtovanja, zato so na prim er dinamo pločevina in predvsem razni 
ulitki deficitarni. Poseben problem slovenske industrije pa so nodu- 
lami ulitki, ki pa ga ne morejo reševati samo Slovenske železarne.

Delavci Slovenskih železarn ¡so (bili posebno nejevoljni na objave 
po sestanku, ki je bil dne 9. oktobra 1978 na Republiškem odboru 
sindikata delavcev kovinske industrije. Po informacijah, fci jih  je 
dobila slovenska javnost, so Slovenske železarne izpadle kot glavni 
vzrok za oskrbovalno problematiko kovinske industrije in zlasti članic 
Skupnosti izdelave in predelave jekla. Delavski svet je zato upravi
čeno zahteval, da je javnosti treba posredovati tudi podatke o dejan
skem gibanju proizvodnje.

OBJEKTIVNA OCENA REZULTATOV
V devetih mesecih'letošnjega leta so Slovenske železarne izdelale 

in posredovale-tržišču-593.406 fon gotovega blaga, kar je  7 % več kot 
v istem obdobju lani. Samo ta podatek pa še ne pokaže celotnega na
predovanja, ¡saj :se sočasno neprestano vrši tudi proces prestrukturi
ranja proizvodnje na večvredne ,izdelke/Ta se delno" odraža v gibanju 
realizacije, ki jo je  v prvih treh četrtletjih bilo dosežene 7.767 milijo
nov din ali 26% več kot v  "istem obdobju dahi. Reslje, da je del te 
povečane realizacije posledica inflacije, odraža pa tudi povečani ob
seg in spremembo strukture proizvodnje. Vedeti je dalje treba, da 
se je število zaposlenih v  item času dvignilo na 17.650 ali za 2 % in 
da je zato povečanje produktivnosti očitno.

Tudi primerjava s planirano’ dinamiko rasti blagovne proizvodnje, 
s katero so se Slovenske železarne obvezale v dogovoru o družbenem 
planu .SR Slovenije za obdobje 1976 do 1980, ne kaže velikega odsto
panja. Leta 1975 ije blagovna proizvodnja Slovenskih železarn-znašala
741.000 ton, za letošnje leto pa se po oceni predvideva okrog 800.000 
ton; srednjeročni plan za leto .1980 p a  je predvideva 939.000 ton. 
Znano je,.da Slovenske železaime iz objektivnih razlogov p ri uresn i
čevanju razvojnih projektov zaostajajo, obstaja pa še vedno možnost; 
da bodo obveznost predvidene blagovne proizvodnje ob sklenitvi se
danjega srednjeročnega obdobja izvršile. To pa še vedno ne pomeni, 
da ¡bo takrat slovenska industrija neodvisna od uvoza.

Ta informacija je  bila- na zahtevo delavskega sveta Slovenskih 
železarn dana v javnost. Delavci Slovenskih železarn upravičeno za
htevajo objektivno oceno poslovnih rezultatov, 'saj je delo v meta
lurgiji in proizvodnji jekla težko .ter tehnološko zahtevno, družbeno 
pa premalo priznano. To ¡se. adraža tudi na povprečnih osebnih do
hodkih ter reprodukcijski sposobnosti železarstva. Vsi v ¡slovenskem 
železarstvu zaposleni pa se  vendar moramo zavedati, da tudi ¡v naših 
delovnih organizacijah nismo izvršili vsega, kar ¡proizvodne -zmoglji
vosti nudijo. Razlike v obvladanju'tehnologije, notranje proizvodne 
ubranosti in ¡discipline obstajajo tudi med delovnimi organizacijami, 
združenimi v Slovenske železarne. V tem je itudi razlog negodovanja 
na prikazovanje povprečja za vso sestavljeno organizacijo združe
nega dela, iz katerega se ne vidi, kdo vleče .naprej, kdo pa nazaj.

Proizvodnja v devetih mesecih letošnjega leta nam daje naslednjo 
sliko:

MOŽNO JE DOSEČI TUDI VEC
Surovega jekla, ki je ¡temelj celotne proizvodnje -slovenskega že

lezarstva, je bilo izdelanega 589.139 ton, kar je le 5.-511 ton več kat 
v istem obdobju lani. ¡Pri tem povečanju so prispevale: Železarna 
Jesenice 1.722 ton. Železarna Ravne 2.781 ton in Železarna Štore 1.008 
ton. V ¡surovem jeklu je napredek relativno najmanjši v Železarni 
Jesenice; vedeti ipa je  treba, da z dosežkom 361.855 iton zaostaja za
19.000 ton celo za proizvodnjo leta 1975.

V blagovni proizvodnji Železarna Jesenice prednjači pred drugimi 
delovnimi organizacijami. Stagnacijo v proizvodnji-jekla je kompen
zirala z nakupi polizdelkov in z dosežkom 331.894 ton za 13 % pre
koračila rezultat istega obdobja leta 1977. Železarna Ravne je z do
sežkom 102.962 ton za 4 % zaostala, Železarna Štore pa z blagovno 
proizvodnjo 131.600 ton za 2 % povečala proizvodnjo; doseženo v lan
skem letu, ¡dodatno p a  s proizvodnjo .2.870 kom. za trikrat povečala 
proizvodnjo traktorjev.

Predelovalne delovne organizacije 'so skupaj dosegle 26.900 ton 
blagovne proizvodnje, kar je le 113 ton več kot lani; Napredovali s ta  
Veriga in Žična, Plamen in Tovil pa ista po fizičnih kazalcih 'izdelala 
manj kot v istem obdobju lani.

V izdelanem in prodanem blagu ali realizaciji ¡so v primerjavi z 
lanskim dosežkom napredovale vše delovne organizacije SŽ. Realiza
cije so dosegli:

Milijonov
din

Indeks
78/77

Tzvrš. 
načrt.

Železarna Jesenice 3.659 130 116
Železarna Ravne 2.010 118 95.
Železarna Štore 1.397 135 99
Plamen Kropa 136 107 100
Tovil Ljubljana 86 106 119
Veriga ¡Lesce 345 120 88
Žična Celje : 143 103 110
SOZD Slovenske železarne 7.776 126 105

Iz teh kazalcev ise vidi, da so načrtovano realizacijo presegle 
Železarna Jesenice, Plamen, Tovil in Žična, dosegle je pa niso žele
zarni Ravne in Štore ter 'Veriga.

IZVOZ HIRA
v>Zbirn°vSO Slovenske železarne v treh četrtletjih na domačem 

tržišču iztržile 92,5 % sredstev od prodanega blaga, v izvozu pa okrog 
30 ¡milijonov dolarjev atli 7,5.%. realizacije; V tem odnosu se kaže pre
težna naravnanost na domače tržišče. Vedeti je treba, da smo od 
prodaje na tuja tržišča ¡leta 1976 dosegli 12,5%, leta 1977 pa 9,3 % 
realizacije, -in predvsem, da samoupravni sporazum o/temeljih sred
njeročnega plana--proizvodnje in razvoja za leto 1980 zahteva odnos 
•85 : 15. To je  najtrši oreh v  dogovoru o temeljih družbenega plana 
SR Slovenije sprejetih obveznosti,

V izvozu niso vse delovne organizacije .enako prizadevne. V -de
vetih mesecih letošnjega leta so ¡ga v ¡realizaciji dosegle:

Približno . il 'Približno
Železarna Jesenice 

.Železarna Ravne 
"Železarna Štore 
Plamen Kropa

3.1 % 
12,5%
8.2 %' 

28,5 %

Tovil Ljubljana 
. Veriga Lesce . 
Žična Celje'

1,7% 
17,5 % 
0,5 %

: Relativno, maj,večji izvoznik je  'bil torej Plamen, med. železarnami, 
pa najboljša Železarna Ravne, iki je sam a prispevala 43 % celotnega 
izvoza Slovenskih železarn.
|  Tendenca padanja izvoza--je .predvsem posledica visoko pregrete 
¡konjunkture doma. Ni naključje, da' so delovne organizacije Sloven
skih železarn leta 1976 dosegle ugoden rezultat v izvozu, ¡takrat je 
namreč, prodaja doma .zastala. Relativno skromni izvozni dosežki-y 
.letošnjem letu še ne pomenijo, da,dobro oskrbujejo svoje porabnike 
doma.

NALOGE DO KONCA LETA
. Pritisk kupcev se'vaši vidvefa- smereh: najprej za ¡spr.ejetn obvez

nosti, a ;zatem, za izvrševdnje le-teh. Po urgencah lahko sklepamo, 
'da zlasti železarne _ sprejemajo preveč obveznosti in da ¡si z a . izvrše
vanje premalo.: prizadevajo, -Za -urejevanje-poslovnih odnosov dp 
'naših porabnikov'je delavski'svet SOZD na 'podlagi analize poslo
vanja v  devetih mesecih ¡letos sprejel naslednje sklepe:

1. DO Slovenske- železarne morajo s široko akcijo v- zadnjem 
četrtletju. intenzivirati proižvbdhjo in zaostanke dobav po ¡spréjétih 
obveznostih ¡do ¡kupcev ¡do 31. 12. znižati ná -najnižjo dosegljivo ¡raven. 
Posebno’ pozornost je -p ri tem -.trelba posvetiti .^obveznostim „do D.0 
znotraj . SOZD Slovenske železarne in članicam Skupnosti za jeklo.

2. Pri sprejemanju obveznosti' za  leto 1979 je treba upoštevati 
realne možnosti o  asprtimanskih, ¡kakovostnih in terminskih plasma
jih, v načrtih proizvodnje TOZD In  DO ¡pa d p o š ( ^ t i ’'^<Sriž'čaaije. 
vseh proizvodnih potencialov zlasti za deficitarne izdelke.

3. DO opozarja ¡na zaostajanje p ri izvrševan ju., investicijskih del 
po srednjeročnem planu, zato je treba pospešiti prizadevanja ¡na raz
vojnih projektih.

Obračamo se  na vse delovne organizacije SOZD Slovenske žele
zarne, da z učinkovito akcijo resno pristopijo k  realizaciji teh sklepov.

Gregor Klančnik

B ojtisssjte  ¡st o b lik u jte  
z  murni 

maše «glasilo



OB 1 0 -LETN IC I 0BRAT0VAI NE
pne 3. 8. 1968 je pričela s pro

izvodnjo livarna II. Omenimo 
lahko, da je bila livarna II prva, 
ki. je  • pričela s proizvodnjo- na

m m
g|p
mn■

m S M

Novi talilni agregati.

področju štore II in da je b ila ; 
zgrajena predvsem - iz lastnih 
sredstev delovne organizacije.

Ker je letos poteklo že 10 let 
obratovanja^ je delavski svet na 
svoji 11. seji sprejel' sklep, da 
delavcem, ki so v tem obdobju 
pripomogli in prispevali k razvo
ju  livarne, podarijo priznanja 
ter da se ta slavnost- zaključi ob ; 
prigrizku.

Pri popisu delavcev tega obra
ta je bilo ugotovljeno, da je v 
obratu le še ena tretjina tistih, 
ki so bili prisotni ob: otvoritvi in 
ki- so- dobili zaslužena priznanja1 
za 10-letni prispevek p ri razvoju 
livarne II. Pred podelitvijo pri
znanj sta v  uvodnem govoru ing. 
Gorišek in ing; Zakonjšek obraz
ložila' prizadevanja vseh kakor 
tudi posameznikov za uspehe, ki 
jih je obrat v teh le tih . dosegel.(

cijskimi vlaganji povzpela že le
ta 1975 na 61801.
. Letos, ob lOJefniči obratovanja 
pa je želja vseh zaposlenih, da 
se uspešno realizira sanacij ski 
program in doseže 72001 proiz
vodnje ter da bi V letu 1979 obrat 

, uspešno posloval, kar pa je od
visno od vseh, ki so posredno in 

. neposredno vezani na proizvodni 
proces.

V livarni II so bili v času od
1. 1. 1969 do 31. 10. 1978 nasled
nji proizvodni dosežki. V tem ča
sti je obrat izdelal .534221 livar
skih izdelkov. Od tega 241031 si
ve litine, 246281 modularne litine 
in 46901 konti litine.

Nagrajenci so ob tej slovesno
sti dali zagotovitev, da’ si bodo 
še . bolj prizadevali in prenašali

livarna II, formarska »Malcus« 
linija

znanje in izkustva na mlajše so
delavce, predvsem pa izrazili že-; 
ljo, da se naj izboljšajo pogoji 
dela ter da se naj v čim krajšem

Spominska plaketa za 10-letno 
zvestobo kolektivu livarne II

če se omeni leto 1969, ko je ob- j času pristopi k. bolj, sodobni o- 
ra t dosegel le 3883 t proizvodnje, premi jonosti obrala, da bomo 
se Je ta predvsem zaradi izbolj- lahko zadostili potrebam kupcev 
šanja in selekcije jproizvodnega ’ po. livarskih prpizvodih. Smatra- 
prbgrama -ter z manjšimi investi- . jo, da obstoječi proizvodni pro-

Proizvodnja slovenskih 
železarn v oktobru

Mehanična delavnica ob otvoritvi

ces zahteva preveč vloženega fi
zičnega dela ter, da je preveč 
odvisen od posameznikov, ki so 
vključeni v tehnološki postopek. 
Na tem praznovanju so-se torej 
ponovno srečali tisti, ki so bili 
tudi ob otvoritvi navzoči. Prizna
nja, ki so jih prejeli pa jih bodo 
spominjala na dni, ko so jih pre
živeli med sodelavci, prijatelji 
ter se spominjali svojega pri
spevka pri 10-letnem razvoju li
varstva v Štorah — livarni II.

V letošnjem gospodarskem- letu 
b d . tržišče dobilo iz proizvodnje 
Slovenskih železarn okoli 45.000 
ton izdelkov več, kot jih je leta 
19.77 V tej...povečani količini bo 
delež .hladno valjanih trakov' in . 
pločevine okoli 28.000 ton, valja
ne žice okoli 7.000 ton, valjanih 
profilov 7.000 ton ih preostanek
3.000 ton so drugi proizvodi:. Iz
vozne količine, če ne upoštevamo 
traktorjev iz Železarne Štore, so 
ob koncu oktobra še vedno nižje 
kot preteklo leto. Večjaj proizvod
nja v letošnjem letu bo ostala v 
celoti za pokrivanje potreb doma
čega tržišča. Ob dobrem delu v 
naslednjih dveh mesecih,,, bomo 
lahko navedenim, podatkom, po 
zaključku, letošnjega leta, pri
maknili še nekaj tisoč ton. ■

Proizvodni ..-rezultati iz oktobra 
niso taki, ■ da bi pomenili britve-, 
no-, izboljšanje stanja za dosego 
letno .-načrtovanih .ciljev,; -vendar, 
so. zadovelj ivL-Nohedemizmed: do
seženih rezultatov posebno ne iz
stopa-.niti ne zaostaja.

Proizvodnja surovega železa je 
bila zopet .nad 19.000 ton in je.biL 
bnearni mesečni načrt - presežen 
za 14 %.. Visok presežek je bil pri 
elektroplavžu .v* Štorah,, saj. znaša 
2 8 % in so, sedaj-na. 89. Ha izvršit
ve zbirnega.- načrta. V Železarni 
Jesenice so na-, plavžih izvršili 
mesečni načrt- llli%.--.

Proizvodnja jekla je .bila dose
žena le 97 %.. Da bi dolegli letno 
načrtovano proizvodnjo, ni nobe
ne možnosti; več. Zla- dosego 800 
tisoč ton bi morali-, izdelati,v obeh 
preostalih mesecih rekordno ko
ličino jekla, za kar pa jo m.alo iz- 
gledov. Letošnja proizvodnja su
rovega jekla je po desetem me
secu še 2.400 ton večja, kot je bila 
v .enakem. času leta 1977.- Mesečni 
načrt seizvjcsil-i oktobra na Jese
nicah 92 %, na Ravnah 103 % in . 
v Štorah 112 %.

Blagovna proizvodnja jo bila 
izvršena v železarnah 100 %, po 
zaslugi Železarne- Štore, kjer so 
izdelali za prodajo okoli 1.200 tpn 
več, kot znaša povprečna meseč
na. načrtovana količina. Njihova 
prekoračitev je ravno zadoščala, 
da jo pokrila zaostanek Železarne 
Jesenice,, kjer go izvršili mesečni 
načrt z 97 P/o in Železarne Ravne,. 
kjer znaša izvršitev 99 %. ,

Predelovalci žice .sp izvršili me
sečni plan proizvodnje 107%. To- 
vil je tokrat z najnizjim dosež
kom 91 %, y Plamenu znaša izvr
šitev 92 % in v Verigi 96 Vse 
primanjkljaje pa,so s svojim pre

sežkom. mesečno načrtovane, pro
izvodnje v oktobru pokrili V Žič
ni, kjer s.o proizvedli 43 % več. 
Skupen rezultat za SOZD Sloven
ske železarne je  100% izvršitev 
načrta blagovne proizvodnje.

Izvoz tudi oktobra v- seštevku 
niti količinsko niti po vrednosti 
ni bil v okviru načrtovanja. Nad 
povprečno mesečno načrtovano 
količino so izvozili v Železarni 
Štore, v Plamenu in Verigi. Po 
vrednosti izvoza so presegli 100 % 
le v Verigi in to za 63 %.

Po vrednosti ,prodaje so prav, 
vse delovne organizacij e ustvari
le višje vrednosti od načrtovanih, 
Rezultati blagovne proizvodnje so 

-žfe nalšazali^da boriudi realizacija 
Vrednosti prodaje ugodna.

Sorazmerno ugodnejši proizvod
ni rezultati; pri proizvodih. višje 
.stopnje predelave imajo za ra
zumljivo posledico zelo dobro re- 

-. ahzaeijo.L.Tudi; te te  delovne orga
nizacije! ki niso "dosegle povpreč
no načrtovane proizvodnje, .so vi
soko presegle načrtovano vred
nost proda je,-Železarne so doseg
le 118% načrtovane, vrednosti 
prodaje, predelovalci žice 131 % 
ah skupen:-.rezultat - je . 120 %.. V 
zbirnem rezultatu 10 mesecev za
ostajajo za načrtom še v, Žele-; 
žarni--Ravne za .4% in v Verigi 
7 %. Pred -.dvema mesecema so 
zaostajali v Železarni Ravne ,za 
nekaj več kot: 5 % in: v Verigi za 
16 %.- Po- gibanjih, v zadnjih me- 

: sec-ihdahko.-sklepamo, da se bosta 
tudi -tj dve' delovni organizaciji 
do konca leta še približali letno 
načrtovani vrednosti prodaje, pri 
vseh -ostalih- j e -praktično že go
tovo,-da bodo letni načrt eksterne 
realizacije dosegle - in - presegle.. 
Zbirni podatek je sedaj 106 %, 
nasproti, realizaciji po 10 mesecih 
v preteklem letu pa . jo letošnja 
vrednost prodaje za četrtino viš
ja.
■ Samo dva meseca sta še pre
ostala v letošnjem letu. V vseh 
delovnih organizacijah so anali
zirali, delo za. preteklo obdobje. 
Povsod so v teku akcije za čim 
boljše izvrševanje načrta in na
log v preostalem času letošnjega 
gospodarskega leta. Čeprav neka
tere naloge ne bodo izvršene in 
ne bodo doseženi vsi cilji, katere 
smo si odredili v letnem gospo
darskem načrtu, pa lahko že se
daj ugotavljamo, da bodo rezul
tati boljši kot leta 1977 in da lah
ko pričakujemo, ugodne poslovne, 
uspehe.



11 JE TO D E 10V M  ZBOR
Pred mesecem ise je .v Mariboru končal 9. (kongres Zveze sindi

katov Slovenije, ki je is ¡sklepi in stališči začrtal poti medsebojnega 
delovanja sindikatov na vseh področjih.

Kongresa se je  udeležilo prek 400 delegatov, med katerimi sem 
sodeloval tudi sam. Na kratko želim opisati delovni potek kongresa.

V sredo, 25. 10. 1978 se je ob 9. uri pričelo ¡delo kongresa s prvo 
plenarno sejo, ki so se je ¡udeležili poleg delegatov tudi številni druž
benopolitični ¡delavci iz SRS, predsednik in podpredsednik ZSJ, to
variša Mika Špiljak in Janez Barborič te r mnogi ¡gostje iz tujine.

Uvodni ¡govor je imel predsednik slovenskih sindikatov tov. Vinko 
Hafner, ki je pozitivno ocenil ¡delovanje sindikatov v času med 8. in 
9. kongresom. Navedel je pa tudi nepravilnosti in pomanjkljivosti, 
ki se še pojavljajo' v naši družbi in ki jih bo treba po kongresu z 
največjo odgovornostjo vsega članstva in sindikatov odpravljati.

(Kongres sta pozdravila tudi tov. Mika Špiljak in Franc Popit. 
Popoldne je kongres nadaljeval ¡delo v 5 komisijah, in sicer: v komi
siji za samoupravljanje in politični sistem, v komisiji za razvoj samo
upravnih družbenoekonomskih odnosov, v komisiji za izobraževanje 
in kulturo, v komisiji za socialno politiko in družbeni standard ter 
v komisiji za organiziranost in kadrovsko politiko ZS.

Na kongresu bi moral sodelovati v komisiji za razvoj samo
upravnih družbenoekonomskih odnosov. Ker pa smo v času priprav 
na kongres pripravili diskusijo o problematiki delovnih invalidov, 
zaposlenih v SOZD Slovenskih železarn, sem sodeloval v komisiji za 
družbeni standard in socialno politiko. Diskusija je na  kongresu 
naletela ha širok odmev med delegati. Pri njeni sestavi so sodelovali: 
tov. Franc Zelič, tov. Marija Lamut, tov. Jožica Cokan in tov. Angelij 
iz Železarne Ravne.

Delovno vzdušje naše komisije je bilo precejšnje, kar potrjuje 
dejstvo, da je v  ¡razpravi sodelovalo prek 30 ¡diskutantov. Žal vseh 
referatov nisem uspel poslušati,; ker me je kongres izvolil v sedem
člansko komisijo za prošnje, in pritožbe in ¡sem tako precej časa po
rabil tudi za njeno delo.

Na kongres so prispele tri vloge, od katerih sta  bili ¡dve po vsebini 
pritožbi, tretja pa je bila opozorilo na nepravilnosti v kolektivu. Vse 
pa zadevajo medsebojne:odnose in neurejene Stanovanjske ¡razmere.

V vseh primerih je  premalo ali nič prisotna vloga sindikata. Ker 
je naša komisija ¡delala ¡samo v  času kongresa, smo sprejeli sklep, 
da vsako prošnjo oziroma pritožbo obravnava'komisija pri republi
škem svetu zveze sindikatov šele po posredovanju iz OOS, v kateri 
je delavec zaposlen in ustrezno ¡rešitev nato posreduje delavcu.

Drugo plenarno zasedanje se ije pričelo 26. 10. 1978 ob 14. uri. 
Poslušali smo poročila o ¡delu vseh komisij, izvolili smo nov 85-čIanski 
republiški svet ZSS, člane delegacije ZSS v svetu ZSJ, delegate 8. 
kongresa ZSJ, članico nadzornega odbora ZSJ in  nadzorni odbor ZSS.

Ob zaključku kongresa smo poslali pozdravno pismo tov. Titu, 
Vinko Hafner pa je v sklepni besedi dejal, da je  bil kongres pravi 
delovni dogovor v sindikatih organiziranih slovenskih delavcev. Te
meljna naloga, ki nas čaka, ¡je da ustvarimo takšen položaj, kjer bo 
delavec zares gospodar, upravljalec pogojev in  rezultatov ¡svojega 
dela.

POLOŽAJ DELOVNIH INVALIDOV V SOZD SLOVENSKIH 
ŽELEZARN V

V SOZD Slovenske železarne imamo v ¡delovnem razmerju približ
no 1,500 invalidov, kar predstavlja blizu 9 % vseh zaposlenih. Tudi v 
drugih panogah industrije razmere niso mnogo boljše. Podatki so 
takšni, da se moramo ob njih zamisliti in Se vprašati ali smo storili 
dovolj; da b ide številke pričele upadati, ali posvečamo dovolj pozor
nosti položaju in razmeram, v  katerih delaj o ,in živijo naši sodelavci 
invalidi. Vprašanje je  lahko namenjeno nam samim v delovnih orga
nizacijah, pa tudi vsej naši družbi.

Prizadevanje za uresničevanje ustavne pravice delavcev do var
nega dela, prav tako pa tudi solidarnostna skife za više naše sodelavce, 
ki so izgubili zdravje pri ustvarjanju našega boljšega življenjskega 
standarda, je prav gotovo ena od temeljnih nalog sindikatov.,Če bi 
uresničevanje te naloge ocenjevali zgolj na podlagi kongresnih gradiv, 
bi morali ugotoviti, da v ¡slovenskih sindikatih temu področju ne po
svečamo dovolj pozornosti.

V ¡slovenskih železarnah nas razmere prisiljujejo, da se intenziv
neje ukvarjamo s temi problemi. Težki delovni pogoji v metalurških 
obratih kot so temperaturne spremembe, dražeča atmosfera> pone
kod še vedno zastarela oprema in prisotnost težkih fizičnih opravil, 
vse to so žarišča specifičnih obolenj, zmanjšanja delovne sposobnosti 
in v konnči fazi invalidnosti, zato zahtevajo našo polno angažiranost.

Ker sem delegat iz ¡delovne organizacije Železarna Štore, bi želel 
na  našem primeru, prikazati ¡delo na invalidskem področju, ki se pa 
bistveno ne razlikuje od drugih železarn.

Naša stalna aktivnost na tem področju se kaže v tem, ¡da imamo 
ustrezno organizirane in usposobljene strokovne službe, da smo z 
mnogo vloženega truda uspeli zaposliti praktično vse invalide v svoji 
delovni organizaciji. To nam je  uspevalo z razumevanjem v delovnih 
enotah, s solidarnostjo med TOZD, s prilagajanjem delovnih nalog, 
z izdvajanjem posameznih nalog iz določenih delokrogov, z rehabili
tacijo in podpbhimi ukrepi. Ob novi investiciji — ¡razširitvi enega 
izmed obratov — razmišljamo o oblikovanju del in nalog, ki "bodo 
primerne za invalide.

Naše delovanje zadnja leta pa je izrazito usmerjeno v preventiv
no dejavnost. Tako organiziramo vsako leto posebej vrsto akcij, s 
katerimi ¡skušamo preprečevati že prej navedene probleme. Takšne

akcije so npr.: preventivni zdravniški pregledi (urološki, kardiovasku
larni, ginekološki), zdravljenja v zdraviliščih, zdravstveno rekreativni 
oddih. V vse te akcije je letno npr. ¡samo v Železarni štore zajetih 
prek 700 delavcev in za to porabljenih prek 50 »starih milijonov«. 
Velik preventivni učinek pa imajo prav gotovo tudi druge oblike 
.skrbi za našega ¡delovnega človeka, ikot so npr. urejena prehrana s 
toplimi obroki za vse tri izmene, razvejana in strokovno vodena re
kreacija, skrb za letni oddih in prevoze ¡delavcev ipd.

Iz vsega je razvidno, da sami veliko storimo za preprečevanje 
invalidnosti, za reševanje položaja invalidov, zato želim opozoriti na 
probleme, ob katerih bi bilo potrebno širše družbeno angažiranje.

1. Mnogo težav je že pri iskanju ustreznih del, zaradi strogih 
zdravstvenih omejitev in delovnih pogojev, ki nam otežkočajo najti 
ustrezno rešitev. Za izboljišanje delovnih pogojev so železarne same, 
premalo akumulativne in zaradi tega ne moremo hitreje modernizi
rati sedanjih pogojev.

Mnoga, za invalide ustrezna dela so že zasedena, zato se dnevno 
pojavljajo vprašanja, kam z naraščajočim številom invalidov.

2. Pri reševanju problemov nas ovira tudi togost pokojninsko 
invalidske zakonodaje (dolgotrajnipostopek pri uveljavljanju statusa 
invalidnosti, prav tako uveljavljanju sprememb prek komisij in to
gost pri odmerjanju nadomestil osebnega dohodka invalidom III. ¡ka
tegorije, ipd.).

3. Ovirajo nas tudi kriteriji v -zvezi z ocenjevanjem zdravstvene 
sposobnosti (npr. neobjektivni kriteriji za ocenjevanje Sposobnosti 
za delo na višini — letos od '202 pregledanih vzdrževalcev 97 nespo
sobnih, neenotnost1 kriterijev oz. neenotnost omejitev v delovni orga
nizaciji in izven nje — omejitev za epileptika, viličarja, žerjavovoidjo, 
za šoferja amaterja pa ne). V zvezi z zdravstvom naj omenimo še 
težave ¡pri preprečevanju alkoholizma, zaradi neenotne doktrine v 
širšem ¡slovenskem prostoru.

Vse te  težave pri reševanju invalidske problematike so slovenske 
železarne vodile k  ¡spontanemu ustanavljanju aktivov zaposlenih in
validov, ki so nastajali v okviru društev invalidov. Nastajali so iz 
potreb po koordiniranem delu na tem  področju v okviru slovenskih 
železarn. Aktivi v Slovenskih železamah-že imajo svoj koordinacijski

(Nadaljevanje na 5. ¡strani)

v a m  d e le g a ta
gore 21, Hrvatske 233, Makedoni
je 68, Slovenije 141, Srbije brez 
pokrajin 240, iz Kosova 29 in Voj
vodine 95 delegatov.

Med sedmimi delegati iž celj
ske občine še bo kongresa udele
žil tudi predstavnik železarne 
Štore tov. ZLATKO ' LESKOV
ŠEK, rojen 3. 12. 1950, zaposlen 
v TOZD mehanska obdelava, na 
delovnem mestu strugar.

Tov. Leskovšek je zaposlen v 
železarni od leta 1968 in se je ta
koj po zaposlitvi aktivno vključil 
v delo mladinske organizacije, bil 
član predsedstva in je bil zaradi 
aktivnosti leta 1974 predlagan in 
sprejet v' članstvo Zveze komuni
stov.

Zelo hitro se je vključil v delo 
sindikata, si pridobil zaupanje 
delavcev in je že drugo mandat
no dobo predsednik osnovne or
ganizacije TOZD mehanska obde
lava. Prav tako je tov. Zlatko že 
drugo mandatno dobo član sveta 
konference OOS železarne Štore, 
na zadnji volilni konferenci pa je 
bil izvoljen za podpredsednika 
sveta konference OOS železarne 
Štore.

Ob svojem aktivnem delu v 
sindikatu pa deluje in je deloval 
tudi v samoupravnih organih kot 
član delavskega' sveta, član dele
gacije zbora združenega dela in 
pa v organih Zveze komunistov - 
kot član sekretariata OO ZK in 
raznih komisij.

Pred kratkim pa je bila tova
rišu Leskovšku zaupana še ena 
pomembna funkcija. Izvoljen je 
bil za predsednika občinskega od
bora sindikata delavcev kovin- 
sko-predelovalne industrije in iz
voljen je bil v republiški odbor 
sindikata delavcev kovinskopre
delovalne industrije.

Na kongresu bo sodeloval v ko
misiji za vprašanja življenjskih 
in delovnih pogojev in naloge 
Zveze sindikatov.

P re d s ta v lja m o
Od 21. do 23. novembra bo v 

Domu ¡sindikatov v Beogradu 8. 
kongres Zveze sindikatov Jugo
slavije.;. ' •

Javna razprava o osnutkih do
kumentov za 8. kongres Zveze 
sindikatov Jugoslavije je bila za
ključena 10. oktobra, čeprav v 
mnogih ¡sredinah še -traja, saj mo
ra omogočiti delegatom kongre
sa, ¡da se bodo kar najbolj kvali
ficirano in konkretno pripravili 
na razpravo.

Zlatko Leskovšek, delegat 8. kon
gresa Zveze sindikatov Jugosla

vije

Za 8. kongres Zveze sindikatov 
Jugoslavije je v celoti izvoljenih 
1.205 delegatov in 45 delegatov 
predstavnikov naših delavcev, za
časno zaposlenih v tujini. Po se
danjem statutu iz vsake repub
liške zveze sodeluje po 32 delega
tov, iz pokrajin pa po 24. Tako 
bo po načelu en delegat na 5.00CI 
članov sindikata, sodelovalo iz 
Bosne in Hercegovine 138, črne



LEPO IM POUCMO JE  BILO
VALJARJI IN JEKLARJI SO SI OGLEDALI PRIMORSKO

Izvršni odbor sindikata TOZD 
jeklarn in valjarn je organiziral 
dvodnevni izlet dne 7. in 8. okto
bra letos.

Izleta se je' udeležilo 42 delav
cev. Prvi obisk je bil v podjetju 
Batuje; tu smo si ogledali mini 
valjarno in druge oddelke, v ka
terih izdelujejo poljedelsko me
hanizacijo. Tovarna je zastarela 
in se proizvodnja odvija pred
vsem ročno. Po ogledu so nam 
pripravili malico in sočasno smo 
izmenjali vprašanja glede usta
navljanja TOZD Batuje in vklju
čitev v delovno organizacijo Že
lezarne Štore. Razgovori poteka
jo po komisijah, ml pa smo bili 
Seznanjeni, da je kolektiv v Ba
tujah veliko razpravljal o usta
navljanju TOZD in o vključitvi v 
delovno organizacijo Železarne 
Štore. Iz Batuj smo pot nadalje
vali v Novo Gorico in si ogledali 
podjetje TOZD Iskra. V posamez
nih obratih so nam pokazali pro
izvodnjo avtomobilskih žaganj a- 
čev. Proizvodnja je sodobna, po 
tekočih trakovih. Vgrajujejo, va
ljane in vlečene profile naše pro
izvodnje. Pri izmenjavi mnenj so 
predstavniki podjetja dali dobro 
oceno našim proizvodom. Pouda
rili So, da se njihovi proizvodi v 
večji meri izvažajo na tuja trži
šča.
_ V popoldanskem času smo 
imeli kosilo v bližini Nove Gori
ce, po kosilu smo nadaljevali pot 
do Kobarida. Ogledali smo si kraj

in kostnico padlim v prvi svetov
ni vojni. V bližini Kobarida smo 
videii novozgrajena naselja po 
potresu in tudi ostanke razdeja
nja po potresu. Sami smo videli, 
kako se koristi denar, katerega 
namenjamo solidarnostno ob ta
kih priložnostih. Od tu smo na
daljevali pot do Bovca, kjer smo 
imeli prenočišče z večerjo in zaj
trkom.

V nedeljo zjutraj, ob enkrat
nem sončnem dnevu, smo se od
peljali na Kanin, tu  je še ‘v iz
gradnji smučarsko središče Pri
morske. Po povratku smo nada

ljeva li pot po trentarski dolini in 
si V kraju Trenta ogledali planin- 

.ški muzej ter pot nadaljevali do 
izvira Soče. Po ogledu smo nada
ljevali pot čez gorski prehod Vr
šič, krajši postanek ih nadaljeva
nje do Kranjske gore. V popol
danskem času kosilo v hotelu 
Špik. Po kosilu še postanek na 
letališču Brnik, kjer smo si ogle
dali pristajanje in vzlet letala. Iz
let smo zaključili v Štorah ob 21. 
uri.

Udeleženci izleta so bili zado
voljni in bogatejši za lepote, ka
tere so si ogledali v pičlih dveh 
dneh.

Predlagam, da izvršni odbor 
sindikata TOZD jeklarn in va
ljarn v prihodnje organizira iz
lete; ,

— ogled podjetij, za katera

Bil JE TO DELOVNI ZBOR
(Nadaljevanje s 4. strani)
odlbor, sestavljen iz predstavnikov slovenskih železarn. Koordinacij
ski odbor ima svoje vodstvo, poslovnik in je Svojo dejavnost usmeril 
k naslednjim ciljem:.

1. spremlja in samostojno, ali skupaj s sindikatom, podaja pred
loge samoupravnim organom za izboljšanje pogojev, ¡zaposlenih in
validov,

— skrbi za izvajanje predpisov varstva pri delu in reševanju 
socialnega skrbstva,

— seznanja člane z zakonitimi pravicami, obveznostmT in dolž
nostmi, . ;

— organizira izvajanje telesnokullume in kulturne ter rekreacij
ske dejavnosti članov.

ir Na .zadnjem srečanju invalidov Slovenskih, železarn v septembru 
letos, so se aktivom železarjev priključili tudi delegati predelovalcev. 
Na sestanku koordinacijiSlkega odbora. je ¡bila izražena želja,. da se 
aktivi organizirajo tudi pri predelovalcih, pri vseh pa naj za uspešno 
delo. prevzame odgovornost sindikalna organizacija. -

Na podlagi, prikazane problematike pričakujemo od sindikatov, 
da bodo po pristojnih organih skušali uveljavlj ati naše ugotovitve, 
ki bodo pomagale pri reševanju problematike invalidov ¡'slovenskih 
železarn:

. 1. Prizadevanje sindikatov za preprečevanje invalidnosti naj se 
usm eri v preventivno dejavnost (to je mišljeno -=1 da se že ob novih 
investicijah misli na varno delo in ustvarja ustrezne pogoje). -

2. Pričakujemo razumevanje družbe pri odpravljanju sedanjih, 
žarišč mvaliidnosti,, kajti slovenske ‘železajphe same niso dOvolj fmahč- 
no sposobne za hitrejšo modernizacijo in s tem za izboljšanje de
lovnih pogojev.

3. Poti-ebno je v. polni meri podpreti 'aktive delovnih invalidov, 
kot eno organizacijskih oblik sindikata, za delovanje na invalidskem 
področju, kjer jih pa še hi> haj bo sindikat pobudnik za organiziranje.

v naši delovni organizaciji izde
lujemo proizvode. Po krajih Pri
morske in Koroške, saj smo ugo
tovili, da te kraje zelo malo po
znamo in da so kulturno in na
ravno izredno bogati.

Po možnosti naj bodo izleti or
ganizirani v dveh dneh. Vsebina 
vsakega izleta bi morala biti raz
vedrilo, medsebojno spoznavanje 
in duhovna bogatitev nas vseh.

Vinko Šeliga

ELEKTRO OBLOČNA PEČ II
Dela na temelju elektro obločne peči II napredujejo v okviru 

dogovorjenih rOkov. Temelj za isamo peč je gotov, v izgradnji pa je 
temelj za pečni transformator in prostori ža ostalo transformacijo 
električne energije .¡so v zaključni fazi.

Nekaj težav je nastopilo pri izdelavi strojne opreme pri izvajalcu

Temelji nove elektropeči so gotovi

Metalna Maribor zaradi -pomanjkanj a gradiv, predvsem pločevine. 
Upamo, da bo Metalna Maribor problem relšila in da bo v dogovor
jenem pogodbenem roku izdobavila opremo, da bo mogoče domačo 
in že prispelo uvoženo ¡opremo pravočasno vgraditi.

ŽARILNICA V VALJARNI II

Tovarišice in tovariši' delegati!
S svojo razpravo sam želel predvsem opozoriti na položaj delov

nih invalidov v slovenskih železarnah in v združenem delu nasploh, 
na Odgovornost nas vseh, pri reševanju njihovega položaja, še poseb
no pa na vlogo sindikatov pri ustvarjanju takšnih delovnih pogojev, 
ki bodo v prihodnje kar v največji meri izključevali nastajanje novih 
invalidov. I

Hala žarilnice ob montaži strešne konstrukcije

Objekt žarilnice dobro napreduje, Monter Dravograd zaključuje 
montažo konstrukcije s šestdnevno zamudo, 'ki pa bistveno ne vpliva 
na potek nadaljnjih del. Koograp bo že v naslednjem tednu pričel 
z oblaganjem sten in strehe. Dogovorjeni rok za montažo peči še ni 
ogrožen.

-c . . .  Ferdo HALER, ing.Anton ŽIBRET



Pa še o kadrih
METALURŠKI KADRI V SLOVENIJI — STANJE IN POTREBE

Na pobudo Zveze'rudarskih, geoloških in metalurških inženirjev 
in tehnikov Slovenije je Društvo inženirjev in tehnikov Štore -z Žele
zarno Štore organiziralo 24. oktobra 1978 delovni sestanek — okroglo 
mizo — o problematiki metalurških kadrov v Sloveniji v Domu žele- 
zarjev na Teharjah.

Okvirna predlagana vsebina je bila: stanje metalurških kadrov, 
kadrovska politika organizacij združenega dela, potrebe po kadrih, 
obstoječi in potrebni profili kadrov, vzgoja in izobraževanje v okviru 
zakona o usmerjenem izobraževanju.

Sestanka so se udeležili predstavniki delovnih organizacij: (Cin- 
kaima Celje, Gostol — Nova Gorica, Impol — Slovenska Bistrica, 
Mariborska livarna Maribor, Rudnikisvinca in topilnica Mežica, TAM 
Maribor, Tovarna dušika Ruše., Tovarna glinice in aluminija Boris 
Kidrič — Kidričevo ter železarna Jesenice, železarna Ravne in žele
zarna Štore), predstavniki izobraževalnih ustanov: (Fakulteta za na
ravoslovje ih tehnologijo — VTO montanistika, Izobraževalni center 
Jesenice, šolski center Ravne, šolski kovinarski in metalurški center 
Štore), predstavnik Metalurškega inštituta v Ljubljani kot razisko
valne onganizacije, predstavnika Posebne izobraževalne 'skupnosti za 
metalurgijo, predstavnik Zveze rudarskih, geoloških in metalurških 
inženirjev in tehnikov Slovenije, družbenopolitične organizacije pa 
sta zastopala ISZDL Celje ter skupščina občine Celje.

Okrogla miza, ki je  trajala več kot tri ure, je prikazala vrsto 
problemov, ki nastopajo v metalurgiji. Čeprav sestanek ni bil disku
sija, ampak v glavnem prikaz stanja z nekaterimi sugestijami za 
reševanje problematike, pomeni dober začetek za delo na tem pod
ročju. Najbolj pereče probleme, tki so se v  dogovoru izkristalizirali, 
lahko strnemo v naslednjem:

— Pri pregledu obstoječega stanja kadrov po različnih profilih 
je najslabši položaj pri kvalificiranih delavcih, k jer se kritični položaj 
kiipa z nekvalificirano delovno silo in priučevanjem. Zanimanja za 
metalurške poklice ni. V povprečju je edino številčno stanje kadrov 
s srednjo izobrazbo zadovoljivo razen v Štorah. Vendar se opaža, 
da vse več-strojnih Tehnikov opravlja dela, ki šo metalurškega zna
čaja, kar lahko kaže tudi-na neustrezno usmeritev učnih programov 
metalurgije. Kritično stanje ise zopet pojavlja pri višješolskih in 
visokošolskih kadrih. Struktura zaposlenih kaže, da je izobrazba 
potrebna za opravljanje nalog; ustrezna samo pri okoli 50% zapo
slenih. Pri tem se pojavlja tudi vprašanje pravilne strokovne izkori
ščenosti kadrov ter reševanje problema bežanja kadrov v druge veje 
gospodarstva. Trije obstoječi centri študija ob delu za višješolski 
študij metalurgije (Jesenice, Ravne, štore) kažejo obstoječo potrebo 
po teh kadrih, vendar pomanjkanje kadrov nižjih izobrazbenih sto
penj pomeni zelo šibko osnovo za stalni dotok kandidatov za takšno 
izobraževanje.

— Velika fluktuacija kadrov p ri vseh metalurških profilih je  
posledica ne dovolj vrednotenega poklica in v zveži s  tem ustreznega 
nagrajevanja za pretežko delo (premalo je p ri nas mehanizacije na 
tem področju), ter dejstva, da so v tej panogi-v veliki meri zaposleni 
delavci iz drugih področij m republik, a je za njihov osebni in druž
beni standard premalo poskrbljeno.

— Zaradi pomanjkanja kadrov vseh profilov opravljajo številne 
naloge delavci z neustrezno izobrazbo.

Prikaz Stanja in sugestije udeležencev pogovora je omogočil iz
brani komisiji, da je sestavila smernice ža reševanje obstoječe; pro
blematike. Komisijo so sestavljali: Silva Brguljsn — Gospodarska 
zbornica Slovenije, Mirko Dobršek — Železarna Štore, Valentin Ko
pač — Posebna izobraževalna skupnost za metalurgijo, Andrej Paulin 
— Zveza rudarskih, geoloških in metalurških inženirjev in tehnikov 
Slovenije; Fakulteta za naravoslovje in tehnologijo — VTO montani
stika, Milko Starc — Železarna štore.

Smernice so naslednje:
1. Usmeritev metalurgije v  Sloveniji je kvalitetnejši program. 

To pomeni večjo kvaliteto proizvodov črne in barvne metalurgije 
(vštevši livarstvo in nekovine). Po razvojnih programih v SR Sloveniji 
ni predvidenega bistvenega povečanja količine proizvodov metalur
gije. Poudarek je na oplemenitenju in-s -tem večji vrednosti.

Večja kvaliteta izdelkov kot osnova za predelovalno industrijo 
zahteva višjo izobrazbeno ¡strukturo kadrov.

Usmeritev metalurgije v takšen razvojni program nujno zahteva 
razvoj mehanizacije in- avtomatizacije. Vsi razvojni in investicijski 
programi morajo enakovredno obsegati investicije v tehnološko opre
mo in potrebne ustrezne kadre..

2. V okviru Posebne izobraževalne ¡skupnosti za metalurgijo je 
v teku obdelava podatkov o stanju kadrov v metalurgiji (vštevši tudi 
perspektivo in razvoj), kar bo osnova za nadaljnje programiranje 
politike izobraževanja in zaposlovanja teh kadrov.

3. Ocena strokovne izkoriščenosti metalurških kadrov zlasti z 
višjo in visoko izobrazbo kaže, da okoli polovica teh kadrov v naši 
republiki ne dela v neposredni proizvodnji. Ostala polovica pa oprav
lja vodstvena dela, s  čemer je precej odmaknjena od metalurškega 
Strokovnega dela. Na ta ¡način ni pravilno izkoriščena njihova pri
dobljena strokovna izobrazba, kar ima za posledico zmanjševanje 
razpoložljivih kapacitet metalurških kadrov.

Vzroki za takšno stanje so neustrezno vrednotenje proizvodnega 
metalurškega dela, k ar ije povezano tudi za nagrajevanjem. Z novim 
načinom nagrajevanja po delu, ki izhaja iz določil zakona o združe
nem delu, so dane možnosti, da se težje strokovno in tehnološko- 
operativno delo, tki je tudi izmensko, ustrezno ovrednoti v primerjavi 
z organizacijskim — vodstvenim delam.

4. Da bi rešili pomanjkanje kvalificiranih kadrov v metalurgiji 
(ki so osnova za realizacijo razvojnega programa), pripravlja Posebna 
izobraževalna skupnost v sodelovanju s strokovnimi šolami populari
zacijo metalurških poklicev, ker so ti poklici premalo poznani. Prikaz 
zanimivosti in možnosti ustvarjanja v teh poklicih ¡bo postopno po
večal zanimanje mladih za to industrijsko vejo. Z ¡izboljšanjem de
lovnih pogojev bodo ti poklici postali maiij težki ¡in »umazani«.

5. V zvezi z razvojnimi programi, usmeritvijo in kvalitetnejšimi 
proizvodi,, težnjami po vključitvi v mednarodno delitev ¡dela bo po
trebno čimpfej pristopiti k  postopnemu prilagojevanju sedanjega 
sistema v no,v ¡Sistem usmerjenega izobraževanja. V tem procesu 
bodo sodelovale proizvodne temeljne organizacije združenega dela, 
temeljne vzgojnoizobraževalne organizacije, ¡Posebna izobraževalna 
skupnost za metalurgijo, ustrezni strokovni organi pri Zvezi sindika
tov Slovenije, Gospodarska zbornica Slovenije ter ostale strokovne 
in družbenopolitične organizacije. Učne programe vseh ¡stopenj mo
ramo prilagoditi prihodnji usmeritvi metalurgije v Sloveniji.

6. Vzgojnoizobraževalne organizacije bodo pripravile razgovore
s svojimi diplomanti o njihovem vključevanju v združeno delo in 
njihovih problemih, kar bi ¡lahko pomagalo pri pojasnjevanju pro
blematike v zvezi S kadri. s

Smernice smo posredovali vsem 'Uporabnikom, izvajalcem in druž
benopolitičnim organizacijam v razpravo in ukrepanje. Obenem bo
mo te 'probleme o metalurških kadrih v Sloveniji prikazali na Konfe
renci o ikadrovima u ¡geologiji, rudarstvu i metalurgiji u  Jugoslaviji, 
ki bo predvidoma v začetku leta 1979. Referat O tem bo predstavil 
prof. dr. Andrej Paulin, dipl. ing. -

Silva Brguljan — Gospodarska zbornica Slovenije
Valfentin Kopač — ¡PIS za metalurgijo
Andrej Paulin — ZRGMIT SRS in FNT-VTO monfanistika
Mirko Dobršek in Milko Starc — železarna štore

Idejni načrt plavalnega bazena
Večkrat se postavi vprašanje, 

kaj je z objektom pokritega ko
palnega bazena v Teharjih, ker 
se s pristopom k gradnji odlaga 
iz leta'v leto. V zvezi s tem vpra
šanjem želimo obvestiti javnost, 
da smo pravkar prejeli idejni na
črt za pokrit kopalni bazen Te
harje, ki ga je naročila Skupnost 
za izgradnjo objektov posebnega 
pomeha pri Razvojnem centru v 
Celju, TOZD projektiva. Odgo
vorni vodja projekta je dipl. ing. 
arhitekt Jože Kopitar. Idejni na
črt vsebuje tehnični opis, situa
cijski načrt, tloris kleti in pritlič
ja, prareze, fasade, posnetek 
stranskih prostorov in predračun.

Idejni projekt predvideva, da 
bo pokriti kopalni bazen na Te
harjih na južnem obronku zeleni
ce v sklopu Doma železar jev. Do
stop do objekta je predviden s 
parkirnih prostorov na vzhodni in 
zahodni strani tega kompleksa. 
Parkirne prostore na vzhodni 
strani je treba, glede na potrebe 
železarne, urbanistično urediti. 
Prav tako je' neposredna poveza
va z Domom železar jev na sever
ni in rekreacijskimi igrišči na 
južni strani.

Dovoz do objekta je predviden 
z Vzhodne strani z obstoječe ce
ste. V okviru ureditve tega, kom
pleksa je treba v neposredni bli
žini Doma železar jev urediti 
manjši parkirni prostor za goste.

Na južni strani v dolini pod je
žo so predvidena večnamenska 
igrišča za žogo (tenis, odbojko, 
košarko, badminton, mali nogo
met, rokomet). Ta igrišča so or
ganizirana na enotni ploskvi s po
vršino iz plastičnega materiala.

Ostali kompleks je urejen v 
smislu parka, kjer je treba oču-- 
vati obstoječa drevesa, ostala, ki 
so odmrla, pa nadomestiti z novi
mi', odpornimi drevesnimi vrsta
mi. V tej parkovni ureditvi je 
predvideno tudi otroško igrišče in 
ostali rekreacijski objekti, kot so 
namizni tenis, ruško kegljišče, ba
linišče idr.

Pokrito kopališče je zasnovano 
kot pritlični objekt, ki je delno 
podkleten. V pritličju je bazen

ski prostor z bazenom dimenzije 
25 X12,5 m ih globine od 80'em ža 
neplavalce do globine 1,80 m ža 
plavalce. Na zohodni in južni 
strani bazena je . letna terasa. 
Garderobni prostor je dimenzio
niran za 100 garderobnih omaric. 
Za preoblačenje je predvidenih 
13 kabin in večji preoblačilni pro
stor s 30 omaricami (šolski raz
red). V okviru garderob sta še 
prostora za tuširanje in sušenje 
las, sanitarije, prostor za prvo po
moč in kopališkega mojstra ter 
shramba rekvizitov.

V sklopu bazena je še vhodna 
avla s počivališčem, vetrolov in 
blagajna ter bife s pomivalnico in 
priročnim skladiščem.

V obstoječem objektu, to je v 
-prostorih sedanjega gospodarske
ga poslopja, so predvideni prosto
ri za shrambo pijač, živil, emba-

• laže in' garderoba s sanitarijami 
ža zaposlene. Preostali del Obsto
ječe'zgradbe je  namenjen stano
vanju hišnika ter za kritje osta
lih ' potreb rekreacijskega in go
stinskega obrata.

Strokovnjaki železarne in Raz
vojnega centra Celje proučujejo 
najugodnejšo možnost koriščenja 
odpadne tehnološke vode iz žele 
žarne Store II, kajti od tega so 
odvisrii stroški vzdrževanja tega 
objekta. Na ta idejni projekt sku
šamo dobiti mnenje ih pripombe 
strokovnih delavcev, ki 'so pri
pravljeni pomagati pri tej zahtev
ni strokovni odločitvi,
. Predračun ža ta objekt znaša 
približno 19 milijonov dinarjev. 
V tej vsoti so' žajeti stroški ža 
gradbena, obrtna in instalacijska 
dela brez komunalnih priključ
kov, zunanje ureditve ter notra
nje opreme.

S skupnostjo za izgradnjo ob
jektov skupnega namena, ki je 
tudi investitor objekta, je dogo
vorjeno, da Se takoj pristopi k 
dokončni izdelavi načrtov in tako 
omogoči pristop k čimprejšnji 
gradnji objekta.

O nadaljnjem poteku del bomo 
o vseh novostih tekoče obveščali 
s prispevkom v Zelezarju.



Priznanje našemu Inovatorju
„Nič ni pomembnejšega, od pre

bliska človeškega duha. Človeko
vi. dosežki so odvisni od nj egovih 
idej. Iznajdbe nas lahko očarajo, 
ker nam šesto kažejo, da .je v 
nekem zgodovinskem trenutku e- 
na sama domislica v glavi enega 
samega moža spremenila tek ci
vilizacije..-Med idejami ni,:, naj ti 
nič tako osebnega, kot je iznajdb. 
ba, ki jo je moč pripisati posa
mezniku — in kako pogosto, je 
tako! -

Edward de Bono

Inovator Anton Vrečko iz Tovar
ne traktorjev

Zelo važna . Zngčdnost vsodob- 
nega gospodarstva je vsekakor 
nenehne spodbujanje in pospeše
vanje inovacijskili procesov ob 
istočasnem povečevanju, organi
ziranosti in,, iskanju vedno bolj 
učinkovitih ukrepov za dosego 
boljših ekonomskih, tehničnih in 
tehnoloških rezultatov. :

Morda smo v naši delovni or
ganizaciji le storili, korak naprej. 
Zakaj, morda? Dve leti. inovacij 
v zveznem merilu je za nami. Le
tos teče četrto leto organizirane
ga dela na področju inventivne 
dejavnosti. Pokazatelji uspešno
sti so rahlo padli, število prijav 
inovator.jev je okoli. osemdeset, 
gospodarska korist v prvem pol
letju je zadovoljiva. Toda potreb
no bo precej truda, da bomo pre
segli lanski ekonomski učinek, ki 
je znašal 17,758.801,34 din.

;V prejšnji.;.številki Štorskega 
železarja sem na kratko opisal 
sodelovanje- naših Inovatorjev na 
zvezni razstavi RAST YU ’78 na 
Reki, Te dni smo. dobili Obvesti
lo; da je naš sodelavec Oblak 
Vlado,: zaposlen v Pripravi, vzdr
ževanja' dobil bronasto priznanje 
za svoje.uspešno miselno delo. To 
je že drugo priznanje na zvezni 
ravni, srebrno je dobil pred dve
ma letoma Platovšek Franc. ’

"Sicer, pa som prosil dobitnika 
priznanja Vlada Oblaka in pred
sednika komisije Za .racionalizaci
je Ferda Halerja za kratek po
govor.

.Vlado, mislim da je prav, da se 
Sam predstaviš bralcem Štorske
ga železarja.

Rodil sem se 1948. leta. Osnov
no šolo sem končal v Žalcu, nato

sem se izučil za kovinostrugarja. 
Po odslužitvi vojaškega roka sem 
se zaposlil v celjski Rinki kot 
strugarski inštruktor. Vendar ho
tenje po znanju je bilo stalno 
prisotno in tako sem tudi diplo
miral na STŠ v Celju. V Rinki je 
bilo sicer delo zanimivo, a vendar 
sem si želel pridobiti znanje in 
izkušnje nekje v večjem podjet
ju. Tako sem pristal v Železar
ni, v pripravi; vzdrževanja, na 
delovnem mestu kot tehnolog za 
izdelavo rezervnih delov. Sedaj 
obiskujem prvo stopnjo VŠ za or
ganizacijo dela ¡v Kranju.-

Kaj /H pomeni inventivno delo 
in ali smo dovolj: aktivni na tem 
področju v naši delovni organiza
ciji?

Inventivna dejavnost pomeni 
zame obveznost do družbe in se
be. Na vprašanje, ali smo v naši 
delovni organizaciji dovolj aktiv
ni v inventivni dejavnosti, bi ta
kole dejal: Dovolj aktivni nismo 
nikoli, kajti vedno bi lahko bili 
še bolj! Vendar bi rad odgovoril, 
»kako« smo aktivni. .V svetovnem 
merilu vsekakor premalo. V raz- 
vitejšiH deželah je' inovacijska 
zavest ukoreninjena v ljudeh za
radi osebnih- in družbenih kori
sti. Pri naši, v zveznem merilu 
mislim, da smo lahko zadovoljni 
z dosedanjimi rezultati, kajti ta 
dejavnost- je pri nas; še relativno 
mlada.

Splošno mnenje je, da so naši 
inovatorji. za svojo delo premalo 
nagra-jeni; oziroma;odškodnina za 
neko inovacijo ni dovolj, spod
budna.

S tem se deloma strinjam-. Ne
katere inovacije, ki; so resnično 
domiselne in ki. so: plod dolgo
trajnejšega dela, pa se pri njih 
ne da. prikazati direktnega pri
hranka, so premalo- nagrajene. 
Obstajajo pa inovacije, ki niso 
plod. Večjega intelektualnega de
la; pa je pri njih možno, prikaza
ti večji prihranek. V tem prime
ru gre dostikrat za »divje lovce« 
po nagradah. Mislim, da bi mo
rali biti bolj etični do sodelavcev 
in družbe.

Bralce bo vsekakor zanimalo, 
za kaj, ali bolje, za kakšno misel
no delo si dobil priznanje?

Izdelal sem napravo za bruše
nje izvrtin na horizontalnem vr
talnem stroju. To idejo sem imel 
v mislih dve ali tri leta. Problem 
je bil namreč dovod električne e- 
nčrgije v stroj, da se pri njego
vem delovanju priključni kabel 
ne bi navijal na brusni drog. O- 
snovna ideja o odstranitvi tega 
problema se mi je rodila doma, v 
času počitka.
. In kakšno je tvoje mnenj,e, smo 
dovolj organizirani in kaj pred
lagaš,; da i>i bili. še bolj uspešni?

Mislim, da smo dobro organi
zirani. Za to se moramo pred
vsem zahvaliti bivšemu sodelav
cu Gabrščku. Pred nekaj meseci 
nas je namreč zapustil, zato je 
čutiti tudi vrzel V inventivni de
javnosti. Želim si, da bi dobili do
bro zamenjavo, človeka, ki bi u- 
spešno nadaljeval predhodnikovo 
delo.

Vse sodelavce pozivam k u- 
stvarjalni dejavnosti, kajti za
vest, da si napravil nekaj, kar 
koristi družbi in s teni obogatitev 
samega sebe, je res lepa.

Ferdo Haler je predsednik ko
misije ža racionalizacije pri de
lavskem svetu naše delovne or
ganizacije. S problematiko inova
cijske dejavnosti je dobro sezna
njen.

Ferdo, poznam te že dolga leta. 
Imel si in tudi sedaj imaš vrsto 
odgovornih nlaog. Na sejah ko
misije ža racionalizacije sodelu
jeva, pa bi te povprašal, zakaj ta
ka strogost pri obravnavanju ne
kega inovacijskega primera?

Inovacija je ekonomska kate
gorija, zato mora biti pristop k 
obravnavanju in odločanju do
sleden. Doslednost in natančnost 
pri izračunu in pri odmeri fak
torja ustvarjalne sposobnosti ko
risti posamezniku, komisiji in 
širši Skupnosti. Idealno bi bilo, da 
bi bil vsak predlog ocenjen tako, 
da na njega ne bi imel iz objek
tivnega vidiku nihče pripomb. Si
cer pa ne morem govoriti o stro
gosti, ampak je prav,-če govori
mo o določenih načelih celotne 
komisije za inovacijsko dejav
nost.

Oblak se deloma strinja z u- 
pravičenostjo odškodnine inova
torju za njegovo delo,, ža njegov 
trud. Ali so naši samoupravni 
sporazumi dovolj efektni?

Pravilnik, po katerem obrav
navamo inovacije in po katerem 
se izplačuje odškodnina za u- 
stvarjalno sposobnost posamezni
ka, je -zastarel in ne ustreza več 
zahtevam posameznikov, niti po
trebam po nadaljnjem razvoju i~ 
novacijške dejavnosti. Mislim, da 
je samoupravni sporazum o in
ventivni dejavnosti SOZD Slov. 
Železarne bolj napreden ih ko ga 
bomo potrdili tudi kot pravilnik 
železarne Store in posameznih 
TOZD, se bo stanje spremenilo. 
Kljub temu da je inovacijska de
javnost na širšem področju v Že
lezarni Store razvejana in da se 
z ozirom na gospodarsko, korist 
predlagatelju izplača le 1,65 % 
odškodnine, je to zelo skromno in 
ni spodbudno. V nekaterih dru-

»žena, veš, zelo mi je hudo!« 
»Ja kaj si pa takega danes na

redil v pisarni?«
»Pravzaprav nič! Spil sem ne

kaj kavic, šel na m alico...«

gih manj uspešnih delovnih orga
nizacijah v smislu inovacijske 
dejavnosti pa so izplačila znatno 
višja in dosežejo tudi 12 %. Ta
ko npr. v Zlatarni Celje izpla
čujejo predlagateljem 12% od
škodnine od gospodarske koristi, 
v Gradisu 11,3 %, v Aeru 10,2 % 
itd.

Letošnje prvo polletje smo na 
inventivnem področju pozitivni. 
Bomo dosegli lanski rezultat.

Res je število prijavljenih ¡no
vači v letošnjem letu manjše kot 
lani, kljub temu pa menim, da je 
možno še do konca leta doseči 
število, ki bo v okviru števila 
predlogov lanskega leta. Da bi 
bilo to mogoče,, se morajo vsi od
govorni v obratih posvetiti inven
tivni dejavnosti in s predlogi iz
boljšav spreminjati delovno oko
lje, varnost okolja, racionalizacijo 
proizvodnje, izboljšanje organiza
cije dela ipd. Mislim, da je ino
vacijska dejavnost v Štorah do
segla tisto stopnjo, da ni možno 
več stihijsko zbirati posamezne 
predloge, ampak je potrebno to 
dejavnost usmerjati.

Kaj predlagaš za dosego še več
jih in kakovostnejših inovacij, za 
dvig množične inventivne; dejav
nosti?

.Vse premalo so v inventivno 
dejavnost v naši železarni vklju
čeni posamezniki in službe s sred
njo, višjo in visoko izobrazbo. 
Razvojni oddelek nima v železar
ni v smislu inovacij tiste vloge, 
ki jo od te službe pričakujemo. 
Mislihi, da je dolžnost slehernega 
zgoraj omenjenega člana delov
nega kolektiva, da spodbuja in 
aktivno sodeluje pri inovacijski 
dejavnosti, čeprav so še primeri 
oviranja napredka množične in
ventivne dejavnosti.

Sem mnenja, da ni nikoli do
volj storjenega, vendar smo na 
pravi poti in je potrebno nada
ljevati z delom, ki je bilo ustvar
jeno v preteklem obdobju.

Vlado Renčelj

m o r

Kaj? šiht da sem zamudil? Kje 
pa! Tov. šef, sem mar jaz kriv, da 
nobena ura ne kaže točnega časa



DELO SA M O U PRA V N IH  ORGANOV
TOZD TOVARNA TRAKTORJEV

Delavski svet se je 3. 11 1978 
sestal na 1. izredni seji.

, Izredna seja je bila posvečena 
9-mesečnemu poslovanju in dose
ženim rezultatom. O tem delavski 
svet ugotavlja, da so na slabe 
poslovne rezultate vplivali pred
vsem zunanji faktorji, na katere 
delovni kolektiv tovarne traktor
jev nima vpliva. Problematika 
stanja je resna in širšega znača
ja ter predlagajo razpravo na de
lavskem svetu delovne organiza
cije.

Pri ugotavljanju povprečnega 
osebnega dohodka so mnenja, da 
ni realen, ker vsebuje podatke za 
čas, ko so bile v sestavi temeljne 
organizacije tudi službe. Ob za
ključku poslovnega leta naj se iz
račun popravi.

Želijo, da se finančno poročilo 
še dodatno pojasni in detajlirajo 
podatki, ki so jim bili z gradivom 
posredovani.

Zavzeli so se za okrepitev eko- 
nomsko-analitske službe pred
vsem za zasledovanje materialno- 
finančnega poslovanja. Obravna
vali, so predlog o financiranju no
voletnih prireditev ter ga prelo
žili na naslednjo sejo zaradi po
manjkanja podatkov o načinu in 
možnosti financiranja.

.Seznanili so se s poročilom o 
ustanovni skupščini Poslovne 
skupnosti jugoslovanske industri
je traktorjev, kmetijskih strojev 
in opreme za kmetijstvo, katere
ga je podal tov. Tugomer Voga.

Potrdili so pravilnik o osnovah 
in merilih za delitev osebnega do
hodka v tovarni traktorjev.

TOZD LIVARNE STROJNE 
LITINE

Predsednik Maks Šuster_ je 
sklical 16. redno sejo 30. 10. 1978. 
Najprej so ugotovili, kako so bili 
realizirani sklepi zadnje seje in 
ugotovili, da vrsta sklepov ostane 
še naprej v veljavi, medtem ko 
so ostali ivzršeni.

Pri obravnavi 9-mesečnega po
slovanja so ugotovili, da so fizič
no proizvodnjo povejčali v pri
merjavi z lanskim letom za 29 od
stotkov, letni plan so dosegli z
97,3 odstotki. Izmeček je znatno 
znižan, vendar še vedno previsok.

Finančni rezultat je enak kot v 
prvem polletju. Da bi dosegli 
predvideno letno obveznost so 
sprejeli vrsto sklepov, ki obve
zujejo vse strukture zaposlenih v 
temeljni organizaciji kot delovni 
skupnosti. Potrebno je izdelati 
analizo osebnih dohodkov in ugo
toviti, kako vpliva pogodbeno de
lo na izračun osebnega dohodka. 
Sprejeli so obvezo, da do konca 
leta ustvarijo 2,530.000 din prostih 
sredstev, kot je to predvideno v 
analizi za IV. kvartal.

S tem pa je pogojena proizvod
nja, ki mora biti ustvarjena v vi
šini 630 ton mesečno.

Obravnavali so dohodkovne od
nose s temeljno organizacijo Me
hanska. obdelava in uskladitev 
cen ulitkov za tovarno traktorjev. 
Po temeljiti razpravi so sklenili, 
da se morajo, dohodkovni odnosi 
uveljaviti najpozneje s 15. de
cembrom 1978, S temeljno orga
nizacijo tovarno traktorjev je do
govorjeno, da se s 1. 11. 1978 upo
števajo polne planske lastne ce
ne. Podprli so akcijo obdaritve

otrok za dedka Mraza s pogojem, 
če so za to na razpolago finančna 
sredstva.

TOZD DRUŽBENA PREHRANA 
IN GOSTINSTVO

Na 13. seji, ki je bila 31. 10. 
1978 je delavski svet obravnaval 
9-mesečno poslovanje, sprejel 
Pravilnik o osnovah in merilih za 
delitev sredstev za OD po delu in 
rezultatih dela in finančno poro
čilo za 9-mesečno poslovanje.

Obravnaval in potrdil je nov 
cenik za bifeje v temeljnih orga
nizacijah kot tudi cene menujev 
v obratu gostinstvo. Ker ni sred
stev poslovnega sklada, so spre
jeli stališče, da ne morejo finan
cirati novoletnih prireditev za 
otroke.

TOZD GRADBENO, 
KOMUNALNO 
IN STANOVANJSKO 
GOSPODARSTVO

Na 11. redni seji, ki je bila 30.
10. 1978, vodil jo je predsednik 
Marko Bole, so tako kot druge 
temeljne, organizacije obravnavali 
9-mesečno poslovanje in finančni 
rezultat. Ugotovili so, da so v tem 
obdobju uspešno poslovali.

Obravnavali so osnutek spora
zuma o združevanju sredstev in 
ustvarjanju skupnega dohodka v 
temeljni organizaciji Tovarna 
traktorjev in ga potrdili.

Posebno pozornost so posvetili 
programu stanovanjske dejavno
sti v letu 1979. Potrdili so pred
log o financiranju novoletnih pri
reditev za otroke

Ocenili so predlog rangiranja 
delovodij in ugotovili, da ni spre
jemljiv ter da ga je potrebno te
meljito preučiti.

TOZD ELEKTROPLAVŽ 
IN AGLOMERACIJA

Delavski svet se je sestal na 12. 
redni seji 30. 10. 1978, na kateri 
je razpravljal o 9-mesečnem po
slovanju, pravilniku o nagrajeva
nju, pritožbi delavcev merilno 
postaje za prerangiranje. Ne so
glašajo z višino ranga za tovariša 
Planinška in zahtevajo od DS za 
kadre in splošne zadeve, da upo
števajo zahteve temeljne organi
zacije.

Obravnavali so vloge za dode
litev pomoči društvu upokojencev 
ter za novoletno obdaritev otrok 
ter sklenili, da se to financira iz 
sklada skupne porabe, v kolikor 
so sredstva na razpolago.

TOZD KONTROLA 
KAKOVOSTI

11. seja delavskega sveta je bi
la dne 26. 10. 1978. Na tej seji sO 
sprejeli pravilnik o dežurstvu v 
DO Železarni Store, Statut o eko
nomskih odnosih s tujino in Pra
vilnik o osnovah in merilih za de
litev sredstev za osebne dohodke.

Obravnavali so osnutek Pravil
nika o delovnih razmerjih in pri
pombe posredovali oddelku za in
formativno in samoupravno de
javnost.

Potrdili so predlog financiranja’ 
novoletnih prireditev za otroke s 
pripombo, da je potrebno to pred
videti v letnih planih. Za čim- 
boljši poslovni uspeh za leto.1978 
je potrebno varčevanje in dobro

Pričevanje iz NOB 3

TRN V PETI
OF. V njihove mreže je padlo ve
liko osumljenih, a cesto povsem 
nedolžnih meščanov, včasih pa 
tudi kakšen aktiven pripadnik 
OF ali celo NOV. Nevarnost je 
bila tudi za Slavo in Bredo, ki 
sta sicer svoje akcije vedno izva
jali skupaj, izredno velika. Res 
sta jo nekajkrat komaj odnesli in 
sta se morali včasih tudi za po 
več dni skupaj zateči v to ali ono 
skrivališče, preden sta lahko spet 
odšli v Brkine. Borcem iz Blisko- 
ve skupine se je tedaj tožilo po 
njuni družbi, saj so ju vsi imeli 
radi in so ju visoko spoštovali in 
cenili zaradi njunega junaštva, in 
vedno so trepetali za njuni živ
ljenji,- kadar ju dalj časa ni bilo 
na spregled.

Nista pa samo Slava in Breda 
raznašali in nastavljali peklen
skih strojev. Blisk je s svojimi 
sodelavci postal pravi mojster 
tudi za izdelovanje tako imeno
vanih nagaznih min iz plastike. 
Te mine so nato partizanske pa
trulje, sestavljene iz Bliskovih 
borcev, v nočeh odnašale iz Brki
nov čez Reko in. cesto na železni
ško. progo Šempeter na Krasu—- 
Reka in jih podkladale pod tire.

Enako so počeli tudi na železni
ški progi med Postojno in Seža-

no oziroma Trstom. Ko so vlaki 
pripeljali na zaminirano mesto, 
so s svojo težo povzročili eksplo
zijo nastavljene mine. Te eksplo
zije so bile tako močne, da so tež
ke lokomotive in celi vlaki odle- 
tavali s proge in se valili po na
sipih. Tudi če ni bilo človeških 
žrtev med sovražnikovimi vojaki, 
pa je bila vedno materialna škoda 
izredno velika, hudo pa je sovraž
nika prizadevala tudi izguba ča
sa. Včasih je trajalo po nekaj dni, 
preden so progo spet lahko uspo
sobili in jo odprli za promet. Ni 

i torej nobeno čudo, če je svoraž- 
nik podvojil ali celo potrojil stra- 

' že in.patrulje ob obeh progah; ker 
sta to bili njegovi najbolj občut
ljivi komunikaciji za oskrbova
nje nemških vojaških enot v 
Kvarnerskem zalivu, v Istri in 
Italiji.

Kljub poostrenim varnostnim 
ukrepom pa je Blisk s svojimi di
verzanti uspeval podtikati eksplo
zivne pakete in paketke pod tire 
in železniška proga je vse pogo
steje letela v zrak. Na najrazlič
nejših krajih in pred nosom so
vražnikovih posadk in patrulj. 
Nemci so besneli in že po nekaj 
zaporednih uspešnih napadih na 
progo doumeli, da imajo proti se

bi dobro organizirano in oprem
ljeno partizansko skupino. Začeli 
so sistematično preiskovati teren 
in pri tem obilno uporabljali tu
di svoje opričnike — ob Kozakih, 
Italijanih in drugih še posebno 
četnike in tudi belo gardo. Sprva 
so preiskovali le naselja v bliži
ni proge, koder je ta letela v 
zrak. Pri tem so bili izredno na
silni in brutalni in so prebival
stvu povzročili veliko škode in še 
več strahu. Zahtevali so, naj- jim 
pokažejo, kje se skrivajo banditi, 
ki rušijo progo, sicer da jih bodo 
pobili ali odpeljali v Nemčijo, da 
jim bodo požgali domačije in po
dobno. Toda domačini so se juna
ško zadržali tudi pred največ
jim sovražnikovim divjanjem. 
Čeprav so dobro vedeli, kdo na
pada progo, niso nikoli nikogar 
izdali. Nemci so izgubljali živce in 
svoje preiskaVe usmerjali v ved
no širši krog. Vdirali so tudi v 
bolj oddaljene brkinske vasi in 
vedno bolj strahovali vse prebi
valce, jih pretepali in jim grozili 
š smrtjo, z izgonom in s požigom 
njihovih domačij. Toda zavednih 
Brkincev z nobeno grožnjo niso 
mogli ukloniti in pripraviti do te
ga, da bi jim povedali za enega 
partizana.

Vzrok za vse pogostejše pre
iskave pa niso bili samo partiza
ni. Že kaj hitro so namreč. Nem
ci odkrili, da nekje v Brkinih de
luje radiooddajnik, ki se je redno 
oglašal po trikrat in tudi večkrat 
dnevno, posebno ponoči. Najprej 
so te oddaje zasledili iz svojih

postojank v Postojni, v Šempe
tru na Krasu (Pivka), v Ilirski 
Bistrici, na Reki, v Trstu in dru
god ter tako ugotovili širšo loka
cijo oddajnika, nato pa so zaželi 
celo z goniometri na vojaških 
furgonih podrobneje preiskovati 
Brkine. Zdaj so še kako prišli do 
veljave prej pripravljeni bunker
ji, skrivališča, kamor so iz kraja 
v kraj Bliskovi borci selili oddaj
nik in radiotelegrafiste Stevove 
skupine. Pri tem so partizanom 
izdatno pomagali domačini in tu 
di' . sami prenašali oddajnik, ka
dar mu je grozila neposredna ne
varnost.

Da se je oddajnik tako uspeš
no lahko umikal vse pogostejšim 
preiskavam sovražnikove vojske 
po Brkinih, je bila velika zaslu
ga tudi izredno dobre obveščeval
ne mreže, ki jo je spletel kapetan 
Stevo na terenu. Največkrat je 
namreč že vnaprej vedel; od kod, 
kdaj in kam bodo sunili Nemci, 
kakšne njihove sile bodo pri tem 
sodelovale in katere vasi so vsa
kokrat vzeli na piko. Prav zato so 
partizani večkrat te nemške sku
pine pričakali v zasedi in jim tu
di močno podkurili, da so z več
jimi ali manjšimi izgubami bežali 
nazaj v postojanko. Zgodilo se. je 
celo, da so manjše patrulje so
vražnikov pričakali kar sredi va
si, jih nenadoma zaskočili in po
lovili žive. To se je zgodilo tudi 
nekega dne v začetku februarja 
na Suhorju, kjer so Bliskovi Bor
ci zajeli štiri nemške podoficirje. 
Žal pa sta takrat dva vojaka u-



Delo samoupravnih organov
gospodaiijenje na področju ma
terialnih in drugih poslovnih 
stroškov, je bil sklep na poročilo 
9-mesečnega poslovanja.

Seznanili so se s predlogom o 
stanovanjski dejavnosti v letu 
1979 in ga posredovali v razpravo 
delovnim skupinam.

dela OD za obdobje X—XII po
veča od 18 % na 23 %. Akontacija 
se za posamezne temeljne organi
zacije določi na osnovi razmerja 
med doseženimi OD po SS gru
pacije in dejansko izplačanimi za 
obdobje I—VI 1978, za ostale se 
določi sorazmerno z uslugami.

KOMISIJA ZA KADRE 
IN SPLOŠNE ZADEVE

Komisija se je sestala na 8. 
redni seji 25. 10. 1978.

Ugotovili so, da sprejeti sklepi 
redne seje niso v celoti izvršeni. 
Obravnavali so predloge za pove
čanje zasedbe za dela in naloge 
v nekaterih temeljnih organizaci
jah in delovnih skupnostih, prav 
tako tudi prerangiranje nekaterih 
delovnih mest. Dodatno so obrav
navali prerangiranje težkih fizič
nih del v nekaterih temeljnih or
ganizacijah.

KOMISIJA
ZA GOSPODARJENJE

Tov. Ivan Kumperger, predsed
nik, je sklical 9, sejo komisije, ki 
je bila 31. 10. 1978. Obravnavali 
so rezultate za mesec september 
ter poročilo DS komercialni posli. 
Rezultati so zaskrbljujoči ter je 
rešitev mogoča s količinsko pre
maknitvijo proizvodnje. Sprejeli 
sp operativni plan za november.
i Komisija je sprejela informaci

jo o izplačanih OD za september 
in pri tem ugotavlja, da je izred
no visok delež pri izplačilu OD v 
nadurah in pogodbenem delu ter 
opozarja delavske svete na pre
udarnost pri sklepanju pogodb in 
planiranju nadur.

' Soglašali so s predlogom, da se 
povprečna akontacija gibljivega

KOMISIJA ZA DRUŽBENI 
STANDARD
IN STANOVANJSKE ZADEVE

Tov. Jože Golob, predsednik, je 
sklical 30. 10. 1978 deveto redno 
sejo.

Na tej seji so.obravnavali pri
tožbe na uvrstitev na prioritetno 
listo. Večino pritožb je rešila po
zitivno, nekatere pa odložila do
kler DS delovne organizacije ne 
poda tolmačenja 27. člena samo
upravnega sporazuma o urejanju 
stanovanjskih vprašanj. Obrav
navala je vloge za sofinanciranje 
nakupa stanovanj ter dodelila 
prosilcem stanovanj izpraznjena 
stanovanja.

Posebno pozornost so posvetili 
programu stanovanjske dejavno
sti v letu 1979 in ga dali v javno 
-razpravo.

Dopisujte v

ZELEZAR

S i n d i k a l n e  ves t i
NAČRTNO DELO
IZ DELA OSNOVNIH 
ORGANIZACIJ SINDIKATA

LIVARNA STROJNE LITINE
V petek, dne 27. 10. 1978 je »bila 

Id. redna seja IO osnovne orga
nizacije sindikata TOZD livarna 
strojne litine. V uvodni točki 
dnevnega reda so člani izvršnega 
odbora obravnavali in dali kon
kretne predloge na material za 
konferenco o družbenem standar
du. Imenovali so 7-člansko dele
gacijo, ‘ki se bo udeležila konfe
rence. V razpravi so izpostavili 
problem jedilnice v livarni stroj
ne litine. Ugotovili so, da jedilni
ca ni več niti higiensko kot tudi 
tehnično uporabna, (tako, da je 
potrebno pričeti razmišljati o sa
naciji jedilnice in bifeja. Predla
gali so, da bi jedilnico prestavili 
v novozgrajeni aneks pri mehan
ski obdelavi.

Glani. odbora so sklenili, da bo 
letna skupščina osnovne organi
zacije TOZD livarna strojne litine
21. decembra v Domu železarjev 
na Teharjah.

TOVARNA TRAKTORJEV
16. oktobra je bila 17. redna 

seija IO osnovne organizacije sin
dikata TOZD tovarna traktorjev. 
Člani odbora so obravnavali pra
vilnik o nagrajevanju (delavcev 
TOZD itovama traktorjev in za
vzeli v žvezi s tem določena sta
lišča. Predlagali so, da se zberejo

vse pripombe in uskladijo na ko
misiji za samoupravljanje in or
ganiziranost. •

V nadaljevanju so člani odbora 
obravnavali rezultate gospodarje
nja in ugotovili, da proizvodnja 
vse manj dosega mesečno plani
ranje količine. Odbor želi, da vod
stvo TOZD pripravi podrobno 
analizo zastojev v proizvodnji, 
vzroke za to. Izdelati je potrebno 
tudi analizo izhodov delavcev 
TOZD.

TRANSPORT
Člani IO osnovne organizacije 

TOZD transport so se dne 6. 11. 
1978 sestali na svoji 5. seji in uvo
doma obravnavali gradivo za kon
ferenco o družbenem standardu 
in izvolili 3-čansko delegacijo za 
konferenco.

Dogovorili so se, da bo letna 
skupščina osnovne organizacije 
sindikata 11. decembra v Domu 
železarjev na Teharjah.

Ob zaključku je odbor odobril 
ženi pokojnega Franca Plevnika 
finančno pomoč v višini 1.500 din.

VZDRŽEVANJE
Dne 3. decembra se je na svoji

7. redni seji sestal IO osnovne 
organizacije TOZD vzdrževanje in 
obravnaval gradivo za konferenco 
o družbenem standardu.

iPredlagali so, da naj se pri 
adaptaciji športnih objektov da 
prednost počitniškemu domu na 
Rabu, čeprav se zavedajo, da je 
to precejšnja finančna obremeni- 

(iNadaljevanje na 11. strani)

šla, kar je seveda imelo nezaže
lene posledice. V tisti akciji so 
partizani ustrelili tudi policijske
ga psa, za katerim so Nemci še 
posebno žalovali, kakor so poz
neje sami priznali.

Po tem dogodku Nemci niso več 
prihajali v Brkine v manjišh 
skupinah, kmalu pa so jih pov
sem zamenjali njihovi podrepni
ki — četniki Draže Mihailoviča, 
stražniki Milana Nediča in Ljoti- 
čevi fašisti. Ti izdajalci so stra
hotno zagospodarili po Brkinih 
ter v skupinah po sto in več kar 
preplavili deželico.

Za partizanske borce so se zdaj 
začeli hudi časi in morali so za
pustiti tople kmečke domačije po 
Brkinih, ki so jim dotlej nudile 
zavetje. Morali so zapustiti tudi 
Suhorje in še posebno gostoljub
no Vrbičevo mamo, pri kateri so 
so imeli tudi svoj štab. Preselili 
so se v dobro zakamuflirano zem
ljanko v nekem groblju med Su
horjem in Ostrožnim brdom, kjer 
pa se je njihovo življenje bistve
no poslabšalo. Zatohla in plesni
va vlaga ni bila edina nadloga — 
živce je partizanom načenjal 
predvsem novi vojaški položaj, 
skrb za varnost in še posebno 
močno ovirana obveščevalna in 
diverzantska dejavnost. Za hrano 
niti ni bil problem. Prinašala so 
jo dekleta iz vasi, pa četudi je 
bila polna četnikov.

Izdajalski bradači in dolgolasci 
pa niso samo zmešali štren par
tizanom, marveč so zelo hudo pri
zadeli predvsem prebivalstvo.

Hudo so gospodarili po Brkinskih 
vaseh, 'pretepali in mučili doma
čine, ko so jih spraševali po par
tizanih, predvsem pa ropali po 
kmetijah, dokler je sploh bilp 
kje kaj hrane in še posebno živi
ne. Tako rekoč že na pragu svo
bode so brkinski ljudje doživeli 
in preživeli toliko strahot in trp
ljenja, kolikor ga drugod niso do
živeli morda vso vojno. Vse to 
pa ni moglo zlomiti njihove vi
soke morale in zaupanja v svojo 
vojsko, v Osvobodilno fronto in 
v lepši jutrišnji dan, v svobodo, 
ki mora priti.

To četniško pustošenje po Br
kinih je že zašlo tako daleč, da 
je Blisk v dogovoru s kapetanom 
Stevom sklenil, da sovražniku 
vsaj malo povrne za to divjanje, 
pa naj se potem zgodi karkoli. 
Na piko je vzel grad na Premu 
nad dolino Reke, kjer so imeli 
PQStojanko nedičevei. Žal pa so 
ti grad tako dobro zavarovali tu 
di z zunanjimi utrdbami, da še. 
mu je bilo skoraj nemogoče pri
bližati. Bliskovi borci, oboroženi 
z eksplozivom, so se nekaj noči 
zaporedoma skušali približati 
gradu pod vodstvom domačega 
obveščevalca, a so bili vsakokrat 
pregnani s hudim strojničnim 
ognjem. Blisk je uvidel, da gra
du res ne bo mogoče minirati 
brez hudih žrtev, zato je to mi
sel opustil in se takoj lotil izved
be drugega načrta .r

Medtem so partizani Sovražni
ka nenehno vznemirjali z manj
šimi napadi na patrulje in kolo

ne. To so počeli na samotnih po
teh, čimdalj od vsakega naselja, 
da ne bi posledic čutili domači
ni. Iz zasede so oddali nekaj 
strelov in rafalov ter se nato hi
tro umaknili na varno v goščavo. 
Toda tudi ti streli so največkrat 
dobro zadevali in akcije so moč
no odmevale po okolici.

»V eni takšni akciji z daljno
sežnimi posledicami sem tudi 
sam sodeloval ob strani koman
dirja Bliska«, pripoveduje Janez 
Tajnikar. »Z Bliskom sva se vra
čala v Brkine iz Nove Sušice, 
kjer sva obiskala Bojanovo obve
ščevalno postojanko. Bilo je 28. 
februarja 1945. Lep, sončen dan, 
že skoraj prava pomlad. Treba 
je bilo prekoračiti cesto, ki iz 
Ribnice pod Šempetrom na Kra
su pelje proti Divači, ko sva za
gledala veliko kolono rjavo oble
čenih ‘ četnikov. Pomikala se je 
počasi po dolini po cesti ob Reki 
sem od Ribnice. Dolgolasci so bi
li močno oboroženi ih so imeli 
tudi topove. Čeprav koloni sploh 
ni bilo videti konca, se je Blisk 
odločil, da jo napade. Kot nalašč 
so takrat prišli še trije kurirji, 
namenjeni sicer po svojih poteh, 
a jih je Blisk kar tako mobilizi
ral za to priložnostno akcijo. Za
sedli smo položaje takoj nad ce
sto in se pritajili v zaklone. Že 
smo mislili, da so četniki zavili 
kam drugam, tako dolgo jih ni 
bilo. Pa so vendarle prišli. Po
časi so se pomikali pod nami in 
pošteno moram priznati, da me 
je bilo strah, čeprav tega na zu

naj nisem pokazal. Ko je kolona 
prišla pod nos, smo na Bliskov 
znak složno užgali iz brzostrelk 
po sovražniku in hkrati zmetali 
nanj tudi nekaj italijanskih roč
nih granat. Naš napad je četnike 
tako presenetil, da so se sprva 
razpršili kot vrabci po jarkih in 
najbližjih zaklonih ter šele čez 
nekaj časa prišli toliko k sebi, da 
so začeli streljati tja, odkoder 
smo jih napadli. Mi smo se se
veda ta čas že umaknili iz nevar
nega obm očja...«

Za četnike' tudi ta napad ni 
imel hujših posledic, ker je bilo 
le nekaj ranjenih, za partizane 
pa je bil velikega pomena. V tisti 
zmešnjavi ob partizanskem napa
du in Vpitju »Hura, hura«, pa 
»Lovi ga živega, obkoljavaj, ju
riš« in podobno sta iz četniške 
kolone shajkali dve muli, nalože
ni vsaka s po 12 težkimi minami, 
in se odpravili proti novi Suši- 
ci. Tam so ju  ujeli domači teren- 
ci, ju razložili in mine poskrili, 
nato pa obvestili Bliska, naj si 
jih pride iskat.

Blisk je takoj zbral nekaj pro
stovoljcev. Štirje so v treh no
čeh prenesli vse mine več kot 
uro daleč do kmeta Žagarja, ki 
je bil prav tako terenec in ob
veščevalec, in jih skrili v njegov 
domači bunker. K minam so pri
ložili še detonatorje in nekaj me
trov vžigalne vrvice.

Zdaj se je Blisk vrgel na delo 
in v kratkem času pripravil cel 
sistem med seboj povezanih in 
električno aktiviranih eksplozij.



Dobro opravljen preizkus
V ŽELEZARNI ŠTORE SO PRIPADNIKI NARODNE ZAŠČITE 
OPRAVILI PREIZKUS ZNANJA O RAVNANJU Z OROŽJEM

V Železarni Štore smo ' opredelili naloge za področje ljudske 
obrambe in družbene samozaščite v akcijskem programu za leto 
1-978., Posebna naloga ‘tega programa je usposabljanje in urjenje pri
padnikov enot narodne zaščite. Za realizacijo te naloge smo se na 
sestanku z načelniki iz TOZD in DS dogovorili, da se organizira 
usposabljanje NZ v mesecu septembru. Osvojen je bil predlog, da 
se usposabljanje vrši dvakrat tedensko ob torkih in petkih. Tako 
bo možno zajeti pripadnike NZ iz vseh treh izmen. Na vsakem pre
davanju pa naj bi bilo navzočih 55 do 60 pripadnikov NZ.

Tako je 19. septembra bilo prvo predavanje za pripadnike na
rodne zaščite iz TOZD — elektroplavža, jeklarn in valjam, livarne I, 
mehanske obdelave, transporta, kontrole kakovosti. Predavanje je 
bilo v gasilskem domu ob 14. uri.

Ekonom ske s tan a rin e !
Zadnje, čase se mnogo sliši o 

postopnem, uvajanju ekonomskih 
stanarin, zato bo prav, da tudi v 
našem internem glasilu seznani
mo naše delavce — stanovalce, 
kaj se pripravlja novega na pod
ročju stanovanjskega gospodar
stva.

Na VIII. kongresu ZKS je bila 
dokončno opredeljena definicija 
ekonomske stanarine, ki naj iz
haja iz osnov, ki opredeljujejo' 
stanarino kot družbeno priznano 
ceno za uporabo stanovanja.

Ob upoštevanju družbenoeko
nomskih odnosov v stanovanj
skem gospodarstvu lahko ugoto
vimo, da je vprašanje ekonomske 
stanarine eno od ključnih po
stavk. Zato ni slučajno, da se v 
zadnjem času izpostavlja v os
predje vprašanje ekonomskih sta
narin v širšem prostoru. Znano 
je namreč, da smo se v preteklo
sti premalo zavedali, da je prav 
tako nujno vzdrževati obstoječi 
stanovanjski sklad, kot skrbeti 
za razširitev le-tega. Poleg izdva
janja finančnih sredstev od bru
to" osebnih dohodkov bi naj s po
stopnim uvajanjem' ekonomskih 
stanarin, tja  do leta 1982, uspe
li pripeljati stanovanjska gospo
darstvo na zadovoljivo raven.

Razumljivo je, da prehod na 
ekonomske stanarine ne moremo 
izpeljati le po načelih ekonomi
ke, temveč z  upoštevanjem kri
terijev solidarnosti. Ti kriteriji 
pa morajo upoštevati poleg oseb
nih dohodkov še vse ostale vire 
osebnih prejemkov ter vse osta
le socialne norme.

Meni se, da uveljavljanje eko
nomskih stanarin ne sme izhaja
ti le iz situacije v vsej Sloveniji, 
temveč iz situacije v posamezni 
občini ločeno. Torej ne gre za 
nekakšna povprečja, temveč za 
realno gibanje osebnih prejem
kov občanov, zasedenosti in sta
n ja  stanovanjskega sklada ter 
potreb po stanovanjih. Za pre
hod na ekonomske stanarine mo
ra biti osnova gradbena cena. Iz
hodišče je, da naj znaša stanari
na 3,05 odstotka revalorizirane 
vrednosti stanovanja. Zaradi po
stopnega uvajanja stanarine je 
potrebno tudi upoštevati podra
žitve stanovanj. Republiški se
kretariat za urbanizem »predvi
deva«, da bodo v naslednjih le
tih nova stanovanja dražja vsako 
leto za' 12 odstotkov in porast 
osebnih dohodkov za 14 odstot

kov. Seveda so to le predvideva
nja, ker je znano, da So cene v 
gradbeništvu in tudi osebni do
hodki ;v zadnjih letih naraščale 
hitreje.

Republiški sekretariat za urba
nizem je občinam ponudil dve 
varianti v premislek, in sicer: da 
bi ekonomske stanarine uveljavi
li v štirih letih, tj. do leta 1982, 
ali pa, da bi prehodno obdobje 
podaljšali na sedem let, oziroma 
do leta 1985. V obeh primerih 
bodo stanarine precej višje od 
dosedanjih. Po prvi varianti bi 
naj bile v štirih : letih povečane 
za 2,6-krat do 3,7-krat.

Takšno povečanje stanarin bi. 
pomenilo nemoteno enostavno 
reprodukcijo Stanovanjskega 
sklada in več sredstev za vzdrže
vanje, S tem bi tudi zagotovili 
tisti družbenoekonomski proces 
na področju stanovanjskega go
spodarstva kot je zapisan v reso
lucijah in smernicah za srednje
ročno obdobje za celotno gospo
darstvo.

Kakšno bo konkretno poveča
nje stanarin v naši občini, tre
nutno še ni znano.. Vemo le, da 
je Samoupravna stanovanjska 
skupnost že pripravila predlog, 
oziroma izračune in jih  bo v krat
kem posredovala vsem pristoj
nim v razpravo in potrditev.

Za pričakovalce stanovanj, ki 
jih pa v naši delovni organizaciji 
ni malo,, ker že od leta 1975 ni
smo pridobili večjega števila sta
novanj, sporočamo veselo novi
co, da je za pričetek izgradnje 
stolpnice na Lipi v Štorah vse na
red in bomo te dni priča dejan
skega pričetka gradnje. 5

V tej stolpnici bo struktura 
stanovanj naslednja:

20 dvoinpolsobnih, 16 enoinpol
sobnih ter 16 enosobnih stano
vanj; poleg tega bodo v kleti dvo- 
namenski prostori, ki bodo služi
li za shrambo ali za zaklonišče, 
in kotlovnico za ogrevanje vseh 
stolpnic ter zdravstvene postaje.

Končana in vseljena bo ob kon
cu prihodnjega leta. Trenutno pa 
se že vodijo pogovori na Samo
upravni stanovanjski skupnosti 
Celje, da bi čimprej pristopili 
k urejanju vsega potrebnega za 
izgradnjo Še druge stolpnice na 
Lipi in na ta način dosegli racio
nalnost gradnje in obenem za
ključili stanovanjsko izgradnjo v 
soseski Lipa—Štore.

Štefan Arzenšek

Uvodoma je pripadnikom narodne zaščite bilo pojasnjeno, kakšen 
smoter ima usposabljanje in kaj se pričakuje, od vsakega ¡posamez
nika. V prvem delu, ki g a je  izvajal vodja okoliša tov. Malgaj, je  bilo 
nakazano, kako pripadniki narodne zaščite opravljajo svoje naloge, 
ko so s pozivom aktivirani: pri pregledu oseb, vozil_ in kakšne so 
pri tem pravice in dolžnosti. Predvsem pa je prisotnim pojasnil in 
pokazal praktične postopke, ki jih mora pripadnik narodne zaščite- 
poznati in obvladati, da bi lahko uspešno, opravljal naloge, ki 'so 
opredeljene z načrti delovanja narodne zaščite TOZD in-DS. .

Vaje v streljanju s pištolo, s  katero so oboroženi pripadniki enot
narodne zaščite

V drugem delu so prisotni spoznali oborožitev, š katero bo obo
rožena enota NZ, Pri tem so bili seznanjeni z načelom delovanja 
posameznega orožja, z načinom rokovanja in .uporabe.

Posebej je bila podčrtana in pojasnjena uporaba, orožja v skladu 
s 27. členom Zakona o družbeni samozaščiti, varnosti in notranjih 
zadevah. |  .■ '

Praktičen preizkus rokovanja z orožjem.je potekal na malokalibr
skem'.strelišču, ko je vsak pripadnik NZ izstrelil . določeno število 
nabojev v tarčo.

Ob,‘koncu lahko ugotovimo, da so naši pripadniki narodne-za
ščite iz TOZD in DS odgovorno, vestno in angažirano opravili to preiz
kušnjo. Tako imamo danes ¡10% članov našega kolektiva, ki so' kot 
pripadniki narodne zaščite usposobljeni za nošenje' in-tbkovanje z 
orožjem. Vse priznanje in pohvalo pa zaslužijo načelniki narodne za
ščite iž TOZD in DS, ki "so pri’ organizaciji usposabljanja dosledno' 
izvršili sprejete naloge in s tem omogočili, da se je usposabljanje 
izvršilo v določenem terminu.

IZPOPOLNJEVANJE STROKOVNE USPOSOBLJENOSTI 
RBK ENOTA CIVILNE ZAŠČITE JE PRIČELA 
S STROKOVNIM DELOM POUKA

Strokovni del pouka RBK enote CZ je organiziran skupaj z novo 
ustanovljeno RBK enoto KS Štore. Ta del pouka poteka od 2. novem
bra dalje. Pripadniki CZ bodo na .¡strokovnem delu obnovili in izpo
polnili že pridobljeno znanje, ¡predvsem pa ¡se bodo seznanili z novo 
opremo. Po programu so predvidene ustrezne praktične vaje, ki bodo 
potekale na terenu.

Pozornost na seminarju članov ekipe civilne zaščite za radiološko, 
biološko in kemično zaščito



ZDRAVSTVENA REKREACIJA
REKREACIJA ZA OKREPITEV IN BOLJŠE POČUTJE NA DELU IN DOMA

V letošnjem letu septembra je 
naša delovna organizacija skup
no s sindikalnimi organizacijami 
v TOZD organizirala rekreativno- 
zdravstveni oddih v Poreču.

Skupina je štela .44 članov na
šega kolektiva, zbrana iz vseh 
obratov, torej je bila precej he
terogeno sestavljena.

Že sama priprava na odhod je

(Nadaljevanje z 9. strani)
tov Ugotovili iso, da v gradivu ni 
ničesar napisanega d Vrtmčevem 
■domu na Svetini. Sprašujejo se, 
ikaj bo z domom v prihodnje, z 
ozirom na to, da dom propada, 
saj ga že leta nazaj nihče ne ob
navlja.

Odbor je izvolil devet delega
tov, iki se bodo udeležili konferen
ce o družbenem standardu.

KONTROLA KAKOVOSTI
V četrtak, dne. 2. novembra se 

je sestal IO osnovne organizacije 
sindikata TOZD kontrola kako
vosti. Predsednik'odbora je člane 
.seznanil z rezultati poslovanja 
TOZD za obdobje januar—sep
tember 1978,

Odbor je obravnaval, tudi ma
terial za konferenco o družbenem 
standardu m ob tam podal pri- 
pombo na plačilo prehrane na 
Rabu. Ne Strinjajo se s cenami 
prehrane in menijo, da bi.se osta
lim ¡gostom morala zaračunavati 
višja cena prehrane; kot za člane 
•kolektiva. Predlagali 'so,.da odbor. 
SDK pregleda sezname koristni
kov letovanja na Rabu in'Ugotovi, 
ali so  letovali zares samo prijav
ljeni.-V nadaljevanju je odbor iz
volil tričlansko delegacijo za kon
ferenco o . 'družbenem: standardu.

Sprejeli so ¡sklep,-, da bo letna 
konferenca osnovne organizacije
15. decembra v Domu železarjev 
na Teharjah.

JEKLARNE — VALJARNE
24. oktobra je  bila 11. ¡redna 

seja IO osnovne organizacije 
TOZD jeklarne — valjarne. Ob 
pregledu izpolnjevanja sklepov je 
bilo Ugotovljeno, ,dd so sklepi 
prejšnjih sej' v glavnem ¡realizi
rani. .

Odbor se je seznanil z 9-meseč- 
nim poslovanjem TOZD in s pred
logom TOZD, da se v mesecu de
cembru izvrši. obračun variabil
nega dela za devet mesecev in 
-aikbmt-aeijo za preostala dva me
seca, v odnosu, na ustvarjeni ¡do
hodek, ki ¡bo na koncu poračunan 
po zaključnem računu za leto
1978. - J

Odbor, je odobril 'skupnosti 
otroškega; varstva Šentjur 4.000 
din za kritje stroškov - letovanja 
■oitrok delavcev ¡ TOZD jeklarne i— 
valjarne,

¡člani odbora so- ¡dogovorili pro
gram ¡dela osnovne organizacije 
sindikata do -konca poslovnega 
leta. Nekaj važnejših nalogi

bila izredno skrbno pripravljena, 
Kaj mislim s tem povedati? Dva 
dni pred odhodom smo imeli kra
tek sestanek, kjer so nas sezna
nili z namenom in potekom re
kreativnega oddiha. Posodili so 
nam trenerke in copate, da smo 
bili enako oblečeni, seveda z zna
kom »Železarne Štore«, kar je 
poudarjalo, kakršno skrb ima

— pregled, dela delegacije zbo
ra  združenega dela-,

— pregled dela delegacij SIS,
— priprava na letno konferen

co osnovne organizacije sindika
ta, ki bo 13. decembra tega leta

¡Ob ugotovitvi, da je zadnje ča
se zelo, slaba udeležba članov na 
sejah izvršnega odbora, je pred
sednik opozoril prisotne na večjo 
resnost pri delu v sindikatu.

14. SEJA LETNE KONFERENCE 
OOS ŽELEZARNE ŠTORE

V torek, ¡dne 24. 10. .1978 je bila 
14. seja sveta, konference OOS Že
lezarne Štore. Osrednja točka 
dnevnega ¡rada je bila posvečena 
pripravam na konferenco o druž
benem standardu v železarni, ki 
bo 21. 11. 1978. Konferenca naj bi 
začrtala ¡smernice za razvoj ¡druž
benega ;¡standarda vnaprej. Da bi 
se .lažje opredelili za naloge os
novnih organizacij in vseh sub
jektivnih, sil pri razvijanju druž
benega ¡standarda je prav, da na 
konferenci temeljito ocenimo ob
stoječe stanje, V dokumentih IX. 
kongresa Zveze sindikatov Slove
nije, o katerih smo v železarni že 
razpravljali, :so opredeljene tudi 
naloge sindikata na področju de
lovnih, ter življenjskih razmer de
lavcev ter ¡družbenega standarda. 
Predstoječa konferenca „'nudi 
.vsem nam možnost in dolžnost, 
da naloge, začrtane v 'dokumentih 
po teh.vprašanjih itudi konkreti
ziramo. Podane šd. bile. zadolžitve 
in sprejeti določeni sklepi tako, 
da bi konferenca resnično uspela.
. V ¡drugi, točki dnevnega reda je 

svet konference sprejel sklep, da 
se vse letne skupščine osnovnih 
organizdcij- sindikatov- izvršijo v. 
mesecu decembru, letna konfe
renca ¡sindikata Železarne Štore 
pa V mesecu januarju prihodnje
ga leta. Sklonjeno je  ¡tudi bilo, da 
bo osrednja točka dnevnega:reda 
na letnih skupščinah »izvajanje 
oz. uveljavljanje zakona o ¡zdru
ženem ¡delu.
r ¡Svet je odobril Medobčinski ¡or
ganizaciji slopih in  slabovidnih fi
nančno’pomoč v višini 1.500 din 
za- .organizacijo republiškega pr
venstva v kegljanju. ’ ■

'Sindikat bo tudi letos omogočil 
članom kolektiva nabavo smučar
ske opreme na kredit. Ob tem je 
svet zadolžil, komisijo za ¡rekrea
cijo za izvedbo organizacijskih in 
tehničnih ¡stvari v zvezi ¡s tem.

delovna organizacija Železarne 
Štore za to rekreativno zdravlje
nje.

S posebnim avtobusom smo 
prispeli v Poreč — Piavo Laguno 
— hotel DELFIN, ki že na zu
naj izgleda kot orjak. Pri name
stitvi v hotelu je imel marsika
teri pomislek, ali bom našel pra
vo sobo, ker je ležišč prek 1.500. 
Tudi, jaz, ko to opisujem, sem 
razmišljal, če bom našel svoj 
prostor.

Prvi dan smo se po predhod
nem razgovoru dobili ob 8. uri 
zjutraj. Sprejeli so nas vodniki

Udeleženci rekreaeijsko- 
zdravstvenega oddiha v Poreču

in nam obrazložili pomen te re
kreacije in takoj nato smo odšli 
na ogled bližnje okolice in šport
nih objektov, kar je  bilo začude
nja vrednov Med tem ogledom so 
nam obrazložili zgodovinske po
membnosti, najbolj pomembno 
je  to, da v največji sezoni sam 
Poreč lahko sprejme 80.000 leto
viščarjev. V naslednjih dneh je 
bil delovni urnik športne rekrea
cije od 8.00—10.30 in popoldan od 
16;—18. ure. Rekreirali smo se v 
raznih športnih panogah (strelja
nje, mini golf, kegljanje, telovad

ba, tek, čolnarjenje, balinanje, pi
kado, kolesarjenje, ping-pong in 
ostalo). Poleg tega smo imeli or
ganizirane izlete v Vrsar, Limski 
kanal, Červan, Vinograd, kjer je 
družabnost dosegla vedno svoj 
višek in to predvsem s pesmijo, 
plesom in neumornim harmoni
karjem Zalokarjem.

Sami večeri so bili skoraj pre
kratki, saj je godba igrala kar na 
treh krajih in si se že kar težko 
odločil, kam bi šel, da bi zadel 
najboljše razpoloženje.

Nismo pa bili sami, ampak nas 
je vodila socialna delavka tova
rišica Lamutova, ki je nenehno 
skrbela za počutje slehernega, da 
je bilo pri hrani vse v redu, pri 
namestitvi, pri ostalih organiza
cijah, skratka taka organiziranost 
je zares potrebna, ker le tako 
je možno, da so ljudje vedno or
ganizirani in da 'se sproti rešuje
jo težave, ki se pojavijo.

Mislim, da je bila ta  akcija za
res uspešna in da bi s tem nada
ljevali, prav pa bi bilo, da svoje 
počutje povedo še drugi.

Da ne bi bili ti nepozabni lepi 
dnevi pozabljeni, pozivam vse 
udeležence te zdravstvene rekrea
cije, naj še oni povedo, kaj o ti
stih lepih trenutkih, ko smo dob
ro razpoloženi občutili, kaj po
meni rekreacija za delavca.

Oglasite se pri tovarišici Lamu
tovi in dajte na papir, česar sa
mi ne zmorete tako opisati, kot 
bi želeli. Naj se čim več delovnih 
ljudi spozna z namenom takega 
zdravljenja, ki ima toliko pozi
tivnega, toliko koristnega. Spom
nimo se samo, kolikokrat smo 
vse naše navdušenje in zadovolj
nost izrekli s tistim iz srca pri
hajajočim jej, jej, jej . . .  Tudi na 
poti domov'smo s tistim jej, jej 
izrazili svoje navdušenje nad pre
živetimi lepimi dnevi, ko je tudi 
godba ujela svoje takte na naše 
jej, jej, jej . . .

S in d ik a ln e  vesti

Ivan Judež

Osnovni temelji prihodnjega Zdravstvenega doma so nared za na
daljnjo gradnjo. Dela uspešno izvaja »INGRAD« Celje, delovna enota

Laško



P ra k tik a n ti s e  u sp o s a b lja jo
V 9. številki Štorskega železar- 

ja  smo se seznanili s tovariši iz 
Libije, ki si pridobivajo valjar- 
ske in .vzdrževalske izkušnje v 
Železarni Štore v TOZD jeklarn 
in valjarn.

Čas hitro mineva, in od takrat, 
ko smo se prvič srečali, je mini
lo že več kot tri mesece.

Po uspešni uvajalni dobi (uče
nje jezika, ureditev stanovanja, 
spoznavanja okolja), so se vsi to
variši iz Libije uspešno vključili 
v delo.

Ramšak, skupino elektro vzdrže
valcev pa vodi s sodelavci Vlado 
Renčelj.

Učenje jezika je organizirala 
Delavska univerza Celje, osnove 
metalurgije pa je predaval dipl. 
ing. Ploštajner. Organizirano ima
mo tudi,mentorstvo iz praktične
ga dela pouka, tako da valjarje 
vodi Edi Selič, elektro vzdrževal
ce . Anton Novačan, skupino me
hanskega vzdrževanja pa Martin 
Rojc. .

Moramo reči, da so se tovariši 
iz Libije dobro vključili v okolje,

Ob obisku tov. Yunisa, ki pred
stavlja Železarno Tripolli in je 
odgovoren za prakso bodočih so
delavcev, je izrazil zadovoljstvo 
tako glede na organizacijo po
uka, kot na nastanitev varovan
cev.

Dne 8. novembra smo imeli red
ni sestanek z vodji skupin in 
predstavnikoma SMELTA ing. 
Masoudom in ing. Miškovičem. 
Skupno smo ugotovili, da pouk 
poteka na podlagi dogovorov, da 
posebnih problemov, ki bi jih bi
lo potrebno reševati ni in da so 
tudi posamezniki s prakso zado
voljni. Dokaz, da je ugotovitev 
resnična, je tudi to, da želijo ta
ko firma SMELT, kot tudi pred
stavniki iz Libije, da se ves pouk 
oziroma praksa, ki je predvidena 
tildi v nekaterih drugih organiza
cijah, organizira samo v Štorah. 
To pomeni, da bodo tovariši iz 
Libije v Železarni Štore 8 mese
cev, nekateri pa celo 10, če bo 
Železarna Štore omenjeno obvez
nost lahko sprejela.

Ob tej priložnosti je prav, da 
pobliže spoznamo vodjo prakti
kantov, ki ima tudi dolžnost vo
diti skupino elektro vzdrževanja, 
to je Mohamed Ali Saad el Tra- 
belsi.
Ali Saad je že bil leta 1973 v Že
lezarni Štore in je vršil prakso 
na elektro vzdrževanju za potre
be elektro jeklarne v železarni 
Tripolli. Poznan je kot prijazen 
in discipliniran ter za vse proble
me sprejemljiv sotovariš. Skup
no z njim rešujemo vprašanja, ki 
zanimajo tako libijske prakti
kante, kot SMELT in Železarno

Štore. Tovariš Ali povezuje sku
pino praktikantov prek libijske
ga poslaništva v Beogradu z Že
lezarno Tripolli.

Ob vprašanju, kako je sprejel 
odločitev, da je ponovno prišel v 
Jugoslavijo, je povedal, da Jugo
slavijo že dobro pozna, da ima 
v Zagrebu, Splitu in Celju veli
ko tovarišev, s katerimi se dobro 
razume.

Na vprašanje, kako poteka 
praksa in če je ž načinom pouka 
zadovoljen je povedal, da se 
praksa in način pristopa k njej 
od prejšnjih bistveno razlikujeta 
in da je z uspehi, ki so doseženi 
dosedaj, zelo zadovoljen;

Libijski tovariši šo si ob delu 
in v prostem času s svojim na
stopom pridobili zaupanje in 
imajo že prijatelje, s katerimi 
preživijo del prostega časa. Tov. 
Edi Selič je s pomočjo ostalih v 
valjarni II, ki so zadolženi za re
kreacijo, organiziral v preteklem' 
mesecu športno srečanje pod na
slovom »MEDNARODNA NOGO
METNA TEKMA — LIBIJA : JU
GOSLAVIJA«, ki je bila odigrana 
na stadionu Železarne Štore na 
Lipi.

Tekma je potekala v tovari
škem vzdušju, vsi udeleženci so 
se vedli športno, po tekmi pa je 
bilo organizirano tovariško sre
čanje obeh moštev- in še nekate
rih, ki so čutili potrebo, da spod
budijo gesto, ki zbližuje narode, 
v tem primeru tovariše iz prija
teljske Libije te r  tovariše iz Že
lezarne Štore..

Ferdo Haler, ing.
Naši gostje — praktikanti iz Libije — na usposabljanju v TOZD 
jeklarne — valjarne z desne proti levi: ing. Masoud, Mohamed Ali,

Abdulah Ali Said

Kaj je s prometno 
ureditvijo Štor?

Splošni del prakse so že opra
vili, pred tem pa seveda končali 
tečaj šrbohrvatskega jezika in 
osnove metalurgije. Sedaj so po
samezniki razporejeni na opravi
la, ki jih bodo opravljali na de
lovnih mestih v valjarni Železar
ne Tripoli, ki je v zaključni fazi 
izgradnje. Ob delu je organizira
no teoretično izpopolnjevanje, in 
sicer za tri skupine. Splošno za 
vse je bilo pripravljeno predava
nje iz varstva pri delu. Za "sku
pino valjarjev so pripravljena 
predavanja, ki jih vodi ing. Sel- 
čan, za skupino . mehanskega 
vzdrževanja potekajo predava
nja, ki jih je pripravil Marjan

v naše delovne navade, kljub te
mu pa jim dela slovenski oziro
ma srbohrvatski jezik težave, in 
jezikovno znanje, ki so si ga pri
dobili ne zadošča za normalen 
potek pouka. SMELT Ljubljana 
je  sprejel v delovno razmerje to
variša Masuta, ing. metalurgije, 
ki prisostvuje vsem predavanjem 
in pomaga slušateljem, ki so raz
deljeni v manjše skupine pri teo
retičnem ter praktičnem pouku.

Glede na preteklo obdobje oce
njujemo, da je učenje uspešno in 
da so.tovariši- iz Libije, ki so na 
praksi v Železarni Štore/ zado
voljni.

Več kot dve leti tečejo razgo
vori s Komunalno skupnostjo 
Celje in pristojnim občinskim or
ganom za zaporo ceste skozi že
lezarno. Izdana je bila že odloč
ba da se lahko cesta zapre, ven
dar je bila ta odločba zavrnjena, 
zaradi pritožbe Krajevne skupno
sti Štore, ki ugotavlja, da niso 
dani pogoji za to zaporo. Odločba 
je bila razveljavljena z utemeljit
vijo, da je treba predhodno re
konstruirati cesto skozi Lipo za 
tovorni m avtobusni promet, ter. 
varnost pešcev. Zato je naša de
legacija SIS Komunalne skupno
sti za amandmajem dosegla, da 
se planira sredstva za ureditev 
ceste v letu 1977. Kljub večkratni 
intervenciji pri Komunalni Skup
nosti, da se cesta Godec—Samot
na usposobi za povečan promet 
nismo uspeli, Komunalna skup- 
host namreč zahteva, da železar
na sodeluje s finančnimi sred
stvi 1,140.000 din pri tej investi
ciji, ker so sredstva katere je 
skupnost odobrila premajhna za 
usposobitev ceste, ki terja razši
ritev in ureditev pasu za pešce 
od mostu do križišča pri plavžu.

Drug problem, ki. je še vedno 
odprt je gradnja pohoda ali nad
hoda preko tirov na železniškem 
postajališču Štore. ŽG — ŽTP 
Ljubljana, TOZD sekcija za vzdr
ževanje prog Celje je dolžna po 
predpisih zgraditi varen prehod 
iz enega na drugi peron. Izbrali

so najcenejšo varianto, nadhod z 
železno konstrukcijo. S -strani že
lezarne smo oporekali to varian
to in zahtevali, da se zadeva po
novno prouči, kjer. bi bil nadhod 
neprimeren, saj bi ga potniki ne 
uporabljali. Skupno s krajevno 
skupnostjo-Štore smo predlagali 
varianto, da se izdela podhod, ki 
bi istočasno služil za vstop V že
lezarno. Predstavniki- ŽTP so ta- 
kbj ugotovili, da je to dražja va
rianta in zahtevali da železarna 
sodeluje s finančnimi sredstva 
to j^ 2 milijona dinarjev.

Kljub večkratnim razgovorom 
se zadeva v dveh letih ni premak
nila. Kakor smo seznanjeni ŽTP 
načrtuje za leto 1979 gradnjo 
podhoda iz enega na drugi peron 
brez podaljška, ki bi služil za 
vstop v železarno.

Skupno s Krajevno skupnostjo 
Štore smo zahtevah ureditev 
naprav v križišču Godec in Štore. 
Postavljeni so bila prometni zna
ki. Označba prehoda za pešce pri 
Godecu ni bila izvršena, ker se 
smatra, da je brez svetlobne sig
nalizacije za pešce , zelo nevarna, 
ker bi se na označenem prehodu 
pešec počutil varnega, voznik pa 
zaradi kratke razdalje ne bi 
uspel pravočasno ustaviti vozilo. 
Iz tega sledi, da problem ostaja 
odprt dokler ne bo zgrajen nad
voz ali svetlobna signalizacija.

(Nadaljevanje na 13. strani)Posnetek pred nogometno tekmo »Libija : Jugoslavija«



iz krajevne skupnosti 
Š T O R E

Prihajajo — tako vsaj izgleda 
slika v času' pisanja tega dopisa 
— deževni jesenski dnevi. To pa 
ni vzrok, da ne bi naša krajevna 
skupnost nadaljevala svoje žive 
dejavnosti, tako na komunalnem 
kakor tudi na družbenopolitičnem 
področju.

Dve veliki investiciji (za raz
mere štorske krajevne skupnosti) 
sta že pokazali svoje oblike. Most 
na Opoki je gotov in pričeli so z 
asfaltiranjem ceste v Kompolah. 
Izpolnjuje se torej davna želja 
marljivih in/ složnih Kompolča- 
nov, ki so vložili veliko truda pa 
tudi denarja V  to svojo cesto.

prigrizkom in morda kakšnim ko
zarčkom okrepčila. To bo prva 
akcija te vrste v Skupni režiji; 
krajevne skupnosti, odbora SZDL 
in pa Rdečega križa. Posebne de
legacije bodo obenem obiskale 
domove ostarelih, kjer prebivajo 
naši krajani.

V preteklem mesecu sta bila 
dva zbora občanov, in sicer v 
Kompolah ter if osnovni šoli v 
Štorah. Obravnavana je bila eko- 
nomsko-ekološka ¡sanacija Cin
karne in pa finančni plan Krajev
ne skupnosti Štore za prihodnje 
leto. Odveč bi bilo obremenjevati 
še to naše tovarniško glasilo s

Stanovanjska hiša štore 68. Za najlepše okolje so zaslužni stanovalci

Na zadnji seji sveta skupščine 
je bilo predloženo, naj bi v mese
cu novembru enkrat zbrali; vse 
občane, starejše' od sedemdeset 
let in jih primerno postregli s

Kaj je  $ p rom etn o

stavki iz poročil in razprav ter 
drugih oblik informacij — vse to 
v zvezi z žgočim problemom Cin
karne. Dnevno časopisje in občin
ski informativni list INDOK so

u red itv ijo  Štor?
(Nadaljevanje z 12. strani) 

Parkirni prostori za Štore II 
so za nekaj časa rešeni. Treba pa 
je  takoj rešiti problem v Štorah 
I, kajti število osebnih avtomobi
lov tako hitro narašča, da je ves 
prostor pri Zdravstveni postaji 
Štore zaseden. Zato se.večkrat 
pojavi problem dostopa do vho
da v ordinacijo z rešilnim avto
mobilom. Zaradi snega v zim
skem času se bo ta prostor še 
zmanjšal, tako da smo primorani 
zasilno urediti pakirni prostor 
pri avtobusni postaji. Dne 10. 11. 
1978 je bil na pobudo Krajevne 
skupnosti Štore in železarne skli
can sestanek s Komunalno skup
nostjo "Celje v zvezi z ogledom 
prostorov za postavitev pokritih 
avtobusnih postajališč. Dogovor
jeno je, da se pri avtobusnem 
postajališču Godec postavi pokri
ta postajališča, ki bodo služila 
tako delavcem, železarne kot, kra
janom Lipe, ki so vezani na to 
avtobusno postajo. Prav tako bo
do predstavniki Komunalne 
skupnosti pomagali Izposlovati 
dovoljenje, ki ga potrebujemo 
pri ureditvi parkirnega prostora

zaradi vstopa in izstopa na, par
kirni prostor iz republiške česte.

V zimskem čaSu je problem ča
kalnice za tiste delavce, ki se vo
zijo z vlakom ,in čakajo na po
stajališču celo po eno uro. S tem 
ko je bila ukinjena železniška po
staja je bila ukinjena tudi čakal
nica za potnike. Da bi omogočili 
zavetišče pred mrazom delav
cem, ki se vozijo-z vlakom smo 
skupno s Krajevno skupnostjo 
Štore uspeli izposlovati pri ŽG 
i— ŽTP Ljubljana, TOZD Sekcija 
za vzdrževanje prog Celje, da 
nam da ta prostor brezplačno v 
najem. S tem, da ga-sami vzdr
žujemo. Tako bo rešen- tudi ta 
problem.

Dogovorjeno je, da si bo občin
ski prometni inšpektor oddelka 
za notranje zadeve ponovno ogle
dal kritične točke v Štorah, ki 
nastopajo zlasti ob konicah, to je 
ob- 6. in 14. uri, kajti kljub pre
povedi še vedno avtobusi na re
laciji Celje—Rogaška Slatina upo
rabljajo postajališče na cesti, na
mesto na avtobusni postaji. Zato 
ovirajo potek prometa.

povedali vse, kar se da povedati. 
Zbor občanov v Štorah je bil re
lativno! Slabo obiskan, vendar je 
bila razprava živahna. Organi 
celjske občine in družbenopolitič
ni forumi naj vnaprej sproti ob
veščajo prebivalstvo o poteku sa
nacije, ki mora teči strogo po pro
gramiranem planu. Takšen je 
glavni zaključek obeh zborov ob
čanov v zvezi s sanacijo Cinkar
ne.

MLADINA iz Štor in zaselkov 
se je tokrat izkazala. Skupaj z 
bodočimi medicinskimi sestrami 
iz Celja so prijeli mladi za kram
pe in lopate ter na ta način po
magali starejšim krajanom dveh 
okoliških zaselkov splanirati. pre
cej kubikov cestnega gramoza. Po 
prvi akciji so prišli fantje še dva
kra t in  postorili, kar je še ostalo 
od prej, Mladinci so organizirali

Gotovo vas je še precej, ki se 
boste prav te dni odpravljali na 
zasluženi dopust. Verjetno vas’ bo 
pot zanesla tudi na" avtomobilsko 
cesto, če ne zdaj, pa kdaj drugič; 
zato ne bo odveč, če spregovo
rimo o nekaterih posebnostih vož
nje na avtomobliski c^sti. Proti 
morju se boste po njej lahko pe
ljali od Vrhnike do Razdrtega. 
Naj pa tudi povem, da je promet
ni režim zelo sodoben na Slove-, 
niki Arja vas—Hoče, le da to še 
ni avtomobilska cesta, ampak le 
cesta, ki je rezervirana za pro
met motornih vozil, ker je zgra
jeno le polovico vozišča, čemur 
botruje pomanjkanje denarja. Za
to na tej cesti ni posebnega pre
hitevalnega pasli in vozna pasor 
va za nasprotni promet med se
boj nista fizično ločena, kar se
veda narekuje večjo ‘ previdnost, 
predvsem pri prehitevanju.

In ne pozabimo, na cestah, ki 
so rezervirane za promet.motor
nih vozil, smemo voziti največ 
100 km/h. Ostali pogoji vožnje o- 
ziroma prometni fežun pa je  enak 
vožnji na avtomobliski cesti.

Poglejmo posebnosti vožnje na 
avtomobilski cesti. Prva je ugo
tovitev, da smejo zapeljati ha to 
cestç Ie motorna vozila in to ti
sta, ki lahko razvijejo večjo hi
trost od 40 km/h. Na. tako! cesto 
lahko voznik zapelje le skozi 
cestninsko postajo. Nà vseh pri
ključkih in izhodih, ki so vedno 
z desne strani, so okrog 250 m 
dolgi, ~ pospeševalni in zaviralni 
pasovi. Njihov namen že ime sa
mo razlaga. V promet se pravilno 
vključimo tako, da hitrost .po
spešujemo na pospeševalnem pa
su in se že z dovolj veliko hitrost
jo vključimo v promet na vozni 
pas, s čimer preprečimo oviranje 
tistih vozil, ki že vozijo po voz
nem pasu. Podobno ravnamo tudi, 
ko hočemo zapeljati s take ceste. 
Na zaviralni pas na desni strani 
zapeljemo z nezmanjšano hitrost
jo takoj, ko nam označbe na vo
zišču pokažejo njegov začetek in 
začnemo zavirati šele na njem, 
dokler hitrosti toliko ne zmanj
šamo, da se bomo lahkô varno iz
ključili iz' avtomobilske ceste.

Sestavni del avtomobilske ceste 
je tudi odstavni pas, ki je desno 
od rumene neprekinjene črte. Od
stavni pas nrnamenjen za ustav
ljanje z vozili, da bi si ogledova
li okolico, tem prespali kar v av
tu ali pa celo pripravili piknik.

tudi dobro obiskan ples v avli 
kulturnega doma. Mi starejši, ki 
nam vsaka pomoč pride prav, še 
predvsem pri urejanju slabih cest, 
smo mladim za lepo dejanje hva
ležni.

Pa še tale zadeva je vredna 
omembe, pozornosti in pohvale: 
katera družbena hiša na našem 
območju se lahko ponaša z lepše 
urejenim okoljem, kot četvorček 
na Lipi številka 68, nasproti do
ma Ljudske tehnike? V tako vzor
no urejen »vrt« so Karli Dober- 
šek in ostali trije sostanovalci 
vložili verjetno veliko truda, toda 
izplačalo se je. Mi jim lahko le 
čestitamo!

Objava krajanom: v pisarni 
Krajevne skupnosti Štore šo u- 
radne ure odslej tudi vse delovne 
sobote v Železarni.

Jok

cesti
Odstavni pas je namenjen samo 
za to, da nanj zapeljemo ali po
tiskamo pokvarjeno vozilo, da ne 
bi oviralo prometa. Pri tem ne 
pozabimo na zavarovanje vozila: 
postavljanje Varnostnega trikot
nika; uporaba varnostnih utri
palk, ponoči prižgemo pozicijske 
luči. In kaj s tem pokvarjenim 
avtom? Kakšen Znanec bi nam 
pomagal odvleči kar z vrvjo — 
vendar to bi bilo hudo narobe. 
Pokvarjena vozila sme odvleči le 
posebno vozilo, ki ima utripajočo 
rumeno luč na strehi in prednji 
ali zadnji del pokvarjenega vozila 
obesi ali naloži na vlečno vozilo 
oziroma na njegovo posebno pri
kolico. Vleka je dovoljena do pr
vega odcepa z . avtomobilske ce
ste. Vlečno vozilo bomo na avto
mobilski cesti priklicali na po
moč s telefonom, do katerega nas 
napotijo modre nalepke oziroma 
prometni znaki, na katerih je na
risana, telefonska slušalka in pu
ščica, ki kaže smer najbližjega 
telefona. Obvestilo o telefonu bo
mo našli na vsakih 25 m, telefon
ski stebrički pa so narazen po 2 
kilometra.

Uspešna nabava  
u čb en ik ov

Tudi naša osnovna šola v Što
rah se je odločila, da bomo do
bili učenci učbenike zastonj. No, 
skoraj zastonj.

Ob koncu šolskega leta smo u- 
čenci vse učbenike oddali v šoli. 
Med počitnicami je šoia dokupila 
vse manjkajoče knjige in delovne 
Zvezke. Starši so za nabavo po
trebščin odšteli majhno vsoto de
narja. Ža nas učence je bilo to 
prijetno presenečenje. Na vsaki 
klopi nas je čakal kupček knjig 
in delovnih zvezkov. Tako smo 
dobili vse potrebno za pouk, brez 
zamudnega čakanja in drenjanja 
po knjigarnah. Šola je preložila 

,to nadležno skrb z ramen staršev 
in jih tako razbremenila. Upam, 
da bo šola to akcijo nadaljevala 
tudi v prihodnje in razbremenila 
učence in njihove starše.

Klara Sovine
6. c OŠ Štore

Vožnja po avtomobilski



U sp e h i g e n e ra c ij
O delu in uspehih gasilcev Že

lezarne štore je bilo napisano že 
več sestavkov, toda letošnji re
zultati zaslužijo še posebno po
zornost. Že lansko leto še je 
društvo vključilo v tekmovanje, 
katerega je v počastitev Titovih

mentorja — vodjo, krožka s pio
nirji. Po končani demonstraciji 
so dali sodelovanju med šolami 
in gasilskim društvo največje 
priznanje.

V društvu je vključeno preko 
50 pionirjev in mladincev, od ka

Desetina veteranov pred nastopom v vaji s hidrantom

ih  partijskih jubilejev razpisala 
Gasilska zveza Slovenije. Rezul
tati so razveseljivi, saj je le ma- 
lokatero društvo v Sloveniji do
seglo takšne uspehe, ■ med indu
strijskim i’ pa lahko trdimo, da 
nobeno. Ti uspehi se odražajo 
predvsem v preventivni dejavno
sti, v sami delovni organizaciji, 
kar je prispevalo k 'zm anjšanju, 
števila požarov..

Zavidljive uspehe je „društvo., 
doseglo tudi pri usposabljanju 
pionirjev in mladine -na požarno. 
preventivnem področju. . Že n ek a j. 
let uspešno -delujejo , gasilski , 
krožki na. osnovnih-.šolah v Što
rah m- Kompolah. Zaradi-, izredno: 
dobrih uspehov na tem področju 
je Gasilska zveza Slovenije izbra
la Štore kot vzorec za delo z ga
silskimi krožki. Dne 13. in 14. ok
tobra j e . bil na Osnovni šoli v 
Štorah seminar za mentorje ob
činskih gasilskih zvez iz vse Slo
venije. Mentorji so bili prisotni 
v razredih in spremljali razgovor

terih je polovica deklic. Le-ti so 
pa tekmovanjih dosegli nasled
nje rezultate:

— na občinskem tekmovanju 
v Celju je sodelovalo 5 ekip, od 
katerih so dosegle 3 ekipe prvo 
mesto; 1 ekipa drugo in 1 ekipa 
četrto mesto;

■— na republiškem tekmovanju 
v Brežicah . so; od štirih, tekmo-; 
valnih ekip dosegle 3 ekipe dru
go in .l ekipa četrto mesto. Sku
paj je tekmovalo 18.0 tekmoval
nih ekip;

— na republiškem- tekmovanju 
za mladinke v Ravnah na Koro
škem so naše- mladinke osvojile 
prvo mesto. -

Mladi'gasilci in gasilke pa skr
bijo tudi za red in-čistočo v oko
lici gasilskega-doma» z-zbiranjem 
odpadnega materiala pa si omo
gočijo vsakoletno letovanje na 
Debelem Rtiču. ■ -

Društvo pa ni pozabilo starej
ših članov,.,saj je bilo organiza
tor Id. jubilejnega srečanja -ga-;

Veselje po uspešno končanem tekmovanju (od leve proti desni: Jo
žefa Šeško, Hedvika Nušev, Rezi Fridl, Frida Križnik, Katja Ivačič, 

Agica Meze, Biserka Tajnikar, Majda Vrzel in Mili Šlatau)

silskih veteranov, to je gasilcev 
v starosti nad 50 let. Tekmovalo 
je  14 enot, izmed katerih je v 
Skupini 7 članov, domača enota 
osvojila prvo mesto,, v skupini 9 
članov pa Trnovlje-mestb. Zna
čilno je, da je bilo Gasilsko dru
štvo Železarne Štore tudi inici- 
ator in organizator prvega takš
nega tekmovanja leta 1968 pri 
Mlinarjevem Janezu.

Tudi ostali člani niso mirovali. 
Na občinskem tekmovanju, ki je 
bilo v Štorah sta nastopali 2 mo
ški in 1 ženska ekipa. Posebno 
pozornost zasluži moška ekipa, 
sestavljena izključno iz letnikov 

‘1938. Splošno mnenje je bilo, da 
je med slovenskimi ’ gasilci to 
edinstven primer. Večina teh čla
nov izhaja iz prve generacije pio
nirjev — leta 1951 — in so še da
nes nosilci društvene dejavnosti. 
Tudi ženska ekipa, po več letih 
mirovanja, letos ponovno dosega 
prav lepe uspehe.

Vse tri ekipe so na občinskem 
in področnem tekmovanju v svo
jih skupinah osvojile prvo mesto.

Doseženi uspehi) ki jih lahko 
upravičeno imenujemo uspehi, 
generacij., so poroštvo; da. bo po

čez lestev med štafetnim tekom 
veteranov

žarna varnost v naši delovni or- 
jganizaciji, kraju in naših, domo- 
:-yjh na tak i višini, kot si vsi želi
m o. ; K. Š.;.

AMATERSKO GLEDALIŠČE , C 
»ŽELEZAR« CELJE-ŠTORE .. E 
PONOVNO NA OKTOBRSKIH 
SREČANJIH GLEDALIŠKIH K 
SKUPIN V PARAČINU

V dneh .od, 20. do 22. oktobra 
smo bili člani AMATERSKEGA 
GLEDALIŠČA »ŽELEZAR« gost 
Mestnega amaterskega gledališča 
Paračin, s katerim krepimo 
prijateljske vezi že šest let. V 
okviru njihovih- vsakoletnih okto
brskih srečanj- amaterskih gleda» 
lišč je vsako drugo leto povab- 
Ijeno.tudi naše gledališče, prija
telji iz Paračina pa nam obiske 
vračajo.

Tokrat smo se jim predstavili 
s Cankarjevo dramo »Kralj;‘na 
Betajnovi« v režiji Boruta Aluje
viča, .. igralca! Slovenskega ljud
skega gledališča Cel j e. --

Tovariši, jz Paračina so nas v; 
poznih večernih - urah sprejeli 
pred mestnim amaterskim gleda
liščem v Paračinu nasmejani in 
radostnih obrazov. Stiski rok in 
prijateljski poljubi so pričali, ka
ko tesna in prijateljska vez je 
vzpostavljena med obema gleda
liščema.

V avli gledališča je že kar kma
lu postalo zelo živahno, čeprav 
utrujeni od dolge vožnje, smo ob 
gostoljubnih srbskih prijateljih 
pozabili na utrujenost. Veselje 
je bilo nepopisno, objeti smo za
peli in zaplesali kolo. Naši prija
telji iz Paračina so v petju slo
venskih pesmi že pravi mojstri 
in tudi mi smo se po nekajkrat
nih generalkah v času potovanja 
z avtobusom s petjem srbskih 
pesmi kar dobro odrezali. Takš
no veselo razpoloženje je trajalo 
pozno v noč, kazalci- na urah pa 
so nas neusmiljeno opozarjali, 
da moramo k počitku, saj so nas

v naslednjem dnevu čakaleob- 
veznosfin

Sobotno, • sicer ,-deževno |jutro; n 
- ki pakni-bilo ornra-za. naše dobro, 
počutje, je. minilo ob prijatelj- - 
skih ;.pogovorih in izmenjavah 
stališč in izkušenj s področja gle-.... 
dališkega ustvarjanja. Po ogledu 

^zgodovinskih znamenitosti mesta ! 
Paračin in okolice, smo se po
časi pripravljali, za nastop, pred
vsem je z delom morala pohiteti 
naša tehnična ekipa.

V večernih urah .je bilo pred 
mestnim gledališčem zelo živah
no, kar je že v naprej dalo slu
titi, da si želi našo predstavo 
ogledati širše paračinsko občin- j 
stvo.

Zastor se je  odprl in besedo 
smo dobili m i, da s kakovostno 
uprizoritvijo nagradimo zaupa
nje paračinskega občinstva.

Ob podelitvi priznanja so nas 
predstavniki Mestnega amater
skega gledališča, očitno radostni, 
ponovno predstavili paračinske- 
mu občinstvu, jih -seznanili z na
šimi že tradicionalnimi izmenja
vami gostovanj in izrazili iskre
no željo, da jih kmalu zopet obi
ščemo in jim podarimo tako bri
ljantno predstavo, kot je bila 
uprizorjena na ta dan.

Po podaritvi, cvetja in čestitk 
smo se od občinstva poslovili s 
priklonom, aplavz pa nas je 
spremljal vse do garderobnih 
prostorov.

Družabno prijateljsko srečanje 
se je nadaljevalo ob bogato ob
loženih mizah in ob prijetnih 
zvokih srbskih narodnih pesmi.

Politični in kulturni predstav
niki mesta Paračin so nam ob 
pozdravnem govoru nazdravili in 
nam čestitali k tako uspešni 
uprizoritvi »Kralja na Betajno
vi« ter izrazili • hotenje in veliko

(Nadaljevanje na 15. strani)-



Počitnice so minile in tako je 
konec, prostosti —■ začenjajo se 
vsakodnevne skrbi v zveži s šo
lo.

Starši in šole imajo skupne 
skrbi v zvezi z izobraževanjem in

Zveza sind ikatov  
Ju goslav ije

Zgodovina našega razrednega 
sindikalnega gibanja sega veliko 
let nazaj. Po prvi imperialistični 
vojni je položil.; delavski- ' razred 
Jugoslavije — na kongresu sindi
kalnega zedinjenja dd 21. do .23. 
aprila 1919 v Beogradu — temelje 
•revolucionarne sindikalne borbe 
proti domači in svetovni- buržoa- 
ziji. V revolucionarnem obdobju 
-1918—1921 «o sindikati pod vod
stvom Partije dosegli vrsto zmag. 
V decembru 1920 je buržoazija z 
zloglasno »Obznano« prepovedala 
delovanje Partije .in razrednih sin
dikatov. Vendar je delavski.razred 
nadaljeval z borbo, organiziran v 
'Nezavisnih sindikatih, pozneje pa 
v reformističnih sindikatih' URSS, 
ki jih je spremenil v revolucionar
no organizacijo, -zaradi česar -jo je- 
vlada Cvetkovič—Maček v decem
bru. 1940 prepovedala. Delavci so 
nato na pobudo in pod. vodstvom 
Partije ustanovili v podjetjih od
bore delavske enotnosti, ki so so
delovali v pripravah na upor.
1 'V-sedjžavna sindikalna: konferen
čna, kSsje bila v Beogradu januar- 

-ja; 1945, je .manifestirala enotnost 
osvobojenega ¡delavskega' razreda 
ter določila pomen,- vlogo in osnov
ne naloge sindikatov v novi do
movini. -Zveza sindikatov Jugosla
vije je eden od ustanoviteljev-Sve
tovne sindikalne federacije. Ko "pa 
-se je Svetovna sindikalna federa
cija spremenila v .prodje- sovjet
skih revizionistov marksizma, so 
n aš i 'S indikati izstopili iž njenih1 
Vrst.;

I  R. U.

.Tovariši! Predlagam samo eno 
točko dnevnega reda in -sicer: 
»Kako -¡koristno uporabiti gradi
vo, katerega ste prejeli, ker ga 
niste uspeli -pregledati in prešudi- 

rati.-.<

TO PROMETNI VZCOJI
vzgojo otrok. Ta skrb se kaže tu
di v tesnem sodelovanju med nji
mi.

Tudi na področju prometne 
vzgoje je tako" — predvsem zato, 
ker se tako šole, kot starši zave
dajo nevarnosti dnevne poti o- 
troka v šblo in domov. Le tesno 
sodelovanje ih obojestransko 
vplivanje na otroke bo pripo
moglo, da se bodo otroci znali 
prilagoditi in obvarovati nevar
nosti v prometu. Ceste omogočajo 
vse večji in gostejši promet, s tem 
pa postanejo tudi za naše šolar
je nevarnejše, kar dokazujejo tu
di statistični podatki prometnih 
nesreč.

V proces iskanja najvarnejše 
poti v šolo se moramo vključiti 
prav vsi in predvsem s svojimi 
'zgledi posredovati tudi način- pro
metno pravilnega ravnanja. V ve
liko pomoč so lahko "tistim naj
manjšim tudi starejši sošolci, če 
prevzamejo soodgovornost, da bo
do naj mlajše pomagali zavarovati 
na poti v  šolo in domov. S tem 
dosežemo dvojno korist, saj sta-

-.■.{-Nadaljevanje ¡s 14. -strani)
željo, da naše vezi ostanejo tudi 
v prihodnje tako pristne in ne
skaljene.

'Ni nas presenetila želja naših 
-prijateljev po pobratimskih od
nosih obeh gledališč, saj-smo iste 
želje skrivali že tudi mi. Popol- 
noma cnaravno", neprisiljeno se je 
želja, 'obojestransko izrazila na

tem srečanju. Pobratimski odno
si med obema 'amaterskima dru
žinama so vzpostavljeni že od so
bote 21. oktobra, formalnosti pa 
bomo uredili do obiska- paračin- 
skih prijateljev v prihodnjem le
tu pri nas.

Veselje, pesem in ples smo v 
zgodnjih jutranjih urah prekinili 
in samo š.e pobratimski. .poljub 
v slovo in morali smo k počitku. 
Slovo je bilo-takšno, kot je vsa
kršno, kadar se poslavljal od 
svojih dragih prijateljev ampak 
že ob sami misli, da se v začetku 
drugega leta zopet snidemo, v

rejši učenci s tem pripomorejo 
tudi k svoji lastni varnosti.

Spoznati najvarnejšo pot v šo
lo in jo pravilno uporabljati, je 
naloga, kateri se je treba naj
prej posvetiti. Praviloma morajo 
to storiti starši. Pri tem ne sme
mo nikoli pozabiti, da otroci ni
so majhni odrasli. Otroci, ki niso 
poučeni o pravilni hoji in prečka
nju, ceste, ne morejo biti krivi 
prometne nezgode. Za take nesre
če šo krivi tisti, ki otroka o ne
varnosti in pravilnem ravnanju 
niso .podučili. Res pa je,, da zara
di: take nedopustne malomarnosti 
postane žrtev: naše 'neodgovorno
sti- otrok — naše naj.večje boga
stvo.

Vsi starši bi morali v prvi fazi 
z otroki hoditi v šolo že pred za
četkom šole, v nadaljevanju pa 
otrokom prepustiti vodenje star
šev po isti poti, da ugotovimo, 
kdaj so otroci 'Usposobljeni za sa- 
mosto j no pot. Pri tem seveda ne 
smemo pozabiti na upoštevanje 
-cestno prometnih pravil, ki omo
gočajo -varno hojo in .prečkanje ce
ste.

Celju, se nam je znova porajala 
radost.
, čas odhoda se je naglo bližal, 

morali smo odpotovati, saj nas 
je čakala, še dolga pot. Del poti 
so nas spremljali naši gostitelji, 
ki so nas popeljali še na ogled 
rojstne hiše znanega srbskega 
narodnega heroja Branka Krs- 
manoviča. g

Paračin je za nami. Zavedamo 
pa se, kakšne obveznosti nas ča 
kajo, če hočemo našim prijate1 
ljem pobratimom vrniti vsaj del 
tistega, kar smo doživeli mi pri 
njih. Zavedamo sc tudi, da smo 
s takšno obliko vzpostavljenih 
odnosov-sprejeli nase odgovorno 
toda prijetno dolžnost. Prepriča
ni pa smo, - da smo opravili do
kaj odgovorno poslanstvo ter da 
ne bomo ostali sami kot gostite
lji naših dragih gostov in da bo
mo deležni podpore širše celjske 
javnosti.

Seveda pa učenci danes ne ho
dijo samo peš v šolo. Marsikdo se 
vozi ,z avtobusom ali pa celo sam 
s kolesom. Nanj torej prežijo če 
dodatne nevarnosti, za katere mo
ra biti otrok osveščen, da se jih 
zna izogibati.

Vsa ta razmišljanja nas prav 
gotovo obvezujejo, da s skupnimi 
prizadevanji, nenehnim stremlje
njem za povečano varnostjo na 
naših cestah nudimo vso pozor
nost našim najmlajšim udeležen
cem -v prometu pri njihovi pro
metni vzgoji in razvijanju pro
metne morale nasploh.

600, mogoče celo 700 mrtvih na 
leto samo n a . slovenskih, cestah 
kliče nas žive, da po svojih mo
čeh in sposobnostih storimo vse, 
da zavarujemo svoja življenja in 
življenja drugih, posebno še živ
ljenja našega življenja in naših 
ptrok.

ZAHVALA
. Ob nenadni smrti mojega mo

ža Franca Plevnika — delavca 
ekspedita Železarne Štore, se za
hvaljujem sindikalni organizaciji 
Železarne Štore, delovnemu ko
lektivu .železarne in delavcem 
-ekspedita za izkazano mi pomoč 
ob tragičnem trenutku.

Iskreno se zahvaljujem godbi 
ria pihala 'in čtorskim železarjem 
za spremstvo ob pogrebu.

Vsem iskrena hvala.
Terezija Plevnik, 
Podčetrtek 64

ZAHVALA
Vsem, ki so spremljani na zad

nji poti v prerani grob našega 
nad vse ljubljenega moža in oče
ta

KARLA KORENA
Vsem prijateljem, znancem in 

sodelavcem ter . članom kolektiva 
Železarne Štore se iskreno zahva
ljujemo za pomoč v težkih tre
nutkih.

Posebna zahvala dr. Hruševar- 
ju, tov. Dragu Kramperšeku in 
tov. Ivanki Gardina za požrtvo
valnost.

-Globoko žalujoča žena 
-Kristina Koren in sin 

: Karlo

ZAHVALA
Ob boleči izguba dragega mo

ža, očeta in starega očeta

FRANCA TOFANTA
iskrena l zahvala Železarni Štore 
za darovane vence, godbi -na pi
hala Železarne Štore, pevcem iz 
Vojnika-za ganljive pesmi ter go
spodu župniku za tolažilne .bese-; 
de pri odprtem grobu.

Zahvala tudi vsem sorodnikom, 
sosedom in znancem z a . darova
ne vence in cvetje ter izrečeno 
sožalje.

žalujoča žena Alojzija 
s sinovoma in hčerko 
ter ostalo sorodstvo

PRIJETNO GOSTOVANJE

Posnetek s  prisrčnega sprejema v -  Paračinu

A. T.



K  A l D l R O  V S I k  :E  ' V I E S I r i

NOVI ČLANI .1 
NASE ORGANIZACIJE 
ZDRUŽENEGA OELA;

Tovornik Pavla, NK delavka
— komunala, Amanovič Dušan, 
VŠ ing. elektrostrojništva, pri
prava vzdrževanja; Bajramo
vič Enver, SS organizator — 
DS za ekonomiko in organiza
cijo, Jerič Roman, NK delavec, 
TT montaža, Jagodič Srečko, 
maturant gimnazije, TT mon
taža, Vukovič Franjo, NK dela
vec iz elektroplavža, Majdanac 
Muhamed, NK delavec — elektro- 
plavž, Posedel Alojz, absolvent 
ek. fakult., DS za komerc. posle, 
Vukajlovič Milanka, NK delavka
— komunala,- Kobe Branko, SS 
komerc. tehnik — DS za komerc. 
posle, Arnšek Edmond, KV avto
mehanik.— .energetski obrat, Sal- 
tirovski Nikolčo, NK delavec, li
varna II, Zanoški Zlatko, KV o- 
rodjar — MO orodjarna, Kladnik 
Vinko, NK delavec — livarna II, 
Vinkovič Boris, KV zidar, TOZD 
GKSG, Čekič Desimir, NK dela
vec — valjarna p  Kragl Srečko, 
PK strugar — TT obdelava, Meh- 
medagič Osman, NK delavec — 
livarna II, Filko Franjo, NK de
lavec, livarna II, Gradišnik Mari
ja, NK delavka, nadzorna služba* 
Leš Dragutin, NK delavec — li
varna II, Šelekar Martin, NK de
lavec, TT montaža, Motoh Milan, 
modelna mizama' — modelni mi
zar KV, Prevolšek Marija, SS ma
turant gimnazije — DS za ko
merc. posle, Pirš Rafael, KV li
var — livarna I, Vlahovič Boris, 
NK delavec — livarna I, Horvat 
Božo, NK delavec, valjarna I, Ža
gar Milan, KV prodajalec, TT 
montaža, Petrinšak Branko, NK 
delavec — livarna II, Dizdarevič 
Muhamed, NK delavec, valjarna 
II, Vrtarič Zlatko, NK delavec — 
livarna II, Harapin Josip, NK de
lavec — livarna II, Vrtarič Jan
ko, NK delavec — livarna II, 
Lunko Ivan, NK delavec — livar
na II, Švigir Viktor, NK delavec
— livarna II, Somek Stjepan, NK 
delavec — livarna II, Asimi Ilaz, 
NK delavec — valjarna I, Kova
čič Marjan, NK delavec —valjar
na I, Arhanič Štefan, KV avto
mehanik, energetski obrat, Perc 
Peter, NK delavec, modelna mi
zama, Filko Branko, NK delavec, 
livarna II, Gračnar Mirko, NK 
delavec — elektroobrat, Hriber
nik Anton, NK delavec — vzdrž. 
transp. sred., Djulič Azis, NK de
lavec, livarna II, Pongrac Zdrav
ko, NK delavec, livarna II, Lap- 
čevič Rade, KV strojni ključav
ničar, valjarna II, Riga Kristina, 
NK delavka, komunala, Paulovič 
Olga, NK delavka, komunala.

IZ JLA SO SE VRNILI

Šmad Karel, NK delavec — va
ljarna Ii, Plahuta Stanislav, KV 
avtomehanik — vzdržev. transp. 
sred., Pintar Anton, KV strojni 
ključ., mehanična del., Sebič Leo
pold, KV strojni ključ., valjarna 
II, Kolar Franc, NK delavec, li
varna II, Kukovič Janez, KV 
elektromehanik, elektroobrat.

ODŠLI PO LASTNI 
‘ ŽELJI 1 |  g

Curkovič Tihomir, PK strugar 
in Jauševec Maks iz obdel. litine, 
Ivani Zef, KV strugar in Horjak 
Franc, KV strugar iz obdel. va
ljev, Vrečer Marjan, PK rezkalec 
iz orodjarne, Zupanič Ivan, PK 
strugar iz obdel. valjev, Vrečko 
Aleksander, modelni mizar v mo
delni, Zalokar Vid, PK livar, Fi- 
jolič Milan, NK delavec in Sel- 
čan Konrad, strojni ključ, iz li
varne I, Plavčak Peter, NK de
lavec, Belak Ivan, NK delavec, 
Župnek Janez, strojni kalupar in 
Jeromel Andrej, strojni kalupar 
iz livarne II, Rebernak Marjan, 
KV valjavec prof. iz valjarne II, 
Čater Marjan, KV natakar in Ča- 
ter Marija, NK delavka iz TOZD 
DPG, Grabler Danijel, KV strojni 
ključ, iz mehanične, Gotlin An
ton, KV elektro instal. in Fajs 
Franc, KV elektro mehanik iz 
elektroobrata, Cahun Ivan, pre- 
mikač, SNG delavec, Petelinšek 
Milan, stroj, tehnik, DS za eko
nom. in org., Trupi Janez, NK de
lavec, DS za 'komerc. p. — skla
dišče, Košir Peter,, ing. stroj., DS 
za inv. in razvoj.

NA POKLICNO REHABILITA
CIJO JE ODŠEL Vrbovšek Stani
slav, KV strugar — obdel. valjev.

NA NOVO 
ŽIVLJENJSKO POT 

SO STOPILI

Pišek Andrej, TT sklad., Gor
jup Karel, elektroobrat, Arlič Mi
lan, TT obdelava, Šoba Stane, MO 
valji, Polak Albin, TT montaža, 
Drobne Igor, TT nabava, Krajšek 
Jože, mehanična del., Paher Di
mitrij, mehanična del.

NARAŠČAJ
V DRUŽINI $0 DOBILI

Vrabl Ivan, TT obdelava, Go
lob Zvone, obdel. valjev, Ferlež 
Milan, mehanična del., Fendre

STO R SK I ŽELEZAR — G lasilo  OZD S lovenske  že leza rn e  ŽELE
ZARNA STORE — Iz h a ja  e n k ra t  m esečno  — U red n išk i o d b o r: G ra
d išn ik  F rid o , G abršček  Jože, K nez P e te r , d ip l. ing ., K a v k a  F ran c , 
R enčelj V lado, U ršič  R udi, Z elič  F ra n c , ing ., Ž m a h ar Iv a n  — odgo,- 
v o rn i in  g lav n i u re d n ik : K a v k a  F ra n c , pom o čn ik  u re d n ik a : U ršič  
R udi. P o  m n e n ju  rep u b lišk e g a  se k re ta r ia ta  za  p ro sv e to  in  k u ltu ro  
L ju b lja n a , je  časop is o p roščen  d a v k a  o d  p ro m e ta  pro izvodov  
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Branko, elektroobrat, Sajtl Ladi
slav, TT servisna služba, Vizjak 
Ivah, DS priprava proizv., Gra
dišnik Jože, elektroplavž, Spole- 
nak Andrej, GKSG zidarji, Ant- 
lej Silvo, transport, Gradišnik 
Marjan, livarna II, Cestnik Franc,

elektroplavž, Pušnik Alojz, valjar
na I, Canžek Janez, transport, 
Šmit Jože, jeklarna II, Bajtic Fe- 
rid, valjarna I, Cesar Franc, je
klarna I in Zupanc Jože, trans
port. VSEM ISKRENO ČESTI
TAMO!

U P O K O J E N A

Dvoršak Franc, rojen 6. 12. 1922, 
stanujoč Štore 63, Celje, je bil za
poslen v Železarni že leta 1950 do 
1951 in v letu 1952, ponovno pa 
se je zaposlil po vrnitvi iz JLA 
leta 1953 v splošni sektor oz. nad
zorno službo za opravljanje del 
in nalog vratarja.

S 13. 10. 1978 je bil invalidsko 
upokojen.

Dolinar Stanko, roj. 4. 10. 1930, 
stanujoč Vrunčeva 25 c, Celje, se 
je zaposlil v Železarni Store. že 
leta 1949 do 1950, ko je odšel v 
JLA, ponovno pa se je zaposlil 
leta 1952 v livarni in opravljal 
ves čas jedrarska in livarska dela 
in naloge, nazadnje kot livar spe
cialist.

18. 10. 1978 je bil invalidsko 
upokojen.

Disciplinska komisija delovne 
organizacije se je v mesecu sep
tembru in oktobru sestala 3-krat 
in obravnavala 57 primerov kr
šitev delovnih obveznosti.

DELOVNO OBVEZNOST SO 
KRŠILI

1. STRAŠEK Stanislav, livarna 
II  — dne 17. 8. 1978 zapustil de
lovno mesto za dve uri — javni 
opomin.

2. ČEKIČ Radomir, livarna II
— dne 19. 6. 1978 neopravičeno 
izostal z dela — prenehanje de
lovnega razmerja — pogojno za 
6 mesecev.

3. KLINAR Zvone, livarna II  — 
dne 22. 8. 1978 zapustil delovno 
mesto — javni opomin.

4. ZAVRŠEK Ivan, livarna II
— dne 4. 9. 1978 neopravičeno iz
ostal z dela, dne 2. 6. 1978 fizični 
izpad — javni opomin.

5. KUNŠEK Roman, livarna II
— dne 13. 7. 1978 odklonil upora
bo zaščitnih sredstev —  javni 
opomin.

6. BLAŽIČ Spasoje, mehanična 
delavnica — dne 27., 28. in 31. 7. 
1978 neopravičeno izostal z dela
— prenehanje delovnega razmer
ja pogojno za 1 leto.

7. ČURKOVIČ Tihomir, obdel. 
1 — dne 3. 7. 1978 neopravičeno 
izostal z dela — javni opomin.

8. FAJDIGA Franc, jeklovlek — 
dne 8. in 9. 9. 1978 neopravičeno 
izostal z dela — javni opomin.

9. ŽAGAR Franc, valjarna II — 
dne 6., 7., 8. in 9. 9. 1978 neopra
vičeno izostal z dela •— preneha
nje delovnega razmerja pogojno 
za 6 mesecev.

10. ŽAVSKI Marjan, valjarna 
II — dne 11. 9. 1978 zamudil v 
službo — javni opomin.

11. SALTIROVSKI Aco, valjar
na II — dne 7. 9. 1978 zapustil 
delovno mesto — javni opomin.

12. BOVHA Rudolf, livarna I — 
dne 3., 4., 5. 9. 1978 neopravičeno 
izostal z dela — javni opomin.

13. KOJTERER Peter, livarna 
II — dne 2. 6. 1978 fizični izpad
— javni opomin.

14. JURAK Veljko, valjarna I
— dne 15. 7. in 16. 9. 1978 neopra
vičeno izostal z dela — javni opo
min.
_ 15. KRAMPERŠEK Matija, va

ljarna I — dne 8. 9. 1978 neopra
vičeno izostal z dela — javni opo
min.

16. VOVK Janez, jeklarna I — 
dne 22. 8. in 21. 9. 1978 neopravi
čeno izostal z dela — javni opo
min.

17. PRIVŠEK Mirko, jeklarna I
— dne 16. 9. 1978 neopravičeno iz
ostal z dela — javni opomin.

18. BABIČ Mladen, valjarna I
— dne 24., 25., 26. in 29. 7. 1978 
neopravičeno izostal z dela — 
prenehanje delovnega razmerja 
pogojno za 1 leto.

19. PERGAMOŽ Jože, jeklarna 
I — dne 29. 6. in 3. ter 5. 7. 1978 
neopravičeno izostal z dela — 
prenehanje delovnega razmerja 
pogojno za 6 mesecev.

20. PLAVČAK Peter, livarna II
— dne 16. 6. in 11. 9. 1978. neopra
vičeno izostal z dela — preneha
nje delovnega razmerja pogojno 
za 6 mesecev.

Pravna služba



SOZD SLOVENSKE ŽELEZARNE 
ŽELEZARNA ŠTORE — ODDELEK ZA INOVACIJE

DIATI

INOVACIJE
KAJ, ZAKAJ, 
KJE, KAKO
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UVOD
Za prva leta po vojni je bila na vseh, 

tudi na inovacijskem področju, značilna 
revolucionarna zagnanost in želja, da bi 
se kar najhitreje obnovilo vse, kar je bilo 
uničenega. Materialna nadomestila mno
gokrat niso bila pomembna in inovatorji 
so se zadovoljevali tudi z neustreznimi 
nagradami. V teh prvih letih se je kazalo 
veliko navdušenje in samoodpovedovanje.

Vedno aktivnejše sodelovanje našega 
gospodarstva z ostalim svetom je med 
drugim ponujalo tudi številne možnosti 
za prenos tuje tehnologije in znanja. To 
je na eni strani pospešilo vključevanje v 
mednarodno delitev dela, na drugi pa je 
pričelo dušiti in zavirati lastno ustvarjal
nost. Že sorazmerno kmalu po prvih za
četnih uspehih je sledil opazen zastoj.

Danes je zopet, vse bolj prisotna misel, 
da mora inventivna dejavnost postati ne
nehna skrb in področje vsakdanje samo
upravne prakse temeljnih organizacij 
združenega dela. Podprla sta jo tudi X. 
kongres ZKJ, VII. ZSJ, pa tudi ostali 
družbeni dejavniki. Korak naprej je po
menila odločitev skupščine SFRJ, ki je 
proglasila leto 1975 (kasneje še leto 1976) 
za leto tehnoloških inovacij in zaščite in
dustrijske lastnine.

Pri nas, v Železarni Štore, je inovacij
ska dejavnost dolga leta samo životarila,

STROKOVNO
Pri vsakdanjem delu se med avtorji raz

ličnih predlogov in tudi med ostalimi. do
gaja, da si nekatere izraze, ki se tičejo 
obravnavane problematike, razlagajo na
pačno. Zato v nadaljevanju navajamo ne
katere izraze s tega področja, ki so po na
šem mnenju najaktualnejši.

Dosežki inventivne dejavnosti pomenijo 
izume, tehniške izboljšave, koristne predr 
loge, nasvete, opozorila, pa tudi znanstve
ne, tehnične in tehnološke dosežke itd.

Inovacija je pojem, s katerim označu
jemo uporabo dosežkov inventivne dejav
nosti v gospodarstvu itd. Torej bi lahko 
preprosto rekli, da pomeni inovacija upo
rabo izumov, tehniških izboljšav, korist
nih predlogov itd. v vsakdanji praksi.

Izum pomeni novo ustvarjalno rešitev 
določenega tehničnega problema, ki se 
lahko uporabi v industrijskih ali kakšni 
drugi gospodarski dejavnosti.

Patent je edina oblika zaščite izuma, ki 
se pridobi le na podlagi prijave izuma pri 
pristojnem državnem organu v predpisani 
vsebini in obliki. Pri nas je to Zvezni za
vod za patente v Beogradu. To pomeni, 
da izum ni zavarovan, če ni patentiran. 
Pri tem je potrebno povedati tudi to, da 
mednarodno veljavnega patenta ni. V vsa
ki državi, v kateri se želi izum zaščititi, 
je potrebno vložiti prijavo.

Vzrokov je bilo več. Med drugimi bi lah
ko rekli, da ni bilo prave pobude; pa tudi 
samoupravni akti, ki so urejali to vpra
šanje, niso bili vzpodbudni. Tako je bilo 
od leta 1957, ko smo v naši delovni orga
nizaciji organizirano pristopili in začeli 
voditi evidenco, pa do leta 1974 prijavlje
nih skupno 110 inovacij ali povprečno 
šest na leto.

V letu 1975 se .je obrnilo na bolje. Na 
pobudo družbenopolitičnih organizacij in 
vodstva podjetja je bila ustanovljena služ
ba za inovacije, nekaj kasneje je bil spre
jet ustreznejši in vzpodbudnejši samo
upravni sporazum, ustanovljeno je bilo 
društvo izumiteljev in avtorjev tehničnih 
izboljšav — DIATI.

Rezultati niso izostali. V letu 1975 so 
inovatorji prijavili 71 predlogov in pri
hranili delovni organizaciji 5,027.425 din, 
v letu 1976 so 104 inovatorji prijavili 80 
predlogov in prihranili 11,264.505 din, leta 
1977 je bilo registriranih 111 predlogov, 
prihranki so se povzpeli na 18,031.122 din, 
v letu 1978 pa je bilo registriranih 80 no
vih predlogov, a prihranjenih je bilo 
12,999.564 din.

Vse bolj prevladuje spoznanje, da je 
možno doseči dobre rezultate le, če vsi 
delavci angažirajo vse ¡svoje fizične in 
umske sposobnosti.

IZRAZOSLOVJE
Licenca je pravica do uporabe tujega 

patenta. Nosilec patenta s pogodbo v ce
loti ali delno odstopi pravico do izkori
ščanja izuma drugi osebi.

Tehnična izboljšava predstavlja tehnič
no rešitev, izvedeno z uporabo poznanih 
tehničnih sredstev in tehnoloških postop
kov, s katerimi se doseže povečanje pro
duktivnosti dela, prihranek materiala in 
energije, boljše izkoriščanje strojev, iz 

, boljšanje kvalitete proizvodov, kontrole 
proizvodnje in s tem direktno ali indi
rektno doprinese' k povečanju dohodka. 
V naši vsakdanji praksi so tehnične iz
boljšave najmasovnejši primer inovacij.

Koristni predlogi so vsi tisti predlogi, 
ki ne spadajo med iznajdbe' oz. izume in 
tehnične izboljšave, predstavljajo pa ra
cionalizacijo izvajanja kateregakoli delov
nega postopka. V to skupino štejemo 
predloge, ki predstavljajo prenašanje po
sameznih tehničnih izkušenj iz drugih or
ganizacij, tako domačih kot tujih, iz stro
kovne literature, na osnovi opravljanja 
specializacij ali sodelovanja na strokov
nem posvetovanju itd- in doprinesejo k 

|  povečanju dohodka.
Sem prištevamo tudi predloge, ki so v 

zvezi z izboljšavami na organizacijskem 
področju, predloge, ki se nanašajo na ko
mercialne posle, finance, varnost pri delu, 
kadrovske posle itd.



INOVACIJE IN PODROČJA 
UPORABNOSTI

V vsaki delovni organizaciji obstajajo 
številna področja, kjer lahko inovatorji 
š. svojimi idejami pre.čej pripomorejo^ _k 
Večji gospodarnosti, boljši organizaciji, 
večji varnosti, lažjemu pristopu k delu 
itd. Tako posredno ali neposredno prispe
vajo k boljšim poslovnim rezultatom.

Tehnično-tehnološke inovacije:
— uporaba znanih odkritij ali tehničnih 

izboljšav za izboljšanje tehnoloških pro
cesov, za lažje ravnahje z materialom itd.;

— ustvarjanje ali uvajanje Originalnih 
rešitev konstrukcij, strojev' ali naprav, ki 
imajo boljše proizvodne ali delovne ka
rakteristike kot obstoječe;

— zamenjava, orodij ali'naprav z novi
mi, prikladnejšihii, katerih uporaba po
spešuje proizvodni proces ali omogoča 
prihranek materiala, ki se obdeluje;

— izpopolnjevanje obstoječih konstruk
cij ali naprav, pri čemer se znižajo stro
ški izdelave;
^Š p lsp o šab ljan je  neuporabnih ali zapu
ščenih strojev za uporabo V proizvodnem 
procesu;

— tehnični prijemi; s katerimi' se pri
hrani material in energija; .

— iznajdbe ali tehnične izboljšave, ki 
vodijo k zmanjšanju;.izmečka, okvar stro
jev, skrajšanju delovnega časa itd.; 
l llfe' 'zameni ava odlitkov z drugimi, pri 
katerih se pospeši kasnejša izdelava ali 
obdelava;

— boljše izkoriščanje strojev (s pre
stavljanjem operacij. Z enega stroja na 
drugega) ali instalacij;

—  k o n s t r u k c i j a  n o v e g a  d e l a  p r o i z v o d a  
a l i  c e l e g a  p r o i z v o d a ,  s  k a t e r i m  s e  d o s e ž e  
b o l j š a  k v a l i t e t a  a l i  b o l j š i  p l a s m a  n a  t r ž i 

š č u  d z .  z n i ž a n j e  c e n ,
|^®- . zamenjava dražjih vrst materialov za 
cenejše, pri čemer se kvaliteta proizvoda 
ne spremeni;

— konstrukcijski prijemi, .ki vodijo."do 
zmanjšanja števila pozicija ne cia bi pri 
tem kvaliteta proizvoda padla; ‘
," — izboljšanje kontrole, da bi se zmanj
šale 'reklamacije, dodelave in izmeček;^

— konstrukcije, iznajdbe ali tehnične 
ižboljŠave, ki voclijo do boljše zaščite pri 
delu;

—  s t a n d a r d i z a c i j i  d e l o v ;
— prijemi, ki preprečujejo zastoj pro

izvodnega procesa;
— prihranki goriva, maziva itd.;
— cenejše odstranjevanje odpadkov in 

smeti ali rešitve za njihovo koristno upo
rabo itd.

Inovacije organizacijske narave:
— zamenjava obstoječih obrazcev z u- 

strezne ¡širni;
•— zmanjšanje, števila obrazcev,
— boljše izkoriščanje obrazcev;

— zmanjšanje števila potrebnih kopij 
z izboljšanjem kroženja obstoječih;
. -m izdajanje organizacijskih predpisov 
in hodogramov za vsako organizacijsko 
enoto;

— ’izboljšanje administrativnega proce
sa pri posameznih poslih zaradi zmanjša
nja porabe časa;

— boljše kombiniranje različnih vrst 
d e la ;.

— uvajanje boljših delovnih sredstev, 
ki olajšajo in pospešujejo delo;

—■ združevanje več sorodnih del na 
enem delovnem mestu;

— zamenjava kompliciranega dela z 
enostavnejšim;

- namenjava ročnih operacij s strojni
mi;

— uvajanje ' Sodobnih polavtomatizira- 
nih in avtomatiziranih procesov;
. 1 — preosnova organizacij ske enote za iz
boljšanj e celotnega delovnega učinka; 

!|||l|;uvajan je znanstvenih in modernih 
metod upravljanja podjetja itd.

Inovacije finančno-koitiercialne narave:
— nabava materiala iste vrste po nižjih 

cenah;
—5 zamenjava uvoženega materiala z 

domačim, enake kvalitete;
■/¿-•^pridobitev ustreznejših dobaviteljev; 

šjlllfzmanjšanje stroškov transporta; 
Sjiiplprodaja nekurantne robe in delov; 
jj. —»prodaja prostih kapacitet;

— ureditev skladišča materiala, polpro
izvodov 'in gotovih proizvodov;

izboljšanje evidence v skladišču;
— izboljšanje propagande in reklame;

■. — žni an j San i e zalog materiala in goto
vih proizvodov zaradi angažiranja posa- 
meznikov ali skupine;
• — domiselno zbiranje podatkov zaradi 

obdelave ■ tržišča;
•— izboljšave.pri raziskavah tržišča;
— organizirano zbiranje informacij o 

konkurenčnih podjetjih;
— prihrahki pri ražliih taksah itd.

Inovacije kadrovsko splošne narave:
— uvajanje modernih metod za spre

jem delavcev; :■
j— domiselno organizirano spremljanje 

lastnosti delavcev;
1̂ 8 -, izdajanje kvalitetnejših splošnih in 
strokovnih informacij;

— vnašanje humanejših odnosov;.
ri- organiziranje strokovnih in poljud

nih predavanj ;
— realiziranje raznih študij, ki se nana

šajo na možnost doseganja višjega stan
darda;

— izboljšanje upravljanja na osirovi so
delovanja;

— oživljanje notranje propagande;
< — izboljšave v zvezi s tovarniškim gla-i

šilom i.td.,



Inovacije s področja varnosti pri delu:
— izboljšave pri razsvetljavi delovnih 

prostorov, delovnih mest itd.;
— izboljšave za zmanjšanje ropota — 

zvočne zaščite raznovrstnih strojev in na
prav;

— izboljšanje raznih sredstev in opre
me za osebno varnost;

— ureditev raznih električnih priključ
kov, mejnih stikal za ustavitev delovnih 
priprav v sili ipd.;

— izboljšave pri preusmeritvi pnevmat
skega in verižnega transporta;

— dopolnilna zaščita strojev in naprav, 
na primer na stiskalnicah, vlečnih strojih, 
zaščita vztrajnikov itd.;

— smotrna uporaba zaščitnih sredstev;
.— razne zaščite ročnih delovnih orodij;
— druge zaščite, kot npr. ureditev varo

valnih mrež, varnostnih obešal, vpenjal- 
nih glav na brusilni stroj;

— izboljšave pri toplotnih izolacijah, 
izolacije proti sevanju itd.

Našteto ne predstavlja vseh možnosti, 
temveč je le del tega, kar nam ponuja 
delovno okolje. Domiselni inovatorji pod
ročja dan za dnem dopolnjujejo in širijo, 
saj je ob zadostni iznajdljivosti in zagna
nosti mogoče pravzaprav pri vsakem delu 
narediti še več in bolje, ali laže in eno
stavneje; če Se je človek le pripravljen 
spoprijeti s problemom.

POSTOPEK OBRAVNAVE 
INOVACIJSKIH PREDLOGOV

Inovacijski predlog predlagatelj prijavi 
običajno na posebnem formularju, ki ga 
lahko pošlje ali pa osebno prinese v od
delek za ’ inovacije, kjer formular tudi 
dobi. Formular je potreben predvsem za-, 
radi tega, da avtor poleg inovacije popiše 
tudi ostale podatke, ki jih služba potre
buje pri nadaljnji obravnavi. Oddelek je 
v nekdanjih prostorih OTK v Štorah I.

Če predlagatelj nima možnosti sestaviti 
prijave, mu je dolžan pomagati vodja or
ganizacijske enote, v kateri predlagatelj 
dela (delovodja, vodja oddelka ...). Poma
ga mu lahko tudi analitik za inovacije 
(tel. 332).

V predlogu mora avtor navesti svoje 
osebne podatke, z nekaj stavki označiti 
staro stanje in pomanjkljivosti, kratko 
opisati predlagano izboljšano stanje in 
prednosti, po možnosti pa še doda, na 
osnovi česa bi se po njegovem mnenju 
lahko izračunal prihranek, Če je potrebno, 
priloži tudi skice ali načrte.

Predlagatelj lahko prijavi predlog kot 
že izveden, ki že daje rezultate oz. deluje 
(najkasneje v dveh letih po realizaciji), 
kot. izdelan predlog, ki se ga lahko izvede, 
ali kot idejo, ki jo je potrebno pred iz
vedbo še dodelati.

Diplomsko delo še ne obravnava kot 
inovacija; vendar avtor lahko prijavi po

samezne, za železarno nove rešitve, zajete 
v njem.

V oddelku za inovacije dobi predlog 
svojo evidenčno številko, analitik ga pre
uči, se posvetuje s predlagateljem o mo
rebitnih nejasnostih in primerja s podob
nimi, že prijavljenimi predlogi. Analitik 
nato določi osebe, ki predlog strokovno 
ocenijo in navedejo svoje mnenje o pred
nostih in pomanjkljivostih predloga, iz
najdljivosti, ekonomski upravičenosti, 
predlagajo faktor ustvaritvene sposobno? 
sti itd.

Vsi podatki se potem zberejo v oddelku 
za inovacije, kjer se proučijo in kontroli
rajo. Nato jih pošljemo v obravnavo u- 
strezni komisiji TOZD ali DS, kjer naj bi 
se, ali se predlog že uporablja.

Sejam komisij prisostvuje analitik za 
inovacije in član centralne komisije za 
inovacije. Tudi avtorji imajo pravico, da 
so prisotni na sejah, na katerih se obrav
navajo njihovi predlogi.

Komisija predloge obravnava in na o- 
snovi samoupravnega sporazuma o inova
cijah v slovenskih železarnah in zbranih 
strokovnih, mnenj določi,. ali je predlog 
sprejet ali ne, potrdi ali zavrne prikaz iz
računa prihrankov, določi faktor ustvarit
vene sposobnosti, število posebnih nado- 
mestil, ki pripadajo predlagatelju, višino 
pavšalnega nadomestila, če se odloči zanj 
in stroškovno mesto, ki ga inovacijski 
predlog bremeni.

V primeru, da predlog še ni izveden, 
komisija odloča o izvedbi.

Če predlog komisija zavrne, avtor pa se 
s sklepom ne strinja, se lahko pritoži. 
Pritožbo lahko pošlje v oddelek za inova
cije; .če želi, se lahko osebno zglasi pri 
analitiku. Pritožbo obravnava delavski 
svet TOZD ali DS, ki po potrebi določi 
posebno strokovno komisijo za ponovno 
proučitev predloga.

Komisija pošlje -zapisnik o sprejetih 
sklepih in gradivo obravnavanih predlo
gov nazaj v oddelek za inovacije, kjer se 
arhivira in na osnovi prihrankov izračuna 
posebno nadomestilo, kadar je to potreb
no. Če je inovacija pozitivno ocenjena, v 
delovni skupnosti za kadre in splošne za
deve izdajo odločbo. Izvode prejmejo 
predlagatelj, oddelek za inovacije, kadrov
ska služba ter obračunska služba, ki na 
osnovi odločbe izplača predlagatelju na
domestilo.

Enkratno posebno nadomestilo pripada 
avtorju, kadar gre za enkratni prihranek 
in za predloge, ki so v uporabi do dveh 
let oziroma za koristne predloge. Za pred
loge, ki so V uporabi tri do pet let, pripa
data avtorju dve posebni nadomestili; za 
predloge, ki so v uporabi nad pet let, pa 
tri.

Prvo posebno nadomestilo se izračuna 
na osnovi enkratnega prihranka oz. na 
osnovi prihranka, ki ga daje inovacija v 
prvem letu uporabe. Drugo posebno na.-



domestilo se izračuna na osnovi povpreč
nega prihranka drugega in tretjega leta 
uporabe, tretje pa se izračuna na osnovi 
četrtega in petega leta.

Višine posebnih nadomestil so različne. 
Najnižji znesek, ki ga avtor lahko po sa
moupravnem sporazumu o inovacijah v 
SŽ dobi, je 300 din, najvišji pa je dejan
sko odvisen samo od prihranka, doseže
nega z inovacijo in faktorja ustvaritvene 
sposobnosti. S slednjim je opredeljeno, 
ali je inovacija izvedena na ožjem ali šir
šem področju predlagatelja, ali celo izven 
njegovega strokovnega področja in ali je 
izvedena z že 'znanimi, izvirnimi ali pa 
popolnoma novimi rešitvami.

TABELA 1

DOLOČANJE POSEBNIH NADOMESTIL

Verjetno vsakega inovatorja zanima, ka
ko se določi višina nadomestila, ki ga 
prejme za sprejeto inovacijo. Če se.’ pri
hranki ne dajo ovrednotiti, se komisija 
odloči za pavšalno nadomestilo oz. za en
kraten znesek določene višine. Na višino 
vplivajo različni faktorji,, kot npr. korist
nost, izvirnost itd.

Pri večini predlogov se dajo prihranki 
natančno izračunati. V teh primerih si 
pomagamo z dvema tabelama iz samo
upravnega sporazuma o inovacijah v SŽ.

¡RlSp prihranek Višina posebnega nadomestila(cisti dohodek) .

do 5.000 din 16% (najmanj 300 din)
od 5.000 do 20.000 din 800 +  15 °/o od vrednosti nad 5.000 din
od 20.000 do 50.000 din 3.050 + 14 % od vrednosti nad 20.000 din
od 50.000 do 100.000 din 7.7250 + 13 % od vrednosti nad 50.000 din
od 100.000 do 200.000 din 13.750 + 12 % od vrednosti nad 100.000 din
od 200.000 do 300.000 din 25.750 + 10 % od vrednosti nad 200.000 din
od 300.000 do 500.000 din 35.750 -!- 7 % od vrednosti nad 300.000 dih
od 500.000 do 700.000 din 49.750 + 4 % od vrednosti nad 500.000 din
od 700.000 do 1,000.000 din 57.750 + 3 % od vrednosti nad 700.000 din
od 1,000.000 do 5,000.000 din 66.750 +  2 % od vrednosti nad 1,000.000 din
od 5,000.000 do 10,000.000 din 146.750 + 1 0/0 od vrednosti na‘d 5,000.000 din

nad 10,000.000 din 196.750 +  0,5 % od vrednosti nad 10,000.000 din

TABELA 2
FAKTORJI USTVARITVENE SPOSOBNOSTI

Odmik področja izboljšanja «itnnnia §
od ožjega delovnega področja g
predlagatelja novosti n

■ CD 
>N

OA
8‘8 > o Oa  mo O a  a-

1 2 3 4

a) Ožje strokovno področje predlagatelja 0,1 0,4 0,7 1,0
b) širše strokovno področje predlagatelja 0,2 0,5 0,8 1,1
c) Izboljšava izven strokov, podr. predlag. 0,3 0,6 0,9 1,2

1. Stopnja razvoja
a) Že znano
Pod to stopnjo prištevamo uvedbo že 

znahih postopkov, strojev ali naprav iz 
iste ali drugih organizacij.

b) Izboljšava z znanimi rešitvami
Pod to stopnjo prištevamo izboljšave 

postopkov, strojev in naprav z rešitvami 
oziroma predmeti iz literature ali drugih 
virov.

:č) Izboljšava z izvirnimi rešitvami
Pod to stopnjo prištevamo izboljšave 

postopkov, strojev in naprav z izvirnimi 
rešitvami in znanimi predmeti,

d) Popolnoma novo

Pod to stopnjo prištevamo popolnoma 
nove, doslej neznane rešitve tehničnih 
problemov, ki morajo izpolnjevati pogoje 
za pridobitev patenta.
2. Stopnja izboljšanja glede na delovno 

področje predlagatelja 
• a) S to stopnjo se ocenjujejo avtorji, 

ki so dosegli izboljšavo v okviru svojega 
strokovnega področja.

b) S to stopnjo se ocenjujejo avtorji, ki 
so izboljšali nek postopek, stroj ali na
pravo s širšega strokovnega področja.

c) S to stopnjo se ocenjujejo avtorji, 
ki so izboljšali nek postopek, stroj ali na

s



pravo na drugem delovnem oziroma stro
kovnem področju.

Vzemimo, da je po prvem letu uporabe 
inovacije ugotovljen prihranek v višini
40,000 din, faktor ustvaritvene sposobno
sti pa je 2 b. V tabeli 1 v tretji vrsti od
čitamo, da pripada za, prihranke od 20.000 
din do 50.000 din posebno nadomestilo
3.050 din -p 14 % od vrednosti nad 20.000 
din.

Torej imamo:
3.050 4- 14 % od 20.000 == 3.050 4- 2.800 k  

=  5.850
Dobljeni rezultat pomnožimo še s fak

torjem ustvaritvene sposobnosti 0,5, ki ga 
najdemo v tabeli 2:

5.850 x  0,5 ||2.925 din
Torej znaša prvo posebno nadomestilo, 

ki pripada avtorju po prvem letu upo
rabe predloga, 2.925 din.

Če pripada avtorju več posebnih nado
mestil (dve ali tri), se vsako izračuna na 
podoben način.

NAGRAJEVANJE NAJPRIZADEVNEJŠIH 
INOVATORJEV

Društvo izumiteljev in avtorjev tehnič
nih izboljšav Žš najprizadevnejše inova
torje vsako leto še posebej nagradi.

Z nagrado »Inovator leta« nagradi ino
vatorja, ki v obravnavanem letu z eno ali 
več inovacijami prihrani največ. Pri oce
njevanju se upoštevajo izračuni prihran
kov za prvo obračunsko obdobje, ki jih 
potrdijo ustrezni samoupravni organi. Če 
ima več inovatorjev enak znesek prihran
kov, prejme nagrado tisti, ki ima za ob
ravnavane predloge višji seštevek faktor
jev ustvaritvene sposobnosti.

Z nagrado »Najuspešnejši inovator z ne- 
tehničnega področja« nagradi inovatorja, 
ki z eno ali več inovacijami v obravnava
nem letu prihrani največ na netehničnem 
področju (organizacija, komerciala,' finan
ce, varnost pri delu itd.). Če prihrankov 
ni moč izračunati, se upoštevajo kriteriji 
kot so koristnost, izvirnost itd.

Z nagrado »Množični inovator« pa DIA- 
TI vsako leto nagradi inovatorja, ki ima 
v obravnavanem letu največ sprejetih ino
vacij.

Višina nagrade »Inovator leta« znaša 
dva, ostali dve pa po en povprečni me
sečni OD na delavca v naši železarni iz 
preteklega leta.

PRIMERI OBRAVNAVANIH IN 
SPREJETIH INOVACIJ

V nadaljevanju šo opisani nekateri spre
jeti predlogi iz prakse inovatorjev naše 
železarne. Vsi primeri posegajo na tehnič- 
no-tehnološko področje.

S podaljšanjem obratovanja kupol k je 
prišlo do večje obrabe mase na pretoč
nem- kanalu v sifonu, ki vodi iz talilnika

kupolke v glavni sifon. Sifon je bil ravno 
na tem mestu najbolj zožen, zato je pri
šlo skoraj vsak dan do preboja taline, kar 
je povzročalo zastoje in izpade proizvod
nje. Ker naša domača masa ni najprimer
nejša za visoke temperature in pritiske, 
uvoz pa je omejen, je bilo na predlog 
inovatorja izdelano novo ogrodje 'sifona, 
tako da je možno ob pretočnem kanalu 
nabiti debelejšo steno mase in vstaviti 
izolacijsko opeko. Pri novi izvedbi ni več 
prebojev taline in tako tudi zastojev ni
vcč- |j . ^ o . - ~ 4

Pri čiščenju večjega zobnika z ulitimi 
zobmi je bilo potrebno odstraniti pripe- 
čeni pesek med Zobmi. Ker delavec ni 
imel ustrezne krožne krtače, si: jo je  na 
domiseln in enostaven način izdelal sam, 
s tem pa tudi skrajšal delovni postopek.

—  0 - f e j’
Pri prenašanju elektrod za električno 

obločno peč v jeklarni so delavci uporab
ljali verigo s tovarniško zavarovanim kav
ljem. Odpenjanje kavlja na peči je bilo 
težavno in nevarno. Delavci so Za lažje 
delo uničevali varovalo in delali brez nje
ga, kar je bilo sicer laže, vendar še ne
varneje. Inovator je na kavelj pritrdil vrt
ljivi vzvod, na èni strani izveden kot proti
utež, ki z drugo polovico zapira kavelj. 
Odpiranje je po novem enostavno, z dro
gom, brez plezanja po elektrodnih roči
cah. _g _

Ventili za regulacijo hlajenja Škarij na 
konti napravi so bil prvotno nameščeni 
pod progo nad prečnim kanalom, ki je bil 
Sorazmerno nepregleden in nedostopen. 
Na predlog inovatorja so ventile presta
vili tako, da je možno opazovati hlajenje 
in ga v kratkem času tudi primerno regu
lirati. 0  

V času zimskega obratovanja parnih
kotlov, ki traja pet mesecev, šo se poja
vile težave pri pripravi napajalne vode. 
Mehčanje vode je bilo namreč kljub pra
vilnemu. doziranju mehčalnega sredstva 
nepopolno. Inovatorja sta s pomočjo lite
rature in preizkusov ugotovila, da se lah
ko problem odpravi s segrevanjem napa
jalne vode do določene température. Z 
vgraditvijo ustreznega parno ogrevanega 
protitočnika sta problem povsem odpra
vila. — 0 _

V elektrpjeklarni je prihajalo do proble
mov pri vodnohlajenih kablih. Pretok vo
de'je  bil namreč zaradi vsebnosti blata'v. 
hladilni vodi preslab, posledica tega pa 
nenormalno segrevanje kablov, zaradi če
sar se' je skrajšala njihova življenjska do
ba. Skupina inovatorjev je zato vgradila 
ventile za kombinirano čiščenje z mešani
co voda—'zrak. Z občasnim . čiščenjem se, 
je življenjska doba kablov' znatno podalj
šala.



Ña TH peči je prihajalo do prehitrega 
odgorcvanja prehodne odprtine, zaradi 
česar je prišlo večkrat do zastojev, inova
tor je z uvedbo vpihovanja plavžnega pli
na, M ne vsebuje kisika, dosegel hlajenje 
in obenem preprečil odgorevanje odprti
ne ter tako znátno prispeval k nemotene
mu obratovanju.

' ■ 0 r -  _
Originalno vpenjalo za frezalno glavo v 

mehanični:, delavnici ni omogočalo točnega 
rezkanja, kadar so bile uporabljene večje 
frezalne glave- Po zamisli inovatorja je 
bilo skonstruirano ustrezno frézalo, s ka
terim je omogočeno optimalno izkorišča
nje zmogljivosti stroja in doseganje kon
stantne točnosti obdelave*

0 —
Pri rezkanju zagbzdnih utorov na valjih 

določene dolžine je prihajalo do neenako
merne obremenitve delovne mize in vodil. 
Ña predlog inovatorja je bil izdelan pod
porni'‘steber z: vrtljivim valjčkom, ki ga 
je'možno nastaviti na poljubno višino. Z 
njegovo uporabo je zagotovljena enako
merna obremenitev in obraba pri različ- 
nih dimenzijah valjev.

V elektrojeklarni So bila za rezanje pr
vega reza jekla od slepih gredic in za od
mik kaset montirana končna stikala, na-' 
bavljena iž uvoza. Večkrat je prihajalo do 
lornoy izklopilnih. ročic, poškodb mehaniz
ma stikal in pregretja priključnih kablov. 
Inovator je zato preuredil sistem 'pritrdit
ve stikal, montiral nova stikala, poenosta- 
vil vhod regulacije in z novimi izklopilni- 
mi mehanizmi dosegel enostavno nastavi
tev potrebnega premika stikal, skrajšanje 
časa potrebnega za nastavitev, preprečil 
pregorevanje priključnih kablov m! tako 
zmanjšal stroške vzdrževanja.

— 0 —
Na pnevmatskem krmilju pri formar- 

ski h strojih VIALCUS SPI. 300 v Livarni II 
so bili izpustnp-sésalni ventili b rez ' filtrov. 
VseSavanje nečistega zraka, pomešanega s 
peskom, je; povzročalo težke poškodbe ce
lotnega pnevmatskega sistema. Inovator 
je. z vgraditvijo filtrov preprečil Vstop pe
ska v instalacijo in s tem zmanjšal po
gostnost okvar stroja.

DRUŠTVO DIATI
Inovatorji. so v naši železarni povezani 

v društvo izumiteljev In  avtorjev tehnič
nih izboljšav — DIATI. Mamen društva je 
spodbujanje in razvijanje inventivne de
javnosti-v vseh njenih oblikah ter povezo
vanje in usmerjanje dejavnosti inovator
jev v naši delovni organizaciji. DIATI 
med ostalim prireja različne razstave do
sežkov inovatorjev, skrbi za sodelovanje 
na raznih republiških in zveznih razsta
vah, organizira predavanja s področja in
ventivne dejavnosti, prireja strokovne eks

kurzije itd. Pomebna naloga društva je 
tudi zastopanje strokovnih in materialnih 
interesov članov.

Redpi član društva je lahko vsak član 
kolektiva, ki ima potrjeno inovacijo. Pod 
določenimi pogoji lahko redni član posta
ne tudi vsak občan, ki se ukvarja z izumi
teljskim delom*

Pravice rednega člana so:
— da dobi člansko izkaznico DIATI,
— da voli in da je voljen v vse organe 

društva,,
— da je obveščen o problemih in delu 

društva in njegovih organov,
— da sodeluje pri delu organov dru

štva,
— da daje predloge in mnenja o vseh 

vprašanjih, ki spadajo v pristojnost dru
štva,

— da je pod enakimi pogoji deležen 
vseh pridobitev m ugodnosti, ki jih daje 
društvp svojim članom,,

da sodeluje pri družbenih in strokov
nih manifestacijah društva,
«¿Jj- častni član društva je glede pravic 
izenačen z rednim članom,

da sprejema nagrade in pohvale za 
delo v društvu ter ža dosežene uspehe.

Obveznosti rednega člana so: •
— da sodeluje pri uresničevanju ciljev 

in nalog društva,
— da aktivno sodeluje v delu svoje or

ganizacije,
— da sodeluje na tekmovanjih in dru

gih prireditvah društva,
i ilBiida spoštuje pravila, določbe in skle
pe organov društva*

— da . z osebnim prizadevanjem in vzo
rom pripomore k . uresničitvi delovnega 
programa društva,

— da se strokovno izpopolnjuje,
— da skrbi za objekte; opremo in dru

ga sredstva, s, katerimi razpolaga društvo.

NEKATERI POMEMBNEJŠI ČLENI
IZ SAMOUPRAVNEGA SPORAZUMA 

O INOVACIJAH V SŽ
5. člen

Izum, tehnično izboljšavo oziroma ko
ristni predlog skladno s tem sporazumom 
ima pravico predlagati vsak delavec SŽ.

6. člen
Samoupravni sporazum s.e uporablja ob

vezno pri vseh izumhi, tehničnih izboljša
vah oziroma koristnih predlogih, ustvar
jenih v Sž. Ti so

1. Če je prišlo do njih v času, ko je iz
umitelj ali avtor sklenil delovno razmerje 
v katerikoli temeljni organizaciji SŽ, 
predlog pa je v neposredni zvezi z njego
vim delom v taki temeljni organizaciji,

2. Če'je prišlo do njih v šestih mesecih, 
odkar je izumitelj ali avtor sklenil delov
no razmerje v drugi temeljni organizaciji



SŽ in je bilo delo v neposredni zvezi s 
prejšnjim delom delavca v temeljni orga
nizaciji.

3. Tudi za avtorja izven SŽ, če je pred
log za temeljno organizacijo SŽ koristen 
in sprejemljiv. 19 gien

Če samoupravni organ predvideva, da 
bo predlog koristen, obvesti predlagatelja, 
naj začne z delom.

V primeru, ko se predlog lahko realizira 
samo z delom avtorja, je vodja organiza
cijske enote, v kateri naj se predlog reali
zira, dolžan omogočiti izvedbo predloga.

V primeru, ko avtor sam ne more reali
zirati predloga, mu je dolžan pomagati 
vodja organizacijske enote, v kateri se 
delo izvaja in po potrebi pri realizaciji 
predloga angažirati tudi druge delavce ali 
pa predlog predložiti v realizacijo prek 
projektne organizacije. Za izvedbo je od
govoren vodja organizacijske enote ali 
vodja projektne organizacije.

Vodja organizacijske enote, v kateri se 
predlog realizira, je dolžan oskrbeti 
spremljanje stroškov za izvedbo predloga, 
razen v primeru, ko se predlog izvaja 
prek projektne organizacije.

24. člen
Vsak izumitelj, avtor tehnične izboljša

ve oz. koristnega predloga ima pravico 
pritožbe v roku 30 dni na pristojni organ, 
kar je določeno z odločbo; Pritožba ne 
zadrži izvršitve odločbe.

25. člen
Za izume, ustvarjene v temeljni organi

zaciji SŽ, veljajo določbe zakona o paten
tih in tehničnih izboljšavah.

O izumu, ustvarjenem v temeljni orga
nizaciji in o njegovih bistvenih tehničnih 
prednostih, mora izumitelj takoj pismeno 
obvestiti pristojni organ temeljne oz. de
lovne organizacije.

Temeljna oz. delovna organizacija mora 
takoj pismeno potrditi izumitelju prejem 
njegovega obvestila.

Izumitelj in organizacija morata varo
vati izum v tajnosti do vložitve prijave za 
pridobitev patenta.

Vzajemne pravice in obveznosti izumi
telja in temeljne organizacije, v kateri je 
bil ustvarjen izum, se uredijo s pogodbo.

če ne pride do sklenitve pogodbe ali če 
ni v pogodbi drugače določeno, ima pra
vico pridobiti patent organizacija, če pa 
je ta noče uporabiti, ima pravico prido
biti patent izumitelj.

Temeljna oz. delovna organizacija mora 
v treh mesecih od dneva, ko prejme ob
vestilo o izumu, izjaviti, ali namerava u- 
porabiti svojo pravico do pridobitve pa
tenta.

Če izumitelj ne obvesti temeljne organi
zacije oz. delovne organizacije o izumu, 
se šteje rok iz prejšnjega odstavka od 
dneva, ko organizacija izve za izum.

Pravico dobiti patent ima izumitelj tudi 
tedaj, če organizacija v treh mesecih od 
dneva, ko. je izjavila, da namerava upo
rabiti pravico do pridobitve patenta, ne 
vloži prijave.

S pogodbo med organizacijo in izumite
ljem se uredi tudi vprašanje zavarovanja 
izuma v. tujini.

Temeljna oz. delovna organizacija, ki 
dobi patent, mora plačati izumitelju pra
vično nadomestilo.

Temeljna organizacija mora plačati po
sebno nadomestilo tudi tedaj, kadar zač
ne izkoriščati izum pred pridobitvijo pa
tenta.

Posebno nadomestilo iz prejšnjih dveh 
odstavkov tega člena se določi sporazum
no; če se ne določi sporazumno, mora te
meljna oz; delovna organizacija v enem 
mesecu' od izumiteljeve zahteve predla
gati, naj jo odmeri pristojno sodišče.

Pri odmeri posebnega nadomestila upo
števa sodišče zlasti; tehnični in gospodar
ski pomen izuma, koristi, ki jih organiza
cija lahko doseže z uporabo izuma, pred
nost sredstev, ki jih je organizacija vlo
žila v ustvaritev izuma, delež izumitelja 
pri izumu, okoliščino, ali je bilo delo na 
izumu redno delo izumitelja v temeljni 
organizaciji ter druge okoliščine, ki so po
membne za odmero posebnega nadome-
stila- . 27. člen

Delovna dolžnost je v bistvu opravlja
nje vseh tistih aktivnosti, ki jih od de
lavca pričakujemo. Aktivnosti so oprede
ljene v katalogu del, oziroma nalog. Vsak 
delavec mora dobiti program za svojo 
nalogo, imeti mora definirane cilje, ki 
naj jih doseže.

Inventivna dejavnost obsega vse tiste 
predloge delavcev, za katere niso bile iz
dane delovne zadolžtive oziroma obvezno
sti in tiste, ki presegajo pričakovanja iz
danih nalog 3 i. eien

Pri realiziranih pomembnejših izumih 
ali tehničnih izboljšavah se lahko avtorju 
izplača akontacija, po preteku enega leta 
pa še razlika. Akontacija ne sme biti več
ja kot 60 % predračunskega posebnega 
nadomestila. ^6 člen

Poleg posebnih nadomestil in nagrad 
lahko samoupravni organ predlaga, da se 
posebno uspešnim avtorjem nudijo v skla
du z drugimi samoupravnimi splošnimi 
akti še naslednje ugodnosti:

— izreden, plačan dopust,
— podelitev štipendije za reden ali iz

reden študij,.
— odobritev službenega potovanja po 

domovini ali v inozemstvo z izključno na
logo izpopolnjevanja v svoji stroki,

— razporeditev na odgovornejše oziro
ma zahtevnejše delo itd.

Sestavila: Dušan Krosi, Jožica Arzenšek 
Jezikovna korektura: Gabrijela Žolnir


